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چالش خصوصــی سازی در ایران

  دکتر محمود اسلامیان
رئیس هیئــت مدیره

 انجمن تولیدکنندگان فولاد ایـران

ظرف دو دهه گذشته یکی از مباحث اقتصادی که از طرف دولت، مجلس و اقتصاددانان مطرح شده است 
موضوع خصوصی سازی در اقتصاد ایران است.

جهان در اوایل قرن بیستم با ظهور مارکسیسم به عنوان یک ایدئولوژی با شعار عدالت محور روبرو گردید. 
تبعیض های نظام سرمایه داری و اختلافات شدید طبقاتی زمینه ای برای بروز این تفکر جهانی گردید. 
این فکر به سرعت کشورهای بزرگی همچون روسیه، چین و بسیاری دیگر را تحت تاثیر مستقیم یا غیر 
مستقیم قرار داد. روشنفکران ایران نیز در قالب گروه 52 نفره دکتر ارانی و در ادامه به اشکال گوناگون 
مبلغ این تفکر در ایران گردیدند.گروه های مبارز اسلامی نیز تا حدی تحت تاثیر آن قرار گرفتند. 

مطالعه جزوات شناخت گروه های مذکور نشان می دهد علیرغم اعتقادات مذهبی اصولی از حوزه های 
اموال  مصادره  داری،  سرمایه  هرنوع  با  مخالفت  اند.  پذیرفته  را  ایدئولوژی  این  اقتصادی  خصوصا 
سرمایه داران بزرگ حتی عناصر مذهبی در اوایل انقلاب توسط دولت مرحوم بازرگان و ضد ارزش 

دانستن کار آفرینی های بزرگ را فراموش نکرده ایم.

البته در مسیر انقلاب به تدریج نگرش کادرهای نظام  به این تفکر تغییر یافت. در دوره انقلاب نیز 
مسئولین نظام در طیفی از مقابله و مخالفت با سرمایه داری تا موافقت نسبی با آن قرار داشتند. شکست 
سیستم های سوسیالیستی در دنیا و بازگشت اکثر کشورهای مذکور در جهت احترام به حقوق بخش 
خصوصی با رعایت الزامات تامین اجتماعی و سیستم مالیاتی مناسب جهت تعدیل فاصله طبقاتی نیز در 
تعدیل تفکر مذکور در ایران تاثیر داشت. هرچند هنوز هم به دلایل ذکر شده کارآفرینی و سرمایه گذاری 
بخش خصوصی از امنیت لازم برخوردار نیست، لیکن حداقل از نظر تئوری همگان بر عبور از اقتصاد دولتی 
تاکید دارند. تجربه شکست خورده جهانی و داخلی موضوع باعث این روند گردیده است. تخلفات اقتصادی، 
بهره وری  پایین، تغییرات مکرر مدیران، تاثیر سیاسیون در حوزه اقتصاد دولتی، اجرای طرح های گاها 
به شدت غیر اقتصادی و ده ها دلیل باعث گردیده اجماعی برای حل معضل مذکور ایجاد نماید. آنچه 
باعث تاسف است، روند معکوس موضوع علیرغم اجماع ذکر شده است. تقریبا تمام بانک های کشور، 
نهادها، وزارتخانه ها و . . . درگیر فعالیت های اقتصادی و توسعه آن هستند. مطالعه ای با شاخص های 
علمی نشان دهد  بنگاه های  وابسته به دولت طی سه دهه گذشته چه روندی داشته اند وجود ندارد. 

چه باید کرد:

به نظر نگارنده عبور از اقتصاد دولتی با توجه به شرایط مشکلات کشور می تواند  بدون نیاز به 
سرمایه گذاری شاهد جهش در اقتصاد کشور باشد و علاوه بر آن دولت می تواند کسری بودجه 
خود را تامین نماید. تجربه جهانی و داخلی نشان داده به ده ها دلیل مردم بسیار بهتر از دولت ها 
قادر به اداره بنگاه ها هستند. آنچه مهم است پرچم این تحول را بایستی بالاترین مقام اجرایی 
یعنی ریاست جمهوری کشور درحمایت و هماهنگی با سایر نهاد ها در دست بگیرد. در این 
صورت می توان انتظار داشت دستگاه ها احساس مسئولیت نموده و در تحقق این آرمان از خود 

جدیت نشان دهند. ارجاع این امر به سایر دستگاه ها روالی جز گذشته نخواهد داشت.

دولت یک واکاری علمی به صورت راندوم از تعدادی شرکت های مذکور بعمل آورده تا به صورت 
دقیق و با شاخص های مشخص نقشه روشنی از آینده ترسیم نماید.

در واگذاری ها بنا بر تجربیات کشور های مشابه و داخلی بایستی اهلیت متقاضیان با استانداردهای 
مشخص مورد توجه قرار گیرد. بی توجهی به این موضوع تبعات غیر قابل جبران دارد.

در واگذاری ها بایستی جهت حفظ و توسعه اشتغال مشوق هایی در نظر گرفت.

هر  در  نگارنده  نظر  به  شود.  ارائه  بایستی  خصوصی  و  دولتی  های  شرکت  از  دقیقی  تعریف 
مجموعه ای انتصاب توسط دولت انجام شود مجموعه دولتی لحاظ می گردد.

اما به این نکته باید توجه کرد مجموعه های دولتی در دو گروه کاملا دولتی و متعلق به دولت و اداره 
تحت قانون تجارت طبقه بندی می شود. می توان امیدوار بود با عبور از اقتصاد دولتی بدون نیاز به 

سرمایه گذاری جدید شاهد اتفاقات مثبت در صحنه اقتصاد کشور باشد.



































و  کرمان  مردم  نماینده  زاهدی،  محمدمهدی   
راور در مجلس از توافق برای سرمایه گذاری 5۰۰ 
میلیون دلاری میدکو از محل صندوق توسعه ملی 
برای توسعه مجتمع فولاد بوتیای کرمان خبر داد 
و گفت: با اجرای این طرح توسعه، ۳ هزار فرصت 

شغلی ایجاد می شود.
وی به وجود معادن غنی سنگ آهن و زغال سنگ 
کرمان  بالای  ظرفیت  و  کرد  تاکید  کرمان  در 
این  توضیح  با  شد  یادآور  را  فولاد  تولید  برای 
توافق بیان کرد: برای اجرای فاز اول این مجتمع 
کارخانه ای تاکنون یک  هزار و 2۰۰ میلیارد تومان 

سرمایه گذاری انجام شده است.
توافق  از  در مجلس  راور  و  کرمان  مردم  نماینده 
تأمین  برای  ایران  گاز  ملی  شرکت  مدیرعامل  با 

سوخت مورد نیاز مجتمع فولاد بوتیا خبر داد 

  فولاد خراسان موفق شد به رکوردهای ماهیانه 
این  ازجمله  یابد.  دست  جاری  سال  ماه  دی  در 
رکوردها تامین گندله به میزان 2۳7 هزار و 42۳ 
تن، تولید آهن اسفنجی به میزان 12۸ هزار و 29 
تن، تولید فولادسازی شماره 2 به میزان ۳۸ هزار و 
۸77 تن و دستیابی به صادرات 92 هزار و ۶9 تن 

از ابتدای سال تا پایان دی ماه است..

به گزارش چیلان، فولاد خراسان برنامه حمل 25 
دارد  را  آسیای جنوب شرقی  به  تن شمش  هزار 
یکی  همچنین  باشد.  می  آن  حمل  حال  در  که 
از موفقیت های کسب شده فولاد خراسان  دیگر 
در سال جاری اتصال انبارهای محصولات نورد و 

فولادسازی به شبکه ریلی کشور است.

فولاد  شرکت  مدیرعامل  احمدی،  حسین  سید 
خراسان ابراز امیدواری کرده که با درایت و تلاش 
فروش،  کیفیت،  تولید،  تامین،  های  بخش  همه 
طرح های توسعه با پشتیبانی های فنی و ستادی 
اندازی  راه  با  بتوانیم  شرکت  اجرایی  عملیات  از 
کارخانه گندله سازی در هفته های آتی و تسریع 
جانبه  همه  پایداری  کنسانتره،  پروژه  احداث  در 

شرکت را تضمین کنیم.

سرمایه گذاری میدکو از محل صندوق 
توسعه ملی برای توسعه فولاد بوتیا

رکوردهای تولید، تأمین و صادرات 
فولاد خراسان

 امیر حسین نادری، معاون اقتصادی و مالی شرکت فولاد مبارکه اصفهان با اعلام این 
خبر که فولاد مبارکه با تولید و فروش بیش از 5 میلیون تن انواع محصولات گرم، سرد 
و پوششدار به ارزش بیش از 11 هزار میلیارد تومان موفق شد به 9۰ درصـد پیش بینی 
درآمد خود دست یابد گفت: فولاد مبارکه توانسته۳۶۸۰ میلیارد تومان سود خالص، 491 

ریال سود به ازای هر سهم محقق کند. 
وی با تأکید بر رشد 2۳۰ درصدی سود خالص در 9 ماهه سال جاری افزود: در این بازه 
زمانی، شرکت با فروش ۳میلیون و 799 هزار تن محصولات گرم، یک میلیون و 1۰۶ 
هزار تن محصولات سرد و 221 هزار تن محصولات پوششدار، جمعاً به میزان 5 میلیون 
و 12۶ هزار تن انواع محصولات، در مجموع 11 هزار میلیارد تومان درآمد حاصل کرد که 

در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 5۳ درصد رشد داشته است. 
نادری در ادامه به دلایل رشد 5۳ درصدی درآمد شرکت اشاره کرد و گفت: بهره  برداری 
از طرح های توسعه شرکت شامل ماشین ریخته گری شماره 5، به بهره برداری رسیدن 
گندله سازی سنگان و طرح توسعه مجتمع فولاد سبا، کنترل هزینه ها در راستای تولید 
و کنترل  نرخ جهانی محصولات در سال 9۶  افزایش  و همچنین  اقتصادی محصولات 
هزینه های مالی با تبدیل نرخ تسهیلات گران قیمت به تسهیلات ارزانتر از مهمترین دلایل 

تحقق این رشد بوده است.

معاون اقتصادی و مالی شرکت فولاد مبارکه اصفهان خبر داد:
رشد 53 درصدی در آمدهای فولاد مبارکه در سال جاری

 عبدالرحیم کردی، مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار خبر داد: فاز اول مجتمع فولاد 
مکران با ظرفیت تولید سالانه 2 میلیون تن فولاد در سال آینده به بهره برداری می رسد. 
به گزارش چیلان به نقل از تسنیم، کردی با اشاره به افق تولید سالانه 1۰ میلیون 
تن فولاد در سواحل مکران اظهار داشت: یکی از نقاط پراهمیت برای تحقق این افق 
بلندمدت چابهار است بنابراین در وهله اول عملیات احداث مجتمع فولاد مکران با 
تاکنون  افزود:  آغاز شد. وی  در سال 94  فولاد  تن  میلیون  تولید سالانه 4  ظرفیت 
بیش از 12۰ میلیارد تومان از سوی صندوق توسعه ملی و بخشش خصوصی در فولاد 
مکران سرمایه گذاری شده و این شرکت با مشارکت سازمان ایمیدرو، سازمان منطقه 
آزاد چابهار و سهام داران بخش خصوصی در پیکره هشتم منطقه آزاد چابهار در حال 

احداث است.

برنامه تولید 10 میلیون تن فولاد در سواحل مکران
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و  معدنی  شرکت  در  گندله  و  کنسانتره  تولید   
صنعتی گل گهر از مرز 2۰ میلیون تن گذشت. به 
گزارش چیلان، ناصر تقی زاده مدیرعامل شرکت 
گل گهر با اشاره به ثبت رکورد تولید کنسانتره و 
گندله در این شرکت گفت: به لطف خدا توانستیم 
در سیصدمین روز از سال جاری، میزان تولیدات 
شرکت گل گهر در کنسانتره و گندله را به مرز 2۰ 
میلیون تن برسانیم. این در حالی است که در سال 
گذشته میزان تولیدات مجتمع گل گهر در پایان 

سال 1۳95 به 2۰ میلیون تن رسیده بود. 
وی ابراز امیدواری کرد تا پایان سال 1۳9۶ میزان 
تولیدات کنستانتره و گندله را افزایش داده و در 
یابد.  دست  جدیدی  رکورد  ثبت  به  زمینه  این 
مدیرعامل شرکت گل گهر این موفقیت را حاصل 
تلاش و به ثمر رسیدن زحمات تمامی همکاران، 
پیمانکاران و لطف خداوند دانست و گفت: همدلی 
و هماهنگی که بین همکاران در مجموعه گل گهر 
از موعد  بتوانیم پیش  وجود دارد سبب می شود 
مقرر به چشم اندازهای تعیین شده در تولید برسیم.

 به گزارش چیلان، محمد برقی، مدیر بازرگانی 
شرکت صنعتی و معدنی شرکت معدنی و صنعتی 
از جمله  چادرملو گفت: واحدهای بزرگ معدنی 
چادرملو اقدام به تکمیل زنجیره تولید کرده اند 
و تولیدات خود را از مرحله استخراج سنگ آهن 
برای  اما  انجام می دهند  به طورکامل  تا فرآوری 
توسعه واحدهای صنعتی خود نیازمند تامین مالی 
هستند که بخشی از آن می تواند از طریق صادرات 
مازاد محصول سنگ آهن تامین شود. همچنین 
کشور  آهن  سنگ  کوچک  معادن  از  بسیاری 
دارند که مصرف داخلی  پایین  با عیار  محصولی 
وضع  با  اما  بیاندیشند،  صادرات  به  باید  و  ندارد 
تعرفه 15 درصدی، به طور قطع صادرات مقرون 
به صرفه نخواهد بود که در این صورت هم تکمیل 
طرح های توسعه به تعویق می افتد و هم موجب 

تعطیلی بسیاری از معادن می شود.

تولید در گل گهر از مرز 20 
میلیون تن گذشت

زنجیره  تکمیل  بــر  تعرفه  تاثیر 
تولید شرکت های معدنی

 براساس گزارش 9 ماهه شرکت آهن و فولاد ارفع، این شرکت در مدت مذکور ۳9 
ریال زیان محقق کرد در حالی که در 9 ماهه پارسال 224 ریال سود محقق کرده 
بود. این شرکت طبق آخرین پیش بینی برای سال مالی منتهی به 29 اسفند 9۶ به 

ازای هر سهم، 2۸۰ ریال سود اعلام کرده است.
 مدیرعامل این شرکت در گزارشی دلیل این تعدیل منفی را چنین تشریح کرده 
است: با توجه به شرایط بازار صادرات شرکت و پیش بینی فروش داخلی تا پایان 
سال، برآورد می گردد حداقل 94 درصد مقادیر تخمین زده شده در آخرین پیش 
بینی منتشر شده، محقق گردد و در کنار آن با توجه به افزایش نرخ های فروش مازاد 
بر پیش بینی قبلی و در صورت تداوم نرخ های فروش فعلی، معادل صد در صد مبالغ 
فروش تحقق یابد. لذا فعالیت عملیاتی شرکت تاثیر قابل توجهی در سود خالص پیش 

بینی شده نخواهد داشت.
وی از سوی دیگر دلیل اصلی کاهش سود خالص پیش بینی شده شرکت ناشی از 
تغییرات نرخ ارز از ۳9 هزار و ۸99 ریال به ازای هر یورو به 42 هزار و 551 ریال به 
ازای هر یورو می باشد که همین تفاوت نرخ ارز و اثر آن بر سود خالص شرکت در سه 

ماهه منتهی به ۳۰ دی 9۶ معادل با 57۳ میلیارد ریال شده است.

چرا سهام فولاد ارفع از سودهی به زیان رسید؟

  مرتضی محمدی، مدیرعامل شرکت فولاد آلیاژی ایران با اعلام این خبر که هدف 
گذاری این شرکت برای سال 97 رسیدن به ظرفیت تولید ۶۰۰ هزار تن مذاب است 
گفت: قدم ما باید از ابتدای فروردین ماه به سمت رسیدن به ظرفیت تولید ۶۰۰ هزار 
تن مذاب باشد و بنابراین در مدت باقیمانده تا رسیدن به سال 97 باید امکانات و برنامه 
ریزی ها از طرف هر واحد به صورت کامل و جامع انجام شود تا بتوانیم به این مهم 

دست یابیم.  
محمدی، قیمت و کیفیت را دو شاخص مهم در رسیدن به اهداف سال 97 عنوان کرد 
و گفت: نقش برخی از واحدها  از جمله امور تکنولوژی در این راستا بسیار حائز اهمیت 
است و تمام همکاران باید با همت و تلاش در رسیدن به کاهش قیمت تمام شده و 
رسیدن به کیفیت مطلوب محصول تلاش مضاعف نمایند. محمدی نقش واحد منابع 
انسانی را مهم ارزیابی کرد و گفت: از تمام مدیران می خواهم نگاه متفاوتی به توسعه 

نیروی انسانی داشته باشند.

هدف گذاری فولاد آلیاژی ایران برای سال 97
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 آمریکا تعرفه واردات محصولات فولادی مقاوم در برابر خوردگی از فولاد هیوندای کره 
جنوبی را مجددا بررسی می کند. 

به گزارش چیلان، دادگاه تجارت بین المللی آمریکا به وزارت بازرگانی این کشور اعلام 
کرد که درصد تعرفه واردات محصولات فولادی مقاوم در برابر خوردگی از شرکت کره ای 
هیوندا را مورد بازبینی قرار دهد. این دادگاه اعلام کرده وزارت بازرگانی باید نتایج نهایی 
درمورد تحقیقات ضد دامپینگ را درخصوص محصولات مقاوم در برابر خوردگی هیوندا 

در اسرع وقت علنی کند. 
پیش از این تحقیقات ضد دامپینگی از کره جنوبی و دیگر کشورها، ژوئن 2۰15 و پس 
از درخواست برخی تولیدکنندگان فولاد داخلی آمریکا که مدعی شدند در معرض رقابت 

ناعادلانه قرار گرفته اند مطرح شد. 
در نهایت در ماه می سال 2۰1۶ تعرفه 47.۸ درصد برای محصولات هیوندای در نظر گرفته شد. 
با این حال هیوندای درخواست کرده تا دادگاه، تصمیم گیری نهایی را با استناد به شواهد قانونی 
اتخاذ نماید. هیوندای همچنین خواسته تا وزارت بازرگانی آمریکا این خطا را اصلاح نماید. 

آمریکا تعرفه فولادهای خاص از کره را مورد  بازنگری قرار می دهد

 آرسلورمیتال برای ارائه بهتر خدمات به مشتریان 
خود، تجارت الکترونیک در فرانسه را راه اندازی کرد. 

به گزارش چیلان، سرویس جدید آرسلورمیتال شامل 
یک فروشگاه آنلاین است که در آن کلیه محصولات 
تولیدی شرکت به مشتریان ارائه شده است. مسئولان 
ارائه این فروشگاه آنلاین  با  این شرکت می گویند، 
را  خود  موجودی  قادرند  آرسلورمیتال  مشتریان 
مدیریت کنند چراکه درخواست از این فروشگاه 7روز 
هفته و به طور 24 ساعته امکان پذیر است. در سال 
2۰1۶ آرسلورمیتال فرانسه بالغ بر 9.4 میلیون تن 
فولاد تولید کرد. فرانسه ۳۰ درصد از تولید مقاطع 
تخت فولادی آرسلورمیتال در اروپا را تولید می نماید.

  تصمیم دولت مصر درخصوص تمدید تعرفه های آنتی دامپینگ بر روی واردات میلگرد از ترکیه، اوکراین و چین موجب نگرانی در بازار مصر شد. 
به گزارش چیلان، اگرچه شرکت های فولادی از این تصمیم استقبال کرده اند اما مصرف کنندگان از افزایش قیمت فولاد ابراز نگرانی کرده اند. وزارت صنایع 

و تجارت مصر تصمیم گرفته تعرفه های آنتی دامپینگ بر روی میلگرد را که در نوامبر 2۰17 تصویب کرده بود تا 5 سال آینده تمدید نماید. 
مصر در نوامبر 2۰15 حدود 29 درصد تعرفه بر روی واردات میلگرد چین، 7 تا 22 درصد بر روی واردات میلگرد ترکیه و 17 تا 27 درصد تعرفه بر روی 
میلگرد اوکراین در نظر گرفت. مقامات مصری این اقدام را در راستای حفاظت از تولید داخلی تصویب کرده اند و از این موضوع پاسخ لازم را گرفته چراکه 

واردات میلگرد مصر در سال گذشته کاهش چشمگیری داشت. 
گفته می شود واردات میلگرد مصر در 9 ماهه اول سال 2۰17 حدود 149 هزار تن بود که در مقایسه با مدت مشابه سال 2۰1۶ که 9۸۶ هزار تن بود 
کاهش ثابت توجهی داشت. این محدودیت در واردات، خریداران را به سمت کارخانه های فولادی داخلی سوق داده است. در عین حال مصرف کنندگان 
داخلی میلگرد نگران افزایش احتمالی قیمت در بازار داخلی هستند زیرا سطح رقابت به جهت محدودیت عرضه کاهش یافته است. البته فولادسازان مصری 

می گویند، مصرف کنندگان نگران افزایش قیمت های داخلی نباشند. 
بررسی های بازار مصر نشان می دهد، علی رغم پیش بینی های منفی خریداران در رابطه با نوسانات قیمت میلگرد در مصر، کارخانه های داخلی این کشور از 

اکتبر 2۰17 تقریبا قیمت های خود را بدون تغییر اعلام کرده و حفظ کرده اند. این سیاست دولت مصر، بازار داخلی میلگرد را تقویت می کند. 

آرسلورمیتال در فرانسه فروشگاه 
آنلاین فروش فولاد راه اندازی می کند

تاثیر تمدید تعرفه های آنتی دامپینگ بر بازار میلگرد مصر

اخبار خارجی
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میلگرد  صادرکنندگان  و  تولیدکنندگان  المللی  بین  انجمن   
به  کرد.  بینی  پیش  سال 2۰1۸  برای  را  مثبتی  کاملا  چشم انداز 
گزارش چیلان، این انجمن چشم انداز کوتاه مدت خود را برای بازار 
جهانی محصولات طویل منتشر کرد که براساس اعلام این انجمن، 
تعادل عرضه و تقاضا در بازار محصولات طویل بهبود یافته و اکنون 

در شرایط مناسبی قرار دارد. 
این انجمن چشم انداز بسیار مثبتی را برای بازار جهانی مقاطع طویل 
در سال 2۰1۸ متصور شده است. بهبود شرایط اقتصادی در بسیاری 
از کشورها تاثیر مثبتی را بر روی تقاضای فولاد خواهد داشت زیرا 
دولت ها و بخش خصوصی سرمایه گذاری بیشتری در پروژه های 
زیربنایی خواهند داشت. دلایل متعددی برای این پیش بینی وجود 
بازار  استثنای  به  بازارهای فولادی  در  رقابت  آنکه سطح  اول  دارد 
داخلی آمریکا به طور کلی بسیار پایین آمده است. همچنین چین 
بازیگر اصلی میدان در سال گذشته در بازار حضور پررنگی نداشت و 
امسال هم احتمالا نباشد. بنابراین این انجمن انتظار دارد که صادرات 
فولاد چین همچنان کاهشی باشد و تقاضای داخلی برای تولید فولاد 
در این کشور همچنان بالا باقی بماند. یکی از نگرانی های فعالان 
بازار مقاطع طویل اقدامات آمریکا است که می تواند بر تجارت تاثیر 
بگذارد البته اقداماتی که دونالد ترامپ از 2۰ آوریل 2۰17 آغاز کرده 

بود اواسط ژانویه منقضی می شود.
انداز سال 2۰1۸ مثبت است مگر  انجمن میلگرد می گوید چشم 
آنکه اقدام غیر منتظره ای از سوی چین اتفاق بیافتد و اقتصاد جهان 

را با شوک جدیدی مواجه نماید.

بازار جهانی مقاطع طویل در سال 2018 مثبت 
ارزیابی می شود

  با وجود برخی نگرانی ها و چالش های متعدد در اجرای قانون مالیات بر ارزش افزوده در کشورهای عضو شورای همکاری های خلیج فارس، مالیات های 
جدید ممکن است برخی مزایا را برای بخش ساخت و ساز پس از تصمیم اخیر کابینه امارات به ارمغان بیاورد و عامل رشد این بخش باشد. چنین رشدی 

همچنین می تواند به تقاضای فولاد در این کشور کمک نماید.
به گزارش چیلان، اخیرا کابینه دولت امارات تصمیم گرفته تا 7۰ درصد از درآمد مالیات بر ارزش افزوده را به دولت های محلی تخصیص دهد و مابقی به 
بودجه سالیانه دولت فدرال تزریق شود. بازنگری این طرح با هدف اطمینان از صرف درآمدهای ناشی از مالیات بر ارزش افزوده در دولت های محلی و برای 

ارائه خدمات و توسعه زیرساخت ها و برآورده ساختن نیازهای جوامع محلی است. 
این اقدام نشان دهنده افزایش قابل ملاحظه درآمدهای دولت امارات است که می تواند از طریق اولویت بندی، تامین مالی پروژه های کلیدی را فراهم آورد. 

گفتنی است، چشم انداز پروژه های امارات در سال 2۰1۸ به دلیل آمادگی این کشور برای برگزاری نمایشگاه سال 2۰2۰ کاملا مثبت است. 
انتظار می رود چنین طرح هایی به تقاضای داخلی فولاد امارات کمک کند و برای عرضه کنندگان داخلی و منطقه ای مفید خواهد بود. به اعتقاد کارشناسان، 
اصول مالی پایدار و تزیرق نقدینگی و منابع مالی جدید به ویژه از محل مالیات بر ارزش افزوده می تواند به تقویت روند مثبت پروژه ها و بازار فولاد کمک 
شایانی نماید. امارات از اول ژانویه 2۰1۸ مالیات بر ارزش افزوده را عملیاتی کرد و پیش بینی می شود درآمدهای مالیاتی جدید در سال جاری به مبلغ 12 

میلیارد درهم معادل ۳.۳ میلیارد دلار برسد و در سال 2۰19 بالغ بر 1۸ تا 2۰ میلیارد درهم یا 4.9 تا 5.4 میلیارد دلار گردد.

مصرف  و  تولید  رشد  شاهد  هم  دسامبر  ماه  در  همچنان  هند    
تا دسامبر  آوریل  ماه های  بین  تولید فولاد خام هند در  بود.  فولاد 
رشد 4.۶ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل داشت و به 75 
میلیون و 5۰۰ هزار تن رسید. در دوره مورد بررسی کل حجم تولید 
۶ تولیدکننده برتر هند رشد ۶.5 درصدی داشت درحالی که سایر 

تولیدکنندگان رشد 2.1 درصدی را شاهد بودند. 
وزیر فولاد هند گفته مفتخر است که اعلام کند در سال 2۰17 تولید 
فولاد خام این کشور به بیش از 1۰۰ میلیون تن رسیده و این موضوع 

نشان دهنده تعهد صنعت به تقویت بخش فولاد هندوستان است. 
گفتنی است طبق آمار تولید فولاد خام هند به 1۰1 میلیون و 2۰۰ 
هزار تن رسید که رشد 5.9 درصدی نسبت به سال 2۰1۶ داشت. 
رو  بیشتری  با سرعت  ماه دسامبر  در  این کشور هم  فولاد  مصرف 
به بهبود رفت. در بین ماه های آوریل تا دسامبر تقاضا برای فولاد 
در هند با رشد 5.2 درصدی به ۶4 میلیون و ۸۰۰ هزار تن رسید. 
چنین رشدی به دلیل تعریف پروژه های ساختمانی جدید و تقاضای 

شرکت های نوردی بوده است. 
طبق این گزارش، فعالان بازار انتظار رشد بیشتری را در کوتاه مدت 
دارند. تمامی کارخانه ها و فروشندگان می گویند تقاضا در هند خوب 
است و تجار امیدوارند وضعیت تا ماه های ابتدایی سال 2۰1۸ بدین 
شکل باقی بماند. بهبود تقاضای داخلی فولاد هند سبب شده شاهد 
و  دسامبر  ماه  در  هند  نهایی  محصولات  صادرات  درصدی   5 افت 
رسیدن آن به 9۶4 هزار تن باشیم اگرچه در مجموع ماه های آوریل 

تا دسامبر رشد 52.9 درصدی صادرات به چشم خورد.

مالیات بر ارزش افزوده از پروژه های توسعه ای در امارات حمایت می کند

تولید فولاد خام هند در ماه دسامبر بهبود یافت

اخبار خارجی
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نقطه نظـــر

در خصوصی سازی از کشور آلمان الگو برداری 
کنیم

فریال مستوفی
عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران

به آن صورت می گرفت. در نتیجه مشاهده شد که اکثر شرکت های 
واگذار شده، عملکرد مطلوبی نداشتند و موفق عمل نکردند.

بهترین راهکار برای اجرای صحیح خصوصی سازی واگذاری شرکت ها 
است.  فنی  و  مالی  بودن صلاحیت  دارا  با  واقعی  به بخش خصوصی 
درآمد  تضمین  و  تولید  تداوم  برای  نازل  قیمتی  با  واگذاری  هم  آن 
به  این صورت می توان  تولیدی، دولت و کشور. در  بنگاه  بلند مدت 
نظارت های صحیح و کارآمد امیدوار بود. بهتر آن است که دولت تنها 
سیاست گذار و ناظر باشد درحالی که اکنون دولت هم در نقش داور 
و هم بازیکن در میدان حضور دارد. در این راستا نیز دولت باید فشار 
از بخش خصوصی را برداشته و دست از دخالت بردارد و به گونه ای 
امکان حضور شرکت های دولتی را در واگذاری ها گرفته تا واگذاری به 

بخش خصوصی واقعی صورت گیرد. 

خصوصی سازی واقعی در کشوری نظیر آلمان عملیاتی شده و به عینه 
می توان آن را دید. دولت آلمان در برهه ای کارخانه ها و صنایعی که 
عملکرد مطلوبی را نداشتند با قیمت نازل به بخش خصوصی سپرد تا 
شاهد ارتقاء آن ها باشد درحالی که در ایران واگذاری به افرادی صورت 
در  واگذاری ها  معیار  می دادند!  پیشنهاد  را  نرخ  بیشترین  که  گرفت 
ایران مبالغ پرداختی برای خرید سهام شرکت ها بود و هر فردی مبلغ 
بالاتری را پرداخت می کرد بدون توجه به صلاحیت های فنی، واگذاری 

مدیریت دولتی صنعــت فولاد ایــران را 
فراگرفته است

حمیدرضا طاهری زاده
نایب رئیس هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

از این شرکت ها، اما شیوه و سبک مدیریت ها دولتی است. به عبارت دیگر 
خصوصی سازی در تعداد انگشت شماری از شرکت ها هم که اتفاق افتاده، 
فقط در مالکیت شرکت ها بوده اما سبک و تفکر مدیریتی شرکت ها همان 
سبک قبلی و مدیریت دولتی بر مبنای ارتباطات و رانت طلبی و است.

باعث تاسف است که به واسطه ساختار دولتی اقتصاد کشور و حمایت های 
از این شرکت ها، تعداد این  پیدا و پنهان دولت و سازمان های دولتی 
بخش  سهم  روز  به  روز  و  است  گرفته  خود  به  افزایشی  روند  مدیران 
خصوصی واقعی و مدیران چابک و با دانش و اقتصادمحور این بخش از 

کیک اقتصاد فولاد ایران کمتر می شود. 
و اما راهکار اصلی فقط همین است: باور ملی به خصوصی سازی واقعی!

بخش خصوصی واقعی فقط حدود 2۰ درصد مالکیت کارخانجات فولادی 
ایران را در اختیار دارد و ۸۰ درصد مابقی در اختیار شرکت های دولتی، 
وابسته به دولت، نهادهای عمومی و یا در بهترین حالت خصوصی شده 
است. نکته مهم این است که علی رغم مالکیت های غیر دولتی در بسیاری 

فاینانس های خارجی مانع اصلی پروژه ریل ملی 
است

احسان دشتیانه
معاون فروش و بازاریابی ذوب آهن اصفهان

انسانی و کارگران خود می کنند و به همین دلیل نمی توانند محصولات 
خود را در ازای ابزاری مانند اوراق مشارکت به فروش برسانند. 

در خصوص فروش ریل ذوب آهن به راه آهن هم مسئله از همین جنس 
است. وزارت راه و شهرسازی مشکل تامین نقدینگی دارد، کشورهای 
خارجی به صادرکنندگان ریل فاینانس می دهند و متاسفانه وزارت راه 
نیز عمدتا تمایل دارد به جای اینکه سراغ تامین کنندگان داخلی بیاید، 

از این فاینانس ها برای تامین نیاز خود استفاده کند.
البته در حال حاضر فقط یک قرارداد تامین ریل با وزارت راه وجود دارد 
که حجم آن 4۰ هزار تن است و در آینده نزدیک تحویل خواهد شد. 

از طریق  را  نمی توان معاملات  و فولادی  آهنی  در حوزه محصولات 
باشد  به صورت نقدی  باید پرداخت  انجام داد و فقط  ابزارهای مالی 
چراکه هم صنایع فولادی و هم معادنی که مواد اولیه از آنها خریداری 
می شود، حجم زیادی از درآمد خود را صرف پرداخت حقوق نیروی 
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از فرصت طلایی صادرات فولاد ایران استفاده 
بهینه کنیم

بهمن تجلی زاده
معاون فروش و بازاریابی فولاد خوزستان

بیلت  و  بلوم  به ظرفیت  اسلب و ۶ میلیون تن  به ظرفیت  تن دیگر 
افزوده می شود و برخلاف افرادی که دیدگاهشان این است که ما به 55 
میلیون تن نمی رسیم به نظر می رسد در 14۰4 به ۶۰ تا ۶1 میلیون 
تن ظرفیت در فولادسازی می رسیم و اینجاست که نقش صادرات و 
ضرورت توسعه آن مطرح می شود. یعنی برای آنکه این ظرفیت ها را 
بکار بگیریم باید بازارهای بین المللی صادراتی مناسب برای محصولات 
تعریف کنیم چراکه سرانه مصرف در بازار داخلی از 2۰۰ کیلوگرم نهایتا 
به 4۰۰ کیلوگرم خواهد رسید و با فرض جمعیت 9۰ میلیون نفری، 
ظرفیت مصرف داخل به ۳۶ میلیون تن خواهد رسید و مابقی بایستی 
صادر گردد. بنابراین لزوما باید هر چه سریعتر مشوق های مالی و بانکی 
و معافیت ها برای صادرکنندگان تعریف شود چرا که در غیر این صورت 
راستای  در  فولاد  جهانی  و  داخلی  قیمت  اختلاف  فرصت طلایی  از 
توسعه صادرات غیر نفتی کشور بهره برداری بهینه صورت نمی پذیرد.

آمارها حکایت از آن دارد که در حال حاضر 19 میلیون تن ظرفیت 
تولید بیلت و بلوم در کشور وجود دارد و در 2 سال آینده یعنی تا 
سال 9۸ بالغ بر 17 میلیون تن دیگر به این ظرفیت افزوده می شود و 
ظرفیت به چیزی حدود ۳۶ میلیون تن می رسد. ظرفیت اسلب نیز در 
حال حاضر 11 میلیون تن است و با اضافه شدن واحدهای جدید ظرف 
2 سال آینده، به 17 میلیون تن می رسد. در مجموع 5۳ میلیون تن 
ظرفیت تا سال 9۸ ایجاد خواهد شد. در افق 14۰4 حدود 2 میلیون 

همه طرح های بزرگ در ستــاد زنجیره فولاد 
بررسی شوند

سید رسول خلیفه سلطانی
دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

قرار  کشور  فولاد  صنعت  نیازهای  اولویت  در  دیگر  اکنون  و  داده اند 
ندارند اما همچنان در لیست طرح های در نوبت اخذ وام از صندوق 
دریافت  هم  سنگینی  وام های  زودی  به  و  داشته  وجود  ملی  توسعه 

می دارند! 
و  ساماندهی  برای  کشور  فولاد  زنجیره  ستاد  که خوشبختانه  اکنون 
سیاست گذاری در این زنجیره تشکیل شده است، بسیار ضروری است 
که این طرح ها مجددا در ستاد زنجیره فولاد مورد بازنگری قرار گرفته 
و در صورت تایید اولویت اجرا، به صندوق توسعه ملی معرفی شوند. 
قطعا در این فرآیند تعدادی از طرح ها که دارای اولویت احداث نیستند، 
از نوبت صندوق توسعه ملی خارج می شوند و منابع صندوق به طور 

بهینه می تواند به طرح های اولویت دار زنجیره فولاد اختصاص یابد.

یکی از مسائل اصلی که در حال حاضر گریبانگیر صنعت فولاد ایران 
شده و در صورت عدم برخورد مناسب با آن به یک معضل لاینحل 
تبدیل خواهد شد، طرح هایی است که از سال ها پیش مورد تصویب 
قرار گرفته و در نوبت اخد وام از صندوق توسعه ملی قرار گرفته اند. 
برخی از این طرح ها در زمان تصویب و تدوین طرح توجیهی، دارای 
دست  از  را  خود  اقتصادی  توجیه  زمان  گذشت  با  اما  بودند  اولویت 

اکتشافات فقط به سنگ آهن محدود نشود

علی پالیزدار 
قائم مقام مدیر عامل و عضو هیئت مدیره میدکو

.بنابراین باید اولویت اصلی کشور در سال های آتی اکتشاف باشد  بود 
همچنانکه ما نیز در میدکو از طریق پهنه های کرمان، قزوین و اردبیل به 
این موضوع توجه کرده ایم و در حال مطالعه بر روی 1۰ پهنه اکتشافی 

در کشور هستیم.
اما این اکتشافات نباید فقط به حوزه سنگ آهن محدود شود بلکه زغال 
سنگ نیز نیازمند اکتشافات است چراکه از 12 تا 1۳ میلیارد تن ذخایر 
شناسایی شده تنها 1.1 میلیارد تن ذخیره قطعی به ثبت رسیده است. 
بنابراین در این حوزه نیز اکتشافات وسیعی می خواهیم و مشکل اشتغال 

و محرومیت زدایی هم قطعا با این اقدام حل خواهد شد.

نیازمند 15۰ میلیون تن سنگ آهن  افق 14۰4  اینکه در  به  با توجه 
هستیم و درحال حاضر ذخایر کشف شده کشور تنها 2.7 میلیارد تن 
است باید فکر اساسی برای اکتشافات کرد در غیر این صورت پس از 
17 و نهایتا 2۰ سال ذخایرمان جوابگوی نیاز واحدهای داخلی نخواهد 
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بخش انعکاس چیلان، گزارشــی کوتاه از مهمترین اقدامات و فعالیت هاي  انجمن اســت که جهت اطلاع و همگرایی اعضای محترم انجمن در هر 
شماره از نشریه منتشر می شود. علاقمندان می توانند برای کسب اطلاعات تکمیلی و اطلاع از سایر اقدامات انجام شده، با دفتر انجمن د رتماس باشند.

انجمن  ارزشمند  اقدامات  از  یکی   
تولیدکنندگان فولاد ایران در سال 1۳9۶، راه 
اندازی آکادمی فولاد ایران بوده است. چیلان 
به عنوان تنها حامی رسانه ای آکادمی فولاد 
از  ماه  شش  گذشت  مناسبت  به  ایران  
گفتگویـــی  مجـــموعه،  ایــن  فعالیت 
مدیر  دانشگر  مهندس سید محمدرضا   با 
آکادمی فولاد ایران در خصوص نحوه شکل 
این آکادمــی انجام  فعالیت های  گیری و 

داده ایــم که در ادامه از نظر می گذرد.

• هدف از راه اندازی مجموعه آکادمی فولاد ایران چه بوده و 
ایده اولیه چگونه شکل گرفت؟

در یکی دو سال اخیر با توجه به روند سریع توسعه صنعت فولاد ایران و 
همچنین ورود واحدهای جدید به زنجیره فولاد کشور، نیاز به مجموعه ای 
متمرکز جهت ارائه دوره های آموزشی فولاد احساس می شد، چرا که در حال 
حاضر بسیاری از آموزش های تخصصی صنعت فولاد در دسترس نبوده و 
برخی نیز در مراکز آموزشی گوناگون و عمدتا غیر تخصصی ارائه می شود.

ایران در صدد  تولید کنندگان فولاد  انجمن  اوایل سال 1۳9۶  از  لذا 
راه اندازی مجموعه ای منسجم تحت عنوان "آکادمی فولاد ایران" جهت 
ارائه آموزش های تخصصی و کاربردی در تمام حلقه های زنجیره صنعت 
فولاد برآمد و به یاری خداوند متعال در مرداد ماه امسال تلاش ها به ثمر 
نشست و اولین دوره آموزشی آکادمی در 24 مرداد برگزار شد و پس از آن 

نیز دوره های آموزشی به طور منظم در حال برگزاری است.
لازم به ذکر است که کلیه  دوره های آموزشی آکادمی فولاد ایران، دوره های 
طراحی  کشور  فولادی  واحدهای  روز  نیاز  اساس  بر  و  بوده  کاربردی 
و  تولید  شامل  فولاد  صنعت  فرآیند های  از  متنوعی  طیف  و  شده 
ریزی،  برنامه  تعمیرات،  و  نگهداری  فروش،  و  بازرگانی  بهره برداری، 

ایمنی و بهـداشت، کنترل کیفیت و آزمایشگاه، پروژه های توسعه و 
... را در بر می گیرد که به تدریج برنامه ریزی و در حال اجرا می باشد.

• تاکنون چه آموزش هایی در آکادمی فولاد ایران ارائه شده است؟
بنا به برنامه ریزی های بلند مدت آکادمی فولاد ایران، دوره های آموزشی 
به دسته دوره های کاربردی مقدماتی)موسوم به سطح 1(، دوره های 
پیشرفته )سطح 2( و همچنین دوره های Advance )سطح ۳( ارائه 
می گردد. دوره های  سطح 1 و2 عمدتا توسط متخصصین ایرانی و کلیه 
دوره های Advance )سطح ۳( توسط مدرسین خارجی و عمدتا اروپایی 
ارائه خواهد شد. تاکنون بیش از ۳۰۰۰ نفر ساعت آموزش تخصصی و 
کاربردی به شرکت کنندگان ارائه شده که عناوین آن ها به این شرح است:

دوره آهن سازی و احیا مستقیم )سطح مقدماتی و سطح پیشرفته( �
دوره کاربردی نورد گرم و کالیبراسیون غلتک �
دوره کاربردی اصول فولاد سازی در کوره های قوس الکتریکی �
دوره کاربردی استاندارد سازی زمان و میزان تولید در فولاد سازی  �

با کوره القایی )با مشارکت شرکت پاترون(

دوره آشنایی با تکنولوژی احیا مستقیم PERED )با مشارکت  �
)MME شرکت

اصول و الزامات طبقه بندی مشاغل و نظام جبران خدمات در صنایع �
لازم به ذکر است که برخی از دوره های آموزشی فوق به دلیل استقبال 
چشمگیر واحدهای فولادی تکرار شده و بیشتر از یکبار برگزار شده است.

ایران  آکادمی فولاد  در  تدریس  برای  اساتید  انتخاب  نحوه   •
چگونه است؟

به جرات می توان گفت که مهم ترین عامل در کیفیت یک دوره آموزشی، 

کارنامه 6 ماهه آکادمی فولاد ایران 
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تخصص علمی و توان ارائه مطلب توسط مدرس آن دوره است. لذا انتخاب 
اساتید با صرف وقت کافی و دقت فراوان در کمیته ای تخصصی در 
انجمن و با کسب نظر هیئت مدیره انجمن انجام شده و از بهترین اساتید 
هر زمینه تخصصی دعوت به همکاری می گردد. مثلا برای دوره های احیا 
مستقیم با دکتر توحیدی استاد برجسته دانشگاه های صنعتی شریف و 
تهران همکاری شد که مولف چندین کتاب مرجع این حوزه هستند 
و یا تدریس دوره نورد و کالیبراسیون غلتک توسط مهندس جعفرزاده 
یکی از باتجربه ترین متخصصین نورد و کالیبراسیون غلتک ایران انجام 
شده است. دوره طبقه بندی مشاغل توسط یکی از مدیران کل وزارت 
نعاون، کار و رفاه اجتماعی ارائه شد که دبیر تدوین طرح طبقه بندی 
مشاغل کشور بوده است و یا دوره کوره های القایی توسط مدیر عامل 
شرکت دانش بنیان پاترون آقای مهندس ادیب تدریس شد که دانش 
آموخته آلمان بوده و مشاوره های زیادی به فولادسازان القایی داده اند.

• استقبال واحدهای فولادی از دوره های آموزشی چگونه بوده و 
پس از شرکت در آموزش ها چه بازخوردی دریافت شده است؟

به علت اینکه دوره های آموزشی بر اساس نیاز روز واحدهای فولادی 
دوره ها  تمام  می شد  بینی  پیش  که  طور  همان  می شود،  طراحی 
با استقبال فوق العاده مواجه شده و ظرفیت ثبت نام چند روز پس از 
اعلام دوره تکمیل شده به طوری که مجبور به تکرار برخی از دوره ها نیز 
شده ایم. بر اساس استراتژی آکادمی فولاد ایران تعداد نفرات هر کلاس 
به حداکثر 2۰ تا 25 نفر محدود شده تا فرصت کافی برای طرح سوالات 
فنی و پرسش و پاسخ وجود داشته باشد. دوره های آموزشی آکادمی فولاد 
عمدتا به مدت سه روز برگزار می شود که دو روز آن به تدریس و روز سوم 

به پرسش و پاسخ و برگزاری آزمون اختصاص دارد.
در خصوص بازخورد دوره ها، در انتهای هر دوره فرم های نظرسنجی 
بین شرکت کنندگان توزیع می شود که حاوی سوالاتی در مورد تمام 
جنبه های دوره برگزار شده، است. سپس تک تک این نظرات در کمیته 
آموزش انجمن بررسی و زمینه های بهبود مشخص می شود. خوشبختانه 
دوره ها،  کیفیت  با  برگزاری  در  انجمن  اصرار  و  اهتمام  به  توجه  با 
بازخوردهای خوب و دلگرم کننده ای داشته ایم به طوری که میانگـین 
رضایت شرکت کنندگان از دوره های برگزار شده بالای ۸۰ درصد بوده 
است و  در برخی زمینه ها ماننـد تسلط مدرس به محتوای دوره میانگین 
عدد رضایت بالای 9۰ درصد بوده است. همچنیــن در پایان کلیه دوره ها 

در صورت قبولی در آزمـــون پایان دوره، گواهینامه حرفه ای با هولوگرام 
انجـــمن تولید کنندگان فولاد ایران به شرکت کنندگان ارائه می گردد. 
انجمن تولید کنندگان فولاد ایران به یاری خدا در نظر دارد برای اولین بار 
این گواهینامه های حرفه ای را به عنوان مرجع احراز صلاحیت های فنی 

جهت جذب و ارتقاء نیروی انسانی در صنعت فولاد کشور معرفی نماید.

• چه دوره هایی برای ماه های آتی برنامه ریزی شده است و آیا از 
تجربه شرکت های صاحب تکنولوژی نیز استفاده می شود؟

با توجه به نیازسنجی های انجام شده از واحدهای فولادی، دوره های 
کیفیت،  فولادسازی،  تکنولوژی های  حوزه  در  متعددی  آموزشی 
سرمایه گذاری و توسعه، نگهداری و تعمیرات، بازرگانی و فروش، منابع 
انسانی و ... در صنعت فولاد طرح ریزی شده و در نوبت برگزاری می باشد.

 همچنین یکی از سیاست های آکادمی فولاد ایران دعوت از متخصصین 
شرکت های پیشرو صنعت فولاد دنیا به خصوص از کشورهای اروپایی 
است که مذاکرات مقدماتی در این زمینه نیز انجام شده که در زیر به 

برخی از آنها اشاره می شود:
دوره اصول و الزامات استاندارد 17۰25 برای آزمایشگاه های صنعت فولاد �
دوره اتوماسیون صنعتی صنعت فولاد )با همکاری شرکت ABB سوئیس( �
دوره بهینه سازی مصرف انرژی و الکترود در کوره های EAF )با  �

همکاری شرکت Danieli ایتالیا(
� )Danieli تکنولوژی های نوین نورد محصولات فولادی )با همکاری شرکت

و همچنین چند دوره تخصصی که با همکاری شرکت های SMS آلمان، 
Outotec فنلاند و همچنین Kobe Steel ژاپن طرح ریزی شده و در 

ماه های آینده اجرایی خواهد شد.

و سخن پایانی:
در پایان از نشریه چیلان برای انعکاس رسانه ای فعالیت های آکادمی فولاد 
ایران تشکر ویژه دارم و مایلم از حمایت های بی دریغ رئیس و اعضای 
هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران و همچنین زحمات دبیر 
انجمن مهندس خلیفه سلطانی و معاون اجرایی انجمن آقای یعقوبی در 
راه اندازی و فعالیت مستمر آکادمی فولاد ایران صمیمانه تشکر کنم  و 
در همین جا از کلیه متخصصین و شرکت های دانش بنیان صنعت فولاد 
ایران جهت همکاری با آکادمی در برگزاری دوره های آموزشی تخصصی 

دعوت به عمل می آورم.
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نقد عضو اتاق بازرگانی و انجمن تولیدکنندگان 
فولاد بر خصوصی سازی در ایران

واگذاری دارایی دولت
به جای خصوصـی سازی

واقعـی

 مهندس بهادر احرامیان، عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران، بهترین راهکار برای بالا بردن سطح رقابت و توان رقابتی 
فولادسازان را ادغام و حذف واحدهای غیر اقتصادی دانست و تغییر 
نگرانه  واقع  را  کیفی  فولادهای  به  ساختمانی  فولادهای  از  کاربری 
تعریف  به  با چیلان  تهران در مصاحبه  بازرگانی  اتاق  ندانست. عضو 
واقعی خصوصی سازی و تفاوت های آن در ایران و جهان پرداخت و 
گفت: در ایران خصوصی سازی به گونه ای واگذاری دارایی های دولت 

و حراج آن است.

 به نظر شما، خصوصی سازی در ایران با چه مشکلاتی 
مواجه است؟

مواردی که در کشور ما طی سال های گذشته تحت عنوان خصوصی 
سازی اتفاق افتاد این بود که دولت از طریق سازمان خصوصی سازی، 
شرکت ها را از طریق مزایده یا بورس و گاهی هم به صورت مذاکره 
واگذار می کرد. خریدار هم کسی بود که بالاترین نرخ را پیشنهاد می داد. 
اصولا در علم اقتصاد به این روش خصوصی سازی گفته نمی شود بلکه 
این به نوعی حراج کردن دارایی های دولت به بالاترین نرخ به خریداران 
است. خصوصی سازی تعریف دیگری دارد به این معناست که واحدها 
پس از آنکه مالکیت آنها تغییر کرد، رفتار خصوصی هم از خودشان بروز 

بدهند و با سازوکار خصوصی اداره شوند. 

مبنای  می تواند  که  شاخص هایی  براساس  می دهد  نشان  تحقیقات 
از  بسیاری  اشتغال  یا  وری  بهره  مانند  گیرد  قرار  عملکرد شرکت ها 
به  نسبت  چندانی  تغییر  شدند  واگذار  ما  کشور  در  که  بنگاه هایی 

نه  و  گرفته  صورت  واگذاری  یک  تنها  پس  ندارند  واگذاری  از  قبل 
خصوصی سازی! یکی از مهم ترین ارکان خصوصی سازی فیلتر کردن و 
محدود کردن دایره افرادی است که می توانند برای یک بنگاه خصوصی 
وارد کار شده و به عنوان خریدار و مالک بعدی آن بنگاه شناخته شوند. 

سنجش اهلیت واژه ای کلیدی است که در خصوصی سازی باید به 
ترین  از موفق  آلمان شرقی و غربی یکی  اتحاد  آن توجه ویژه کرد. 
تجربه های خصوصی سازی بود. مشاهده شده که یک بنگاه با کمترین 
تایید شده، واگذار  رقم به یک نفر که شایستگی آن از سوی دولت 
می شد و دولت نیز در قبال قیمت کفی، شرایط خود را در این معامله 
تامین می کرد برای مثال خریدار متعهد می شد سطح اشتغال را برای 
چند سال ثابت نگه دارد. مواردی که ذکر شد تفاوت خصوصی سازی 
و واگذاری و به حراج گذاشتن دارایی دولت است. در واگذاری امکان 
واگذاری بنگاه ها به طلبکاران دولت وجود دارد بدون آنکه به اهلیت ها 
توجه شود لذا می توان دید که در کشور ما خصوصی سازی به معنای 
واقعی صورت نپذیرفته و تنها واگذاری های دارایی های دولت انجام 
شده است. در نتیجه تنها شاهد نابسامان شدن شرایط برای بنگاه ها 

هستیم.

 تجربه خصوصی سازی در صنعت فولاد چگونه ارزیابی 
می کنید؟

نگاه به عملکرد شرکت های خصوصی شده در صنعت فولاد )از بعد 
چندانی  تفاوت  می دهد  نشان  واگذاری  از  بعد  و  قبل  بهره وری(، 
نداشتند چراکه نیروی انسانی تحمیل شده به این واحدها هم چنان 

• سید احمد عسکری
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در واگذاری امکان واگذاری بنگاه ها 
به طلبکاران دولت وجود دارد بدون آنکه به 

اهلیت ها توجه شود لذا می توان دید که در کشور 
ما خصوصی سازی به معنای واقعی صورت نپذیرفته 
و تنها واگذاری های دارایی های دولت انجام شده 

است.  در نتیجه تنها شاهد نابسامان شدن 
شرایط برای بنگاه ها هستیم.

بعد از واگذاری حفظ شدند یا تعیین اعضای هیئت مدیره و مدیرعامل 
آنها تحت نفوذ دولت بود که این مسئله حاکی از وجود فشارها و نفوذ 
ارتقا  برای  ای  انگیزه  نتیجه  در  و  بود  بر روی مدیریت ها  نرم دولت 

شرایط از سوی مدیران این بنگاه ها وجود نداشت.

 در حـال حاضـــر، عمده ترین مشــکل پیــش روی 
سرمایه گذاران چیست؟

یکی از مشکلاتی که پیش روی سرمایه گذاران خصوصی قرار دارد 
این است که ما قبل از آنکه آزادسازی اقتصادی داشته باشیم به سراغ 

نابرابر  رقابت  به همین خاطر شاهد  و  ایم  رفته  خصوصی سازی 
بین بنگاه هایی که ریشه دولتی دارند و شرکت های 

صد در صد خصوصی هستیم. اکثر شرکت هایی 
مالکیت  تحت  اگر  اند  شده  خصوصی  که 

بخش خصوصی بودند پیش تر از اینها 
و  دارایی  اداره  بانک،  بیمه،  منظر  از 
مالیات جلوی فعالیت آنها گرفته شده 
بود درحالی که به جهت همان ریشه 
دولتی همچنان به فعالیت خود ادامه 
می دهند و محصول خود را بازار داخل 
به فروش می رساند و امکان رقابت را 
از تولیدکننده خصوصی واقعی می گیرد. 

این موضوع یکی از بزرگترین چالش هایی 
است که وجود دارد و فعالان بخش خصوصی 

در صنعت فولاد با آن مواجه هستند و دلیل آن نیز 
امتیازات ویژه ای است که برای بنگاه های دولتی خصوصی 

شده در نظر گــرفته می شود و فضای رقابــت را نامــتقارن می کند. 
مشکلات دیگری که می توان به آنها اشاره کرد، دسترسی به مواد اولیه 
با قیمت و شرایط ترجیحی است که واحدهای واگذار شده همچنان از 

امتیازات ویژه تری نسبت به خصوصی واقعی برخوردارند.

 چه ضعف هایی در طرح های توجیهی واحدهای فولاد وجود 
داشت که سرمایه گذاری در صنعت فولاد را با مشکل روبرو کرد؟

دولت  هم  و  خصوصی  بخش  فعالان  توسط  هم  که  بزرگی  اشتباه 
صورت گرفته است و آن دست بالا گرفتن توان فروش فولاد به ویژه 
محصولات طویل ایران چه با هدف فروش داخلی و چه صادراتی بود. 

در کشورهای رو به توسعه نسبت محصولات طویل به عریض ۳۰ به 7۰ 
است درحالی که در کشور ما در برهه ای و در دهه ۸۰ آن زمانی که 
نیاز به محصولات طویل برای توسعه ساخت و ساز در کشور به یکباره 
بالا رفت، بدون اینکه به مقطعی بودن این تقاضا توجه نماییم به سمت 

توسعه این حوزه رفتیم و دقیقا اشتباه از همین جا آغاز شد.

برپایه این تصور و پیش فرض اشتباه، توسعه زیادی در بخش نورد 
و شمش اتفاق افتاد و کارخانه های زیادی تاسیس شدند و به نوعی 
سیستم اشتباه تصمیم گیری در بانک ها هم مزید برعلت شد و بانک ها 
هم به عنوان سرمایه گذار و نه تامین کننده مالی وارد طرح ها شدند. 
بسیاری از طرح ها با توجه به تاسیس در مرکز کشور، با هدف تامین نیاز 
داخل احداث شدند درحالی که به صنایع بالادست و پایین دست 
آنها توجهی نشد. بنابراین با برطرف شدن نیاز داخل، 
ندارند. هم  صادرات  برای  مزیتی  واحدها  این 

 بالاخره با وضعیت موجود در 
زنجیره فولاد چه باید کرد؟

واحـــدهای  در  راه هـــا  از  یکــی 
البته  است  تولید  تغییر  فولادسازی 
سمت  به  حرکت  موافق  اینکه  نه 
باشیم  مهندسی  و  کیفی  فولادهای 
محصولات  نوع  این  بازاریابی  چراکه 
اقتصادی  تولید  برای  و  است  متفاوت 
است.  توجهی  قابل  داخلی  مصرف  نیازمند 
این واحدهای کیفی در تمام دنیا برپایه نیاز داخلی 
صادراتی  بازارهای  به  را  نیاز  مازاد  بعد  و  می گیرند  شکل 
عرضه می کنند. ما چون هیچ پایه و مصرف قابل توجهی در این نوع 
بازار را شکل داده و در نتیجه در  محصولات نداریم نمی توانیم این 

بازاریابی خارجی هم موفق عمل کنیم. 

به نظرم تغییر کاربری از فولادهای ساختمانی به فولادهای کیفی رویا 
است. بهترین کار برای بالا بردن توان رقابت واحدها، ادغام و حذف 
اقتصادی است و در شرایط فعلی کارخانجات نوردی  واحدهای غیر 
تولید  هزینه های  به سبب  را  المللی  بین  بازارهای  در  رقابت  قدرت 
و حمل ندارند و شاید بهتر باشد واحدهایی که به صورت مجتمعی 
تولید می کنند و کل زنجیره را دارند تمرکز خود را بر صادرات بگذارند 
و از تامین نیاز داخل چشم پوششی کنند و بازار داخل به واحدهای 

کوچک تر سپرده شوند تا بقای آنها تضمین شود.
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نگاه جابریان به روند خصوصی سازی در 
گفت و گو با چیلان:

چـرا اجــازه
خصوصی سازی واقعی 

در ایران نیافتیم؟
و  جنوب  روهینا  فولاد  مدیره  هیئت  رئیس  جابریان،  محمد   
با  با سابقه صنعت فولاد در گفت و گو  افراد پیشکسوت و  از جمله 
چیلان از پیشرفت فیزیکی واحد ذوب این کارخانه گفت و علاوه بر این 

اشاره ای به تجربه خود برای ورود به خصوصی سازی داشت. 

 با توجه به تجربه ناموفقی که در خصوصی سازی فولاد 
چه  را  ایران  در  سازی  خصوصی  مشکل  داشتید،  خوزستان 

می دانید؟
به اعتقاد من سازمان خصوصی و رئیس این سازمان به شخصه اختیاری 
واگذاری سهام  همان  در  موضوع  این  نمونه  و  ندارند  واگذاری ها  در 
فولاد خوزستان مشاهده شد. به عقیده من حتی پس از واگذاری سهام 
شرکت ها از سوی سازمان خصوصی سازی، این سازمان باید هم چنان 
حامی شرکت های خصوصی بماند. متاسفانه برخی تنگ نظری ها اجازه 
خصوصی سازی واقعی در ایران را نداد. این بی مهری ها انگیزه سرمایه 
گذاری را از سرمایه گذاران می گیرد هرچند که من عقب نشینی نکردم 
و پس از بازگرداندن مبلغ خرید سهام فولاد خوزستان کارخانه ای را 
احیا کردم که اکنون افراد زیادی در آن شاغل بوده و به مرحله تولید 
و صادرات در همان ماه های اولیه پس از راه اندازی رسیده است. از 
واقعی  و خصوصی سازی  اصل 44  اجرای صحیح  اگر هدفمان  اینرو 
است باید رئیس سازمان خصوصی سازی آنقدر اختیارات داشته باشد 
است  این  انتظار  و  برساند  انجام  به  به درستی  را  کار خود  بتواند  تا 
تنها  نه  موضوع  این  و  گردد  قبل  از  تر  شفاف  سازی  خصوصی  که 
حمایت سازمان خصوصی سازی بلکه هماهنگی سایر ارگان ها، نهادها 
و سازمان ها و همین طور بانک ها را می طلبد. توصیه این است که 
کار به افرادی سپرده شود که در آن زمینه تجربه و صلاحیت لازم را 
دارند در غیر این صورت پس از مدتی با شکست مواجه خواهیم شد.

 آقای جابریان روند احداث واحد ذوب فولاد روهینا در 
چه مرحله ای است؟

واحد ذوب روهینا جنوب به پیشرفت فیزیکی بیش از 7۰ درصد رسیده 
و انتظار می رود در شهریور ماه سال 97 راه اندازی شود. این واحد با 
خط نورد به صورت پیوسته بوده و آهن اسفنجی را دریافت کرده و 
شمش بدون برش و به طور پیوسته وارد خط تولید میلگرد شده و 
میلگرد به طول 12 متر تولید می کند. نکته جالب این است که کل 

این فرآیند 2 ساعت و 7 دقیقه به طول می انجامد.

 بازار هدف تان داخلی یا صادراتی است؟
مجموعه ما با سابقه 4۰ ساله ای که در بازار دارد، کشش بازار ایران را 

بالا ارزیابی نمی کند. بنابراین از همان ابتدای امر، کارخانه را با هدف 
یا  ایجاد شود  برای صادرات  موانعی  آنکه  احداث کرده مگر  صادرات 
مصرف داخلی زیاد شود. فولاد روهینا جنوب از تکنولوژی و آمادگی 
کافی برخوردار است که بتواند قسمت اعظم محصولات تولیدی خود را 

به بازارهای هدف صادر نماید.

 لطفا برنامه صادراتی تان  را تشریح بفرمایید.
روهینا جنوب در واحد نورد به تولید اسمی ماهانه خود که بیش از 4۰ 
هزار تن است رسیده و از ابتدای سال تاکنون نیز توانسته بیش از 25 
هزار تن صادرات داشته باشد. پیش بینی این است که در سه ماهه 
پایانی سال 9۶ تا پایان سه ماهه دوم سال 97 این میزان صادرات به 

4۰ هزار تن افزایش یابد.

 روهینا تاکنون به چه کشورهایی صادرات داشته است؟
روهینا تاکنون توانسته به عراق صادرات داشته باشد اما با اخذ استاندارد 
آمریکا و اروپا، توانایی صادرات به هر نقطه از جهان را دارد. صادرات 25 

هزار تنی که اشاره شد هم به یکی از کشورهای آفریقایی بوده است.

را  برنامه های توسعه ای روهینا جنوب   سایر طرح ها و 
توضیح بفرمایید؟

مجتمع فولاد روهینا در 4 فاز طرح ریزی شده که اولین فاز همان 
تولید و ظرفیت  به  اندازی شده و  راه  نورد 5۰۰ هزار تنی است که 
اسمی رسیده است. دومین فاز، طرح ذوب و نورد پیوسته است و همان 
فاز  در  اندازی می شود.  راه  آینده  تا شهریور سال  ذکر شد  که  طور 
سه، واحد ذوبی برای خط نورد فعلی در نظر گرفته شده و در نهایت 
در فاز چهارم به سراغ احداث واحد احیا مستقیم خواهیم رفت. البته 
راه اندازی فازهای سه و چهار منوط به مطالعات است و اگر مطالعات 
کارشناسی، شروع فازهای سوم و چهارم را منطقی بداند قطعا به سراغ 

احداث آنها خواهیم رفت.

 آقای جابریان، آیا کاهش تعرفه واردات بر فعالیت واحد 
تولیدی شما تاثیر داشته است؟

کاهش تعرفه اگرچه کمکی از سوی دولت به واحدهای نوردی بود 
اما به اعتقاد من تغییر تعرفه های وارداتی تاثیری بر بازار نداشته و 
نخواهد داشت چراکه همزمان با افت تعرفه ها، نه تنها شاهد افزایش 
نرخ ارز در کشور هستیم بلکه قیمت های جهانی هم رو به بالا حرکت 

کرد.
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عارضه یابی واگذاری ها و خصوصی سازی هاي 
زنجیره فولاد در گفتگوی چیلان با طیب نیا:

حرکت در مسیر خصوصی سازی 
اشتباه را ادامه ندهیم

فولاد  شرکت  مدیرعامل  عالی  مشاور  نیا،  طیب  محمدیاسر   
مبارکه در گفت و گویی صمیمی با چیلان به موضوع خصوصی سازی و 
عارضه یابی این پدیده در ایران پرداخته است. وی درباره خصوصی سازی 
معتقد است بهترین راهکار برای خصوصی سازی واقعی،انجام واگذاری ها 
در قالب کنسرسیوم های صنعتی- معدنی است که متاسفانه در زنجیره 
فولاد کشور اجرا نشده اما هنوز هم دیر نیست و مسیر اصلاحات مالکیتی 

باز است....

در واگذاری ها هدف اصلی تولید اقتصادی مدنظر قرار نگرفته است
بسیاری از واگذاری های معدنی از طریق مزایده انجام شده و می شود. 
فرآیند تهیه اسناد این واگذاری ها باعث گردیده نحوه واگذاری به گونه ای 
باشد که شرکت برنده مزایده یا افراد حقیقی و حقوقی غیر متخصص 
هستند یا درصورت دارا بودن تخصص، شرایط ایجاد شده ناشي از نحوه 
واگذاري و رقابت کاذب بین شرکت کنندگان امکان فعالیت دارای توجیه 
اقتصادی را به آنها نمي دهد. بنابراین شرایط سختگیرانه واگذاری ها 
موجب می شود که برنده مزایده هیچگاه به تولید اقتصادی دست پیدا 
نکند. این موارد در واگذاری معادن زغال سنگ به وفور دیده شده است. 
واگذاري برخي معادن زغال سنگ به صندوق بازنشستگی یا شرکت های 
غیر مرتبط با این صنعت که امکان سرمایه گذاری دراین حوزه را دارا 
نمی باشند، افزایش قیمت و پیچیدگی شرایط واگذاری را موجب شده به 
نحوي که تولید اقتصادی در معادن واگذارشده به سادگي میسر نشده و 
در صورت عدم تجدید نظر همچنان نخواهد شد. به اعتقاد اینجانب نحوه 
واگذاری باید به گونه ای باشد که تداوم تولید و حفظ اشتغال را به عنوان 
لازمه دستیابی به توسعه پایدار به همراه داشته باشد. حتی اگر لازم شد 
می توان معادن را با قیمت بسیار پایین در اختیار اهل فن قرارداد با این 
این روند دربسیاری کشورهای  تولید تداوم پیدا کند.  هدف اصلی که 
توسعه یافته تجربه شده  اما متاسفانه در بسیاری از واگذاری های ایران رخ 
نداده است. به عبارت دیگر رعایت اهلیت، اصلی ترین ملاک در واگذاری 
است. نگردیده  مراعات  خوبی  به  که  است  سازي  خصوصي  فرآیند  و 

واگذاری ها می بایست در قالب کنسرسیوم های صنعتی-معدنی 
صورت می گرفت

از طرف دیگر نحوه واگذاری ها به صورتی بوده که معادن به طور جداگانه 
و شرکت های صنعتی و تولیدی جداگانه واگذار شده اند. این موضوع 
در مواردی تعارض وتناقض بین اهداف فعالان زنجیره را موجب شده و 
تامین مواداولیه شرکت های پایین دست در زنجیره را با مشکل مواجه 
نموده است چرا که شرکت های واگذارشده فارغ از منافع ملی وکلان 
زنجیره صرفا منافع بخشی و منطقه ای خود را در اولویت قرار می دهند 
و چه بسا برخی از این منافع با استراتژی هاي سایر شرکت های موجود 

در زنجیره  مغایرت داشته باشد و در بلند مدت منجر به حذف برخی 
از آن ها شود. بهتر آن بود که با ایجاد کنسرسیوم های معدنی-صنعتی 
این واگذاری ها انجام می شد وضمن حفظ انسجام موجود، منافع این 
شرکت ها به هم پیوند می خورد. در این صورت هم واگذاری اولیه با 
مثل  زنجیره  ده  زیان  های  بخش  و هم  انجام می شد  بالاتری  قیمت 
برخی معادن زغال سنگ از حمایت بخش های سودده مثل سنگ آهن 
پایدار و توسعه  تولید  افزایش  و  برده  بهره  این کنسرسیوم  و فولاد در 
این،  بر  تضمین می گردید. علاوه  بلندمدت  در  متوازن همه بخش ها 
مواد اولیه بخش های صنعتی پایین دست هم راحت تر تامین می شد. 
بود که  بیفتد، همین  اتفاق  کاری که می توانست در خصوصی سازی 
از  اعظمی  بخش   انجام  با وجود  که  این شد  نتیجه  و  نگرفت  صورت 
ترکیب  که  هستیم  هایی  شرکت  تشکیل  شاهد  خصوصی سازی ها، 
شامل  دولتی  نیمه  و  دولتی  غیرتخصصی  و  متنوع  جدید،  سهامداران 
ها، صندوق های  بانک  به  وابسته  ها، شرکت های سرمایه گذاری  بانک 
های  وزارتخانه  در  و...  عدالت  سهام  و  اجتماعی  تامین  بازنشستگی، 
متفاوت دارند. این ترکیب سهامداران چون غیرتخصصی بوده و نگاهشان 
به موضوعات تولید تخصصی نیست و عمدتا به دنبال سود حاصل از تولید 
و دغدغه های سازمانی و مشکلات عدیده خود هستند برای تولید کارآمد 

نبوده و نخواهند بود.

هنوز هم می توان روند خصوصی سازی فولاد را اصلاح کرد
اگرچه  اتفاقاتی رخ داده که به سادگی قابل بازگشت نیست اما خوشبختانه 
هنوز امکان انجام اصلاحات در زنجیره و ترکیب سهامداران وجود دارد. 
عمده ترکیب جدید سهامداران خصوصا در شرکت های بزرگ وسودده، 
دولتی یا نیمه دولتی هستند.گرچه از نظارت برخی ارگان های نظارتی 
خارج شده اند اما هیئت مدیره و مدیرعامل و سیاست های کلان آن ها 
همچنان توسط مدیران دولتی تعیین می گردد. بنابراین همچنان امکان 
برای سیاستگذاران وجود  بازبینی در ترکیب سهامداران زنجیره فولاد 
دارد و مي توان با واگذاری متقابل سهام برخی شرکت ها یا انجام برخی 
جابجایي ها در سهام آنها، روند خصوصی سازی را اصلاح و بهینه نمود. 
معدنی  های  بین شرکت  استراتژیک  اتحادهای  باید  ترکیب جدید  در 
افقی در زنجیره فولاد  ادغام های  یا شاهد  برقرار شود  و صنایع فولاد 
شامل ادغام برخی شرکت های معدنی با یکدیگر یا واحدهای فولادی 
با هم باشیم. در واقع ایجاد کنسرسیوم های معدنی-صنعتی را با هدف 
افزایش مقیاس و ظرفیت تولید، تامین پایدار و تولید اقتصادی شکل 
دهیم. طي سال های گذشته فولاد مبارکه در این مسیر پیشگام بوده 
و رأساً اقدامات خوبی را در جهت تحقق اهداف استراتژیک خود انجام 
داده است. امیدواریم این موضوع به یک استراتژی غالب در صنعت فولاد 
کشور تبدیل شده و استراتژی توسعه کمی جای خود را به توسعه کیفی، 

ایجاد پایداری و رقابت پذیری در زنجیره بدهد.
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مهندس صادقی در گفت و گو با چیلان:

ذوب آهن تا سال 97
از شمول ماده 141 قانون 

تجارت خارج می شود

  مقدمات افزایش سرمایه شرکت ذوب آهن براي خروج از 
در  امیدواریم  و  آماده شده  در سال جاري  تجارت  قانون  ماده 141 
سال 1۳97 با تحقق آن از شمول این ماده خارج شویم. ذوب آهن 
اصفهان که در آستانه پنجاه سالگی قرار دارد در 9ماه اول سال 9۶ در 
زمینه های افزایش میزان و تنوع تولید، سود دهی، کاهش هزینه ها، 
کاهش بدهی، صادرات و ... شرایط بسیار مطلوبی را رقم زد و عملًا در 

مسیر بهبود و تعالی قرار گرفت.

خصوص  در  اصفهان  آهن  ذوب  مدیرعامل  صادقی  احمد  مهندس 
آهن  ذوب  تلاشگران  گفت:  به چیلان  این شرکت  در  تولید  شرایط 
اصفهان موفق شدند در 9 ماهه اول سال جاری، افزایش میزان و تنوع 
تولید را نسبت به مدت مشابه سال گذشته رقم بزنند. در نه ماهه سال 
جاري شاهد روند افزایش تولید دربخش هاي مختلف ذوب آهن نسبت 
به مدت مشابه سال قبل بوده ایم. در این مدت 2۸ درصدافزایش در 
تولید کک، 1۳ درصد افزایش درتولیدآگلومره،4 درصدافزایش در تولید 
چدن مذاب، ۳ درصد افزایش در تولید شمش آماده ودر جمع کل 

محصول نهایی۶ درصد افزایش تولید داشته ایم.

روزافزون  نیازهاي  به  منظورپاسخ  به  همچنین  کرد:  تصریح  صادقی 
بازار و به منظورتوسعه سبدمحصولات، پروفیل هاي مختلفی از جمله 
ناوداني بال شیبدارسبک سایز 2۰، کلاف هاي صادراتي با مارک فولاد 
سري SAE، گرد فولادي سایز 25۰ میلیمتر و بیم بلانک درشرکت 

طراحي وتولیدگردید. 

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان گفت: ذوب آهن اصفهان طي 9 ماهه 
مدیریت  و  فولادي  مقاطع  بازار  بهبود شرایط  دنبال  به  سال 1۳9۶ 
از  توانست  و  بوده  نقدینگي  هزینه هاي شرکت و همچنین مدیریت 

مشکلات حاد مالي و اقتصادي عبور کند. این شرکت طی مدت مذکور 
با رشد 17 درصد  با نیل به درآمد عملیاتي2۸ هزار میلیارد ریال و 
نسبت به مدت مشابه سال قبل توانست سود ناخالص خود را به 4۸5۳ 
میلیارد ریال ارتقاء دهد این در حالي است که این رقم در مدت مشابه 
ناخالص  بود.به عبارت دیگر سود  سال قبل 577 میلیارد ریال زیان 
شرکت حدود 94۰ درصد رشد داشته است. این تغییر چشم گیر نیز 
زیان  که  اي  گونه  به  است،  مشاهده  قابل  شرکت  عملیاتي  سود  در 
عملیاتي شرکت طي 9 ماهه سال 1۳95 که به مبلغ 22۳7 میلیارد 

ریال مي رسید جاي خود را با 291۶ میلیارد ریال سود عوض کرد.

ذوب آهن به دنبال افزایش سرمایه و خروج از شمول ماده 141 
قانون تجارت

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان گفت: خوشبختانه این شرکت پس از دو 
سال و نیم سال تحمل زیان خالص توانست به سود خالص دست یابد. 
روند بهبود عملکرد شرکت گویاي آن است که از یک سو سیاست هاي 
و  مقدار  در  درصدي   ۸4 صادرات)رشد  بر  تمرکز  در  شرکت  کلان 
با  ریالي( و مدیریت هزینه ها که هم راستا  ارزش  145 درصدي در 
سیاست هاي اقتصاد مقاومتي که ابلاغي مقام معظم رهبري است اثر 
خود را نشان داده و از سوي دیگر شرایط رکودي و سقوط بهاي فروش 
محصولات این شرکت در کشور به نقطه عطف خود رسیده و بازگشت 

به قیمت هاي قبل از رکود را شاهد خواهیم بود.

وی با اشاره به محدودیت هاي نقدینگي این شرکت گفت: جریان ورود 
نقدینگی ناشي از عملیات به شرکت در مقایسه با مدت مشابه سال 
تجاري  از شرکاي  تشکر  نشان مي دهد. ضمن  قبل رشد محدودي 
خود به خاطر شکیبایي و همراهي آنان با شرکت سهامي ذوب آهن 
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در عبور از تنگناي مالي و نقدینگي امیدواریم با بهبود این روند هم 
راستا با بهبود درآمد هاي عملیاتي امکان بازپرداخت تدریجي بدهي 
آنان را داشته باشیم. در طي 9 ماهه 9۶ با مساعدت ستاد تسهیل، 
شرکت توانست بخش قابل توجهي از تسهیلات کوتاه مدت خود را 
به تسهیلات بلند مدت تبدیل نماید و امکان تسویه بخش بزرگي از 
بدهي هاي تجاري خود را فراهم نماید.در طي این دوره بیش از 14 
از بدهي هاي تجاري و غیر تجاري شرکت کاهش پیدا کرده  درصد 
با  شد  موفق  شرکت  دوره  همین  در  همچنین  است.  شده  تسویه  و 
همکاري سازمان تامین اجتماعي و وزارت اقتصاد و دارایي بیش از 4 
هزار میلیارد ریال از بدهي خود به دولت را تهاتر نماید و زمینه تهاتر 

بیش تر تا 7 هزار و ۶۰۰ میلیارد ریال را فراهم نماید.  

وی ادامه این روند را موجب کاهش هزینه هاي مالي دانست و گفت: 
کاهش میانگین نرخ سود تسهیلات مالي دریافتي)بیش از ۶۸1 میلیارد 
ریال صرفه جویي(، بهبود ساختار ترازنامه شرکت را به همراه خواهد 
زیان  کاهش  و  افزایش حقوق صاحبان سهام  در  آن  نتایج  و  داشت 

انباشته شرکت قابل مشاهده مي باشد. 

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان ضمن تقدیر از تلاش، همیاري وخویشتن 
داري همکاران در شرکت سهامي ذوب آهن که با کوشش بیشتر و 
موفقیت  این  در  عمده اي  کمتر،سهم  رفاهیات  و  خدمات  جبران 
داشته اندگفت: مقدمات افزایش سرمایه شرکت نیز براي خروج از ماده 
سال  در  امیدواریم  و  آماده شده  جاري  در سال  تجارت  قانون   141

1۳97 با تحقق آن از شمول این ماده خارج شویم.

محصول ذوب آهن را به معتبرترین بازار اروپا صادر کردیم

صادقی در بخش دیگری از صحبت های خود از رشد 145 درصدی 
ارزش صادرات محصولات این شرکت در 9 ماهه سال 9۶ نسبت به 
از  تن  هزار  حدود ۸1۰  افزود:   و  داد   خبر  قبل  سال  مشابه  مدت 
محصولات این شرکت در 9 ماهه اول سال جاری صادر شد که این 
صادرات در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته از لحاظ وزن ۸4 درصد 

و ازلحاظ ارزش مالی 145 درصد افزایش یافته است.

وی همچنین ازصادرات اولین محموله میلگرد تولیدی این شرکت به 
انگلستان خبرداد وگفت: این محموله شامل پنج هزار تن میلگرد به 
ارزش هر تن 5۰5 دلارمی باشدکه ازطریق بندرعباس به مقصد لندن 

بارگیری شد.

با  این که شرکت ذوب آهن اصفهان درحال مذاکره  بیان  با  صادقی 
اولیــن  اسـت،گفــت:  بیشتر  قراردادهای  برای  انگلیسی  خریداران 

باراست که میلگردتولیدی شرکت ذوب آهن اصفهان به بازارهای یک 
کشورمعتبراروپایی راه می یابد و این حاصل تلاش یکسال اخیرصنعتگران 
ذوب آهن اصفهان است که توانستند زمینه ارتقای کیفیت محصولات 
رابه  اروپایی  نظرکشورهای  مورد  استانداردهای  و  افزایش  را  تولیدی 

دست آورند.

وی ازچین، تایلند، برمه، اندونزی، ویتنام، پاکستان، افغانستان، عراق، 
بلژیک، هلند، قطر، عمـــان  انگلستـــان،  اردن، مصر،  ترکمنستان، 
ماه   9 طی  نامبردکه  کشورهایی  عنوان  به  عربی  متحده  امارات  و 
به  اصفــهان  آهن  فرعی شرکت ذوب  و  فولادی  گذشته محصولات 

آنها صادرشده است.

پروژه های  در  آهن  ذوب  ریالی  میلیارد  هزار   4 هزینه  صرف 
زیست محیطی

 4 هزینه  به  اشاره  ضمن  خاتمه  در  اصفهان  آهن  ذوب  مدیرعامل 
هزار میلیارد ریالی ذوب آهن اصفهان در ۳۶ پروژه زیست محیطی 
گفت: ذوب آهن اصفهان به عنوان اولین تولید کننده فولاد در کشور، 
و  زیست  در حوزه محیط  اجتماعي خود  راستاي مسئولیت هاي  در 
با تعریف و  همچنین در راستاي خط مشي زیست محیطي شرکت 
انجام برنامه هاي بهبود در این حوزه در قالب پروژه هاي بازسازي ، بهینه 
سازي و نوسازي در بخش هاي هوا، آب و پساب و پسماند اقدامات بسیار 
موثر و کار آمدي در حوزه حفاظت از محیط زیست انجام داده است. 

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان با اشاره به اهم اقدامات زیست محیطي 
انجام گرفته دربخش هاي کنورتورها ي ناحیه فولادسازي،  کوره بلند 
وکک سازي، در خصوص اقدامات جدید این شرکت  گفت:  نصب و 
راه اندازي سیستم تصفیه غبار ناحیه برش خرسک ، تعریف اقدامات 
آگلوماشین هاي  غبار  تصفیه  روي سیستم هاي  بر  تکمیلي  اصلاحي 
بخش آگلومراسیون و طرح های در دست اقدام در خصوص بازیافت 
محصولات میاني کک سازی از جمله جدید ترین فعالیت های زیست 

محیطی ذوب آهن اصفهان است . 

مهندس صادقی در پایان جایگاه ذوب آهن اصفهان را از نظر شاخص هاي 
زیست محیطي روبه رشد و ارتقاء تفسیر نمود و بیان داشت، حرکت به 
سوي تعالي زیست محیطي حرکتي تدریجي و مستمر و نتیجه برآیند 
فعالیت هاي زیست محیطي انجام گرفته توسط تک تک آحاد جامعه 
است. حفاظت از محیط زیست تنها وظیفه یک سازمان، ارگان و واحد 
خاص نیست بلکه همگان در برابر آن مسئول مي باشند. وی اظهار 
امیدواري نمود: با به ثمر نشستن پروژه هاي زیست محیطي باقي مانده 

شرکت به زودي شاهد ذوب آهني پاک باشیم.



میزگرد چیلان با مدیران شرکت هفت الماس
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 شرکت صنایع هفت الماس با هدف تولید انواع ورق گالوانیزه، 
نورد سرد، استنلس استیل )فولاد زنگ نزن( و سایر مقاطع فولادي 
در سال 1۳75 تاسیس گردید. عملیات عمراني این شرکت در سال 
1۳۸۰ آغاز و در سال 1۳۸2 با ظرفیت اسمي سالانه 1۰۰ هزار تن 
ورق گالوانیزه به بهره برداري رسید. تولیدات ورق گالوانیزه این شرکت 
پاسخگوي 15 درصد نیاز بازار داخلي بوده و حدود 2۰ تا 4۰ درصد 
از کل ظرفیت تولید نیز در بازارهاي جهاني عرضه مي گردد. فاز اول 
خط تولید نورد سرد این کارخانه نیز در تیر ماه 1۳۸7 به بهره برداری 
رسید و با ظرفیت اسمی ۸۰۰ هزار تن در سال، ورق نورد سرد تولید 
کرد. تولیدات این کارخانه ضمن تامین ورق برای خط تولید گالوانیزه 
هفت الماس بخش هایی از بازار مصرف داخلی و صادراتی را نیز تامین 
می کند. چیلان، میزگردی را با مدیران این شرکت معتبر تدارک دیده 

که از نظر می گذرد:

به دنبال رسیدن به تولید انبوه در خط گالوالوم هستیم

مهندس امید ایزدپناه، عضو هیئت مدیره شرکت هفت الماس در میزگرد 
چیلان در خصوص خط گالوالوم هفت الماس گفت: خط گالوالوم هفت 
الماس تنها خط گالوالوم ایران است و با کمک شرکت توسعه صنایع 
برز راه اندازی شد. در این خط حدود 7۰ درصد تجهیزات بومی سازی 
و از تجهیزات داخلی استفاده شده است. این خط تولیدکننده ورق های 
گالوانیزه، ورق های پوششی  گالوالوم می باشد که همچون ورق های 
ترکیبی  گالوالوم  ورق های  پاتیل  که  تفاوت  این  با  می آید  شمار  به 
آلومینیوم و 45 درصد روی( است.  آلومینیوم و روی )55 درصد  از 
است  بروز  تکنولوژی  گالوالوم یک  رفته در ورق های  بکار  تکنولوژی 

و پروسه تولید آن نیز کمی پیچیده تر و سخت تر است و چند مزیت 
دارد اول آنکه رنگ پذیری را بهبود می بخشد و دوم آنکه پایداری و 
کانکس ها  و  کانتینر  ویژه سطوح  به  روی سطوح  را  رنگ  ماندگاری 
گالوالوم  ورق های  عمر  طول  فوق،  موارد  بر  علاوه  می دهد.  افزایش 
درمقایسه با ورق های گالوانیزه تقریبا ۳ تا 4 برابر است. این خط تولید 
بعد از گذشت 2سال و نیم از آغاز کار احداث، راه اندازی شده و در 
نظر داریم ورق های رنگی خود را با پوشش زیرین گالوالوم تولید نماید 
تا از لحاظ کیفیت و طول عمر بالاتر از ورق های رنگی دیگر گردد.

تامین نیاز داخل اولویت اول خط گالوالوم هفت الماس است

تولید  نیاز داخل  تامین  با هدف  این محصول  اینکه  باره  ایزدپناه در 
می شود یا با هدف صادرات تولید می کند اظهار داشت: این محصول 
داخل  نیاز  تامین  دنبال  به  نخست  فاز  در  اما  شد  خواهد  نیز  صادر 

هستیم تا صنایع پایین دستی به رشد مطلوب دست پیدا کنند.

وی همچنین توضیح داد: با گذشت بیش از ۶ ماه از راه اندازی این خط، 
تولید در آن به 1۰ هزار تن رسیده اما به جهت کمبود مواد اولیه، رسیدن 
به تولید انبوه زمان بر است و با این حال با مذاکراتی که انجام شده 
امیدواریم این محصول جدید و با ارزش افزوده بالا به تولید انبوه برسد.

استراتژی آینده هفت الماس، راه اندازی خط ذوب و نورد گرم است

مهندس نصرالله ایزدپناه، مدیرعامل شرکت صنایع هفت الماس اظهار 
داشت: هفت الماس یک پکیج کامل از نورد گرم تا ورق های رنگی و 
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پوششدار است. خط ورودی کارخانه روی ۸۰۰ هزار تن ورق گرم بسته 
شده و محصول آن ورق اسیدشویی شده بوده و دو خط تولید ورق 
گالوانیزه و همین طور یک خط گالوالوم داریم. در واقع هفت الماس 
در فاز اول خط تولید نورد سرد را به بهره برداری رساند که ظرفیت 
و  آنیل  همچنین خط  بود.  سرد  نورد  ورق  تن  هزار  اسمی آن ۸۰۰ 
ورق های رنگی که از ورق گالوانیزه تغذیه می کنند نیز در مجموعه 
وجود دارد. استراتژی بعدی کارخانه، راه اندازی خط ذوب و نورد گرم 
است تا قادر باشیم ورق گرم مورد نیاز کارخانه را فراهم نمایید. در 
همین زمینه پروژه فولاد فراد در قزوین را داریم که موافقت های اصولی 
برای تحویل زمین و زیرساخت هایی نظیر آب، برق و گاز اخذ شده و 

به دنبال فاینانسر برای این طرح هستیم.

رقابتی  قیمت های  با  صادراتی  بازارهای  در  خصوصی  بخش 
مواجه است 

پروین خضر، مدیر صادرات هفت الماس در میزگرد چیلان گفت: هفت 
الماس تاکنون توانسته به کشورهای حاشیه خلیج فارس، کشورهای 
CIS و آسیای میانه صادرات داشته باشد. در ابتدای راه اندازی مجموعه 

و در سال ۸۳ تا ۸5 به کشورهای دبی، عربستان، بحرین و قطر هم 
از  و  نداشت  وجود  اعتبار  در گشایش  مشکلی  داشت چون  صادرات 
سوی دیگر در کشوری نظیر امارات خط گالوانیزه راه اندازی نشده بود 
و همین امر سبب شد صادرات خوبی به این کشورها داشته باشیم. در 
عراق به کردستان و جنوب عراق صادرات انجام داده ایم که البته این 
حجم اکنون کمتر شده است چراکه قیمت های تولیدی رقابتی نیست 
و قدرت رقابت با تولیدات کشورهایی نظیر چین و ترکیه را نداریم و 

علاوه براین بسیاری از پروژه های عمرانی عراق متوقف شده است. 

فعالیت  بازارهای صادراتی  در  الماس  باعث شده هفت  که  موضوعی 
کمتری داشته باشد، قیمت های رقابتی است که بخشی از آن ناشی از 
قیمت تمام شده بوده و بخش دیگر به جهت هزینه های حمل است که 
سبب شده حضور در کشورهایی مانند کشورهای آفریقایی مقدور نباشد 
الماس در کشور ترکمنستان  چون فولاد کالایی حجیم است. هفت 
حضور پررنگی داشت اما به دلیل پایان پروژه های بازی های آسیایی 

تقاضای آن کاهش یافته است.

مدیر صادرات هفت الماس عنوان کرد: حمایت های دولتی و مقررات 
واردات و صادرات چیزی است که باعث شده کشورهای دیگر در امر 
نباید  البته  باشند.  داشته  ایران  به  نسبت  بهتری  عملکرد  صادرات، 
در  بیشتری  شرکت های  گذشته  به  نسبت  اکنون  که  کرد  فراموش 
بازار حضور پیدا کرده اند و رقابت سخت تر شده است. بنابراین در 
چنین شرایطی، رقابت برای محصولات ایرانی به ویژه بخش خصوصی 
سخت تر شده است. یکی از مشکلات هفت الماس در صادرات، گرفتن 

سود و حقوق آن از گمرک است.

نقل و انتقالات بانکی مانع تجارت و صادرات فولاد 

سیاسی،  ریسک  کاهش  که  مطلب  این  بیان  ضمن  ایزدپناه  نصرالله 
تبادلات بانکی و انتقال پول و سرمایه گذاری امکان صادرات محصولات 
فولادی از ایران را افزایش می دهد گفت: اگرچه صنعت فولاد از لحاظ 
تکنولوژی به نقطه مناسبی در سطح جهانی رسیده است اما یکی از 
مشکلات فعلی صنعت فولاد، مسائل و تبادلات بانکی است. اگر این 
مشکل رفع گردد می توان شاهد قراردادهای بلندمدت برای صادرات 
کالا و محصولات فولادی بود. از سوی دیگر دولت دوازدهم اگر بتواند 
بانک های خارجی را متقاعد کند که در داخل ایران شعبه ایجاد کند 

قطعا شاهد جهش صادراتی در کشور خواهیم بود.

واگذاری ها می تواند به صورت شراکتی باشد

موضوع  به  خود  صحبت های  از  دیگری  بخش  در  ایزدپناه  امید 
خصوصی سازی نیز اشاره کوتاهی داشت و گفت: مشکلی که در ایران 
وجود دارد این است که جایگاه بخش های مختلف به درستی تعریف 
نشده برای نمونه بانک ها در خارج از کشور تنها یک هدف را دنبال 
به دنبال  بانکداری،  به جای  بانک ها  ایران،  می کند در حالی که در 
فعالیت در امور بیمه ای، خرید کالا یا بنگاه داری هستند. در بحث 
خصوصی سازی نیز چنین است، بایستی واحدها به افراد واجد شرایط 
به صورت  واگذار شود. حتی می توان  فنی  و هم  مالی  لحاظ  از  هم 
شراکتی این واگذاری ها صورت گیرد. بایستی افرادی باشند که متعهد 

به انجام کار باشند.



آخرین وضعیت تولید، صادرات و طرح های توسعه 
فولاد کاوه جنوب کیش:

فولاد کاوه جنوب کیش از
 ظرفیت اسمی تولید ماهانه 

عبور کرد

گفت وگـو
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 مهندس علی دهاقین، مدیرعامل شرکت فولاد کاوه جنوب 
و  احیاء  کارخانجات  اسمی در  ظرفیت  تحقق  به  اشاره  ضمن  کیش 
فولادسازی این شرکت پس از رکوردزنی های مستمر، این موفقیت ها 

را نشان از بلوغ متوازن در شرکت فولاد کاوه جنوب کیش دانست.
به گزارش چیلان به نقل از روابط عمومی شرکت فولاد کاوه جنوب 
کیش، علی دهاقین با اعلام تحقق ظرفیت اسمی ماهانه تولید در این 
شرکت، اظهار داشت: خوشبختانه 1۶ ماه پس از بهره برداری رسمی از 
فاز نخست کارخانه فولادسازی، در دی ماه سال9۶ تولید این واحد به 
بیش از 1۰1 هزار تن در ماه رسید که با احتساب ظرفیت یک میلیون 
ظرفیت  میانگین  از  ماهیانه  تولید  رکورد  سال،  در  تن  هزار  و 2۰۰ 

اسمی این کارخانه عبور کرده است.
امید به تحقق هدف 25 ذوب روزانه 

دهاقین با اشاره به همت عالی کارکنان واحدهای مختلف این شرکت 
افزود: از ابتدای سال تاکنون رکوردهای متعددی در واحدهای احیاء و 
فولادسازی یکی پس از دیگری به وقوع پیوست که تا امروز بیشترین 
تولید شمش فولاد در فولادسازی بیش از 4 هزار و 9۶ تن در 11 دی 
ماه و تولید 5 هزار و 51۳ تن آهن اسفنجی در 29 دی ماه 9۶ بوده 
که با توجه به شناختی که از تیم های برنامه ریزی، پشتیبانی تولید 
و بهره برداری سراغ دارم، این رکوردها همچنان به روز خواهند شد و 
تلاش ها برای دستیابی به 25 ذوب در یک روز در آستانه نتیجه است 
تا ضمن عبور از ظرفیت اسمی، آخرین نقطه هدفگذاری شده در سال 

1۳9۶ خواهد بود.
95 درصد تولیدات شرکت فروخته شده است

مدیرعامل فولاد کاوه جنوب کیش به میزان تولید از ابتدای سال 9۶ 
تاکنون نیز اشاره کرد و یادآور شد: از ابتدای سال تاکنون یک میلیون 
و 2۸5 هزار و 2۳1 تن آهن اسفنجی در کارخانجات احیاء تولیده شده 
و در کارخانه فولادسازی نیز بیش از 741 هزار تن محصول شمش 
تن  از 7۰9 هزار  بیش  است که طی همین مدت  تولید شده  بیلت 
آن به فروش رسیده است که نشان دهنده فروش بیش از 95 درصد 

محصولات تولیدی طی این مدت است.

87 درصد فروش، صادراتی بوده است
مدیرعامل فولاد کاوه جنوب کیش با اشاره به موفقیت های بی نظیر 
در صادرات نیز افزود: افزایش مقاصد صادراتی، افزایش حجم صادرات 

و افزایش نسبت صادرات به فروش داخلی به عنوان استراتژی اصلی 
معاونت فروش بوده است که این برنامه ریزی نیز محقق شده به نحوی 
که با توجه به تولید بیش از 741 هزار و ۸۶1 تن تا پایان دی ماه بیش 
از ۶1۸ هزار تن صادرات صورت گرفته است. بر این اساس از میزان 
بیش از  7۰9 هزار تن فروش بیش از ۸7 درصد به صادرات اختصاص 

یافته و کمتر از 1۳درصد در بازارهای داخلی عرضه شده است.
در  محصول  تن  هزار  تولید 9۰۰  برای  ریزی  برنامه  به  اشاره  با  وی 
سال 9۶ ادامه داد: با روندی که طی این مدت ادامه پیدا کرده است 
تحقق کامل و صددرصدی برنامه تولید در واحدهای آهن اسفنجی و 
فولادسازی و همچنین فروش و صادرات محقق خواهد شد و این در 
کنار کارنامه موفق اقتصاد مقاومتی در این شرکت مایه افتخار و مباهات 

کارکنان تلاشگر شرکت فولاد کاوه جنوب کیش خواهد بود.
پیشرفت فیزیکی فاز 2 فولادسازی به حدود 43 درصد رسید

دهاقین به پیشرفت قابل توجه پروژه فاز دو فولادسازی طی سه ماه 
اخیر نیز اشاره کرد و افزود: از ابتدای آبان ماه 9۶ تاکنون بالغ بر 71. 4 
درصد پیشرفت فیزیکی در این پروژه به وقوع پیوسته و اکنون به بیش 
از 7/ 42 درصد رسیده است که مهمترین عملیات طی این مدت فارغ 
از نصب استراکچر و سیویل که به طور مستمر در حال تکمیل است، 
نصب دو دستگاه جرثقیل سقفی هر کدام با وزن 4۳۰ تن و با ظرفیت 
باربری ۳2۰ تن در ارتفاع ۳۰ متری نصب شده و تنها چند روز پس از 
این نصب مهم دو دستگاه ترانس برق نیز در محل خود در کارخانه فاز 
دو فولادسازی نصب گردیده است که یکی از عملیات های مهم طی 

این مدت بوده است.
فولاد کاوه جنوب در جمع سه شرکت برتر فولاد کشور

وی سال 9۶ را سالی پر از افتخار برای فولاد کاوه جنوب کیش برشمرد 
و اذعان داشت: کسب استاندارد در راستای اجرای سیستم مدیریت 
راستای  در   ISO  9001:2015 استاندارد  اخذ سه  و  یکپارچه  کیفیت 
زیست  مسائل  راستای  در   ISO  14001:2015 و  کیفیت  مدیریت 
محیطی و OHSAS 18001:2007 در راستای مسائل ایمنی و بهداشت 
شغلی و با هدف ایجاد روشی سیستماتیک و استاندارد جهت استفاده 
به اهداف  برای رسیدن  انسانی  نیروی  امکانات، تجهیزات و  از  بهینه 
کلان سازمان و در راستای تحقق چشم انداز شرکت برای تبدیل شدن 
به یکی از سه بنگاه برتر فولاد کشور در زمینه تولید و صادرات در این 
سال محقق شده است که خود نیز از توازن و تعادل برنامه ریزی و 

توسعه در حوزه ها مختلف در این شرکت خبر می دهد. 



مهندس کشانی مطرح کرد:

رکورد شــکنی
 فــولاد خوزستــان
 درتولید و صادرات

 مهندس محمد کشانی مدیرعامل فولاد خوزستان با 
تشریح عملکرد و برنامه های این شرکت گفت: از ابتدای امسال 
یک میلیون و 926 هزار تن صادرات توسط فولاد خوزستان 
انجام شده که با توجه به صادرات یک میلیون و 900 هزار تنی 
در سال گذشته، این رکورد شکسته شد. همچنین هدف گذاری 
صادراتی امسال فولاد خوزستان دو میلیون و 200 هزار تن است.

کشانی در تبیین برنامه تولید فولاد خوزستان نیز اظهار داشت: 
در افق 1404 تولید 55 میلیون تن فولاد پیش بینی شده که 
13 میلیون و 600 هزار تن از آن سهم فولاد خوزستان است. 
شرکت فولاد خوزستان سال گذشته سه میلیون و 600 هزار 
تن شمش و اسلب تولید کرده و هدف گذاری امسال آن تولید 
3 میلیون و 700 هزار تن از این محصولات است و با راه اندازی 
شرکت فولاد شادگان ظرفیت سالیانه فولاد خوزستان به 8 

میلیون تن خواهد رسید.

رونمایی از استراتژی توسعه فولاد خوزستان

مدیرعامل فولاد خوزستان از استراتژی توسعه فولاد خوزستان در بالادست و 
پایین دست رونمایی کرد و گفت: تکمیل زنجیره تولید در فولاد خوزستان از 
اهداف اساسی این شرکت از ابتدای تاسیس تاکنون بوده است چرا که تکمیل 
زنجیره تولید شرکت تاثیر قابل توجهی بر کاهش هزینه های تولید خواهد 
داشت. لذا در این راستا برنامه خرید معدن و همچنین خرید یا مشارکت در 
واحدهای کنسانتره سازی در جهت تکمیل حلقه های بالادستی و همچنین 
احداث یا خرید کارخانجات نوردی از جمله نورد، ورق و میلگرد در راستای 

توسعه پایین دستی را مدنظر داریم.

کشانی افزود: درحال حاضر در استان خوزستان شرکت هایی در زمینه صنایع 
پایین دست وجود دارند که امکان تولید محصولات با ارزش افزوده بالا مانند 
ورق های خاص را دارند اما به دلیل نداشتن نقدینگی و استراتژی تنها به تولید 
ورق معمولی اکتفا می کنند. خرید این واحدها توسط فولاد خوزستان یا ادغام 
این شرکت ها با فولاد خوزستان مسلما باعث رفع این مشکلات و ایجاد ارزش 

افزوده بالایی در سطح استان خواهد شد.
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گروه رسانه ای چیلان، انتخاب جناب آقای مهندس کشانی، 
به عنوان مدیر  مدیر عامل محترم مجتمع فولاد خوزستان 
جهادی کشور در سال 96 را به ایشان و جامعه فولاد کشور 

تبریک عرض می کند. 

با  کشور  جهادی  مدیریت  انجمن  سوی  از  انتخاب  این 
در  ایران  سراسر  مدیران  فعالیت های  کارنامه  بررسی 

همایش  چهارمین  در  و  گرفته  صورت  مختلف  رشته های 
مدیریت جهادی کشور که با شعار "مدیریت جهادی لازمه 
جمعی  و  شد  برگزار   " پیشرفت  و  مقاومتی  اقتصاد  تحقق 
نوبخت  محمدباقر  از جمله  لشکری  و  مسئولان کشوری  از 
سخنگوی دولت، محمد شریعتمداری وزیر صنعت، معدن و 
تجارت، مسعود پزشکیان نایب رئیس مجلس  در آن حضور 
داشتند، لوح تقدیر و جایزه ویژه مدیریت جهادی به دکتر 
به  خوزستان  فولاد  مدیره  هیئت  ابراهیمی رئیس  عباس 

نمایندگی از مدیرعامل این شرکت اهدا شد.



خوروش در گفت و گو با چیلان تصریح کرد:

در واگذاری بنگاه ها 
صلاحیت فنی سنجیده شـود 

نه صلاحیت مالی 

 احمد خوروش، عضو هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران  در  سازی  خصوصی  روند  درباره  چیلان  با  گو  و  گفت  در  ایران 
به این نکته تأکید کرد که خصوصی سازی واقعی ناجی اقتصاد ایران 
در  دهد.  انجام  را  دولت حمایت های لازم  بایستی  راه  این  در  و  است 
ادامه مصاحبه با این عضو فعال هیئت مدیره انجمن را مطالعه بفرمایید.

 خصوصی سازی و اجرای اصل 44 قانون اساسی در ایران 
تا چه اندازه رضایت بخش است؟

نجات  را  کشورها  اقتصاد  می تواند  که  موضوعاتی  ترین  اصلی  از  یکی 
دهد، واگذاری کارها به بخش خصوصی واقعی است. در این حالت دولت 
نقش نظارتی و راهبری خود را بهتر انجام خواهد داد. در تمامی دنیا، 
اقتصاد هر حوزه ای به بخش خصوصی واقعی سپرده شده چراکه در 
هیچ کجای دنیا اقتصاد دولتی نتوانسته عملکرد مطلوبی را از خود نشان 
دهد. در ایران نیز مقام معظم رهبری همواره تاکید بر اقتصاد مقاومتی 
و سپردن کارهای اصلی اقتصاد به بخش خصوصی داشته و دارند و بر 

همین اساس، اجرای اصل 44 قانون اساسی از سوی ایشان ابلاغ شد.
در زمان اجرای اصل 44 قانون اساسی، به جهت نفوذ بخش دولتی در 
اقتصاد ایران، این اصل به طور صحیح و کامل در کشور عملیاتی نشد. 
به  یافت که  نمی توان  را در کشور  اقتصاد  از  در حقیقت هیچ بخشی 
طور واقعی به بخش خصوصی سپرده شده باشد و چنانچه وجود داشته 
باشد قطعا انگشت شمار بوده یا با مشکلات عدیده ای از سوی نهادها 
و سازمان ها و دخالت آنها مواجه هستند. لذا پس از اجرای اصل 44 
قانون اساسی به جهت عدم اجرای صحیح آن، با بنگاه های خصولتی و 
نه خصوصی واقعی مواجه شدیم. امیدوار بودیم که در دولت یازدهم این 
اتفاق بیافتد اما با چالش هایی که از قبل وجود داشت این مسئله رخ نداد. 

 نقد شما به بنگاه داری دولت چیست؟
به نظر من خصوصی سازی، حمایت دولت را می طلبد تا نظام با اراده 
کامل پا در این عرصه بگذارد و تا زمانی که این اتفاق نیافتد به هیچ 
وجه نمی توان انتظار نجات اقتصاد را داشت. دلیل ندارد که بخش های 
دولتی و دولت در فعالیت های اقتصادی ورود نماید و تنها باید در نقش 
می تواند  نظارتی  نقش  در  دولت  باشد.  داشته  حضور  خود  حاکمیتی 
حقوق بین تولیدکننده و مصرف کننده را حفظ نماید. باید به این سمت 
رفت که در دولت دوازدهم اقتصاد را طبق فرمایشات مقام معظم رهبری 
از انحصارگری خارج نماییم و به سمت اجرای صحیح اصل 44 سوق 

دهیم و امیدواریم این اتفاق بیافتد.

 آقای خوروش، چرا چندان اهلیت خریداران در واگذاری ها 
مورد توجه قرار نمی گیرد؟

هر بنگاه اقتصادی قیمتی دارد و براساس پارامترهای موجود، سازمان 
خصوصی سازی ارزیابی های خود را انجام داده و آن بنگاه را برای فروش 

و  سازمان ها  به  دولت  که  دیونی  واسطه  به  تاکنون  می نماید.  معرفی 
این  می گرفت.  صورت  واگذاری ها  دیون  رد  قالب  در  داشته،  ارگان ها 
یعنی  است  بنگاه ها  افتادن  چاه  به  و  درآمدن  چاه  از  سبب  مکانیسم 
شرکت ها از دست دولت خارج و به دولت دست دوم می رسد. این امر 
سبب می شود مشکلات بنگاه ها چند برابر شود و حتی امکان دارد بخشی 
از سرمایه های ارگان ها برای رفع مشکلات، به آن شرکت ها تزریق گردد. 
بنابراین بخشی از اقدامات دولت و سازمان خصوصی سازی از سر اجبار 
امتیازات  واگذاری ها  در  بلکه  نیست  چنین  دنیا  کجای  هیج  و  است 
گسترده ای در نظر گرفته می شود تا بنگاه ها به فردی با صلاحیت فنی 
واگذار شود نه اینکه تنها صلاحیت مالی افراد سنجیده شود. بررسی این 
نیازمند مطالعه در روند خصوصی سازی در دنیا و کشورهایی  مسئله 
یکی  ژاپن.  و  آلمان  مانند  پیشکسوت هستند  زمینه  این  در  که  است 
از مشکلاتی که در حوزه خصوصی سازی با آن مواجه هستیم در نظر 
گرفتن توان مالی خریداران در واگذاری ها به تنهایی است و این مسئله 
از آنجا نشات می گیرد که دولت در بخشی از بودجه خود بر روی فروش 
معرفی شرکت ها،  در  که  درحالی  کرده  باز  دولتی حساب  دارایی های 
بنگاه هایی برای فروش گذاشته می شوند که برای دولت مشکل آفرین 
بوده و نه تنها سودآوری ندارند بلکه هر ساله ضرر آن انباشته تر می شود. 
بنگاه های تا حدودی سودده هم درقالب دیون دولتی رد و بدل می شوند. 
این نکته را نیز باید اضافه کنم که در واگذاری ها، سدهای حمایتی دولت 
به یکباره شکسته می شود و بنگاه خصوصی شده با مشکلاتی از سوی 
سازمان تامین اجتماعی، اداره دارایی و بعضا بانک ها مواجه می شود و 

این معضلات به مدیری که بنگاه را خریداری کرده تحمیل می گردد.

 مناسبات بخش خصوصی و دولتی را در  اقتصاد کشور چگونه 
ارزیابی می کنید؟

بخش خصوصی از دهه ۸۰ و زمانی که حس کرد قدرت رقابت در بازار را 
دارد امکان حضور در فعالیت های اقتصادی را یافت و  یکی از نمونه های 
این واحدها، مجتمع فولاد کویر است. در دهه ۸۰ زمانی که حس کردیم 
امکان رقابت با واحدهای بزرگ را داریم پا به عرصه تولید و رقابت گذاشتیم 
فولادی  واحدهای  بزرگترین  از  یکی  به جرات می توان گفت  اکنون  و 
کشور محسوب می شویم و براساس نیاز کشور در حال تولید هستیم. 
نساجی،  فولاد،  نظیر  صنایع  از  بسیاری  در  واقعی  خصوصی  بخش 
بوده  از فعالیت های دیگر وارد شده و موفق هم  پتروشیمی و بسیاری 
اند سرمایه های  داده  ترجیح  از کشور  بجای خروج سرمایه  آنها  است. 
خود را در کشور و در تولید داخلی هزینه کنند اما این حضور موفق 
تاحدودی حس خطر را در بین بخش دولتی و خصولتی ایجاد کرده و 
در نتیجه سبب ایجاد محدودیت هایی برای بخش خصوصی واقعی شده 
است. واحدهای دولتی قدرت استفاده از رانت های مالی را دارند اما در 
بالافاصله  نیرو،  تعدیل  یا  مالی  مشکل  بروز  درصورت  بخش خصوصی 

شرایط برای حذف آنها از گردونه رقابت و تولید فراهم می شود.

گفت وگـو
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خصوصی ســـازی 
در صنعت 

فـولاد ایــــران؛
چالـــش ها و 

راهکارها
این  در  چیلان  تخصصی  صنفی-  نشریه 
سازی  خصوصی  کلیدی  موضوع  به  شماره 

صنعت فولاد کشور پرداخته است. 

روند  تحلیــل  و  ارزیابـــی  با  چیـــلان 
ایران  فولاد  صنعــت  در  خصوصی سازی 
موانع  و  روندها  تجربیات،  از  بخشی  به 
پرداخته  فولاد  در  واقعی  خصوصی سازی 
است و در ادامه راهکاری هایی را برای بهبود 

روند خصوصی سازی پیشنهاد داده است.

و  خصوصی  بخش  مدیران  نظران،  صاحب 
متولیان حوزه فولاد که در این شماره با آنها 
موضوع  به  اغلب  ایم  شده  گو  و  گفت  وارد 
عدم توجه لازم به اهلیت و صلاحیت فنی 
اشاره  دولتی  های  واگذاری  در  خریداران 
کرده اند. به گونه ای که از چشم انداز آنها، 
تفاوت  دیون  رد  با  سازی  خصوصی  روند 

معناداری پیدا نکرده است.

باعث  این تجربه در مسیر خصوصی سازی 
سازی  پارامترهای خصوصی  که  است  شده 
صنایع نظیر بهره وری، کاهش هزینه تولید 
و رقابتی شدن در بنگاه های واگذاری شده 

نتایج مطلوبی در برنداشته باشد.

در صفحات پیش رو، دیدگاه فعالان بخش 
خصوصی و صاحبنظران صنعت فولاد را در 

این خصوص مطالعه بفرمایید.

صاحب  و  کارشناسان  است،  ذکر  شایان 
نظران می توانند تحلیل، نقد و دیدگاه خود 
صنعت  در  سازی  )خصوصی  حوزه  این  در 
فولاد ایران؛ مشکلات و راهکارها( و همچنین 
اقدامات شرکت های تحت مدیریت خود را 
نشریه  الکترونیک  پست  به  ماه  دی   23 تا 

چیلان ارسال بفرمایید.
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در اصل 44 که متولی آن دولت 
عمل  ای  گونه  به  بایستی  است 
می شد که شاهد یک خصوصی 
نظام مند  و  هدفمند  سازی 

باشیم.

سازی  خصوصی  بهتر  بیان  به 
عملیاتی شود  ای  به شیوه  باید 
که در قالب منافع مشترکی که 
شرکت های  می گردد،  تعریف 
خصوصی شده رقیب یکـــدیگر 
نشـــوند. برای مثال فولادی ها 
و سنـــگ آهنی ها می توانند از 
طریق تعریف سهامداری در منافع یکدیگر شریک شوند. لذا علاوه 
بر تکمیل زنجیره، کلیه حلقه ها در منافع یکدیگر شریک شده و 

تضاد منافعی ایجاد نمی شود.

حال که خصوصی سازی به شکل فعلی و از بالا به پایین عملیاتی 
شده و از سویی امکان برگشت به عقب وجود ندارد باید وضعیت 
راستای  در  نیز  فولاد  زنجیره  ستاد  تشکیل  کرد.  مدیریت  را 
مدیریت همین شرایط است و پیشنهاد این است که از این پس 
خصوصی سازی به صورت سهامدار کردن واحدها در یکدیگر اتفاق 
بیافتد. بنابراین تجمیع و ادغام واحدهای کوچک در یکدیگر سبب 
می شود اولا در فعالیت های خود رفیق یکدیگر باشند نه رقیب 
یکدیگر و ثانیا بهره وری آنها نیز افزایش پیدا می کند چون در 
برای  لازم  بسترهای  کشور  فولاد  تولیدکننده  بزرگ  واحدهای 

برخورداری از یک زنجیره تولید فراهم است.

سازی،  خصوصی  قوانین  اصلاح  از  پس  می توان  همچنین 
بازده  بدون  و  بازده  کم  یا  نرسیده  برداری  بهره  به  شرکت های 
را پس از ارزیابی های دقیق به شرکت های توانا و باتجربه واگذار 
نمود و سپس هزینه سرمایه گذاری فوق را پس از راه اندازی و از 

طریق منافع حاصل از تولید آن اخذ کرد.

که  رسیده  باور  این  به  دولت 
سازی  خصوصی  سمت  به  اگر 
حرکــت کنــد کارها خیــــلی 
راحت تر و بهتر پیش می رود اما 
را  این موضوع  تاکنون  نتوانسته 

عملیاتی کند. 

شاهد هستیم که تولیدکنندگان 
بزرگ در کشور عمدتا دولتی یا 
نیمه دولتی هستند درحالی که 
به درستی  اگر خصوصی سازی 
مسائل  از  بسیاری  گیرد  صورت 

خود بخود حل می شود. 

حمایت هایی که در زمینه خصوصی سازی مطرح می شود در حد 
صحبت و شعار باقی مانده و در عمل اقدامی نمی شود و همین 
سایر  برای  را  زیادی  مشکلات  و  مسائل  واحدها،  بودن  دولتی 

تولیدکنندگان بوجود آورده است. 

واحدهای دولتی رقبایی قوی برای شرکت های خصوصی هستند 
آن  از  که خصوصی ها  می کنند  استفاده  امکاناتی  از  دولتی ها  و 

برخوردار نیستند. 

برسانیم  به عمل  از شعار  را  باید بحث خصوصی سازی  بنابراین 
مختلف  انجمن های  با  دولتمردان  که  است  این  آن  لازمه  و 
نشست هایی داشته باشند و با همفکری، راهکارهایی را مشخص 

کنند که این خصوصی سازی را از شعار به عمل برسانند. 

دولت باید پیش قدم شود تا این رقابت ناسالم بین بخش خصوصی 
و دولتی از میان برداشته شود. وقتی صحبت از خصوصی سازی 
تا  است  صددرصد  صورت  به  سازی  خصوصی  منظور  می شود 
اختیار کامل مدیریت در دست آن بخش باشد و به خوبی بتوانند 
بر مسائل و مشکلاتشان فائق آیند نه سهامداری بخش خصوصی 

در حد چند درصد!

تغییر رویکرد خصوصی سازی به سمت سهامداری                               
و ادغام

همفکری دولت با تشکل ها، پیش نیاز 
خصوصی سازی واقعی

•  فرزاد ارزانی
مدیرعامل شرکت  فولاد 

هرمزگان جنوب

• جهانبخش شکری
رئیس هیئت مدیره جهان فولاد 

غرب

شرکت های واگذار شده نه دولتی اند و نه خصوصی!

تنها  ایران  در  سازی  خصوصی 
به  خصوصی  واحدهای  تبدیل 
گفت  می توان  و  است  خصولتی 
ایران  در  واقعی  سازی  خصوصی 
است.  نگرفته  صورت  متاسفانه 
اقدام  اول  وهله  در  بایستی  دولت 
سازی  خصوصی  و  واگذاری  به 
واحدهایی نماید که سودده هستند 
نه اینکه فقط واحدهای زیان ده را 
واگذار کند. در این صورت است که 
این  می تواند  هم  خصوصی  بخش 

کارخانه ها را سودآورتر و بهینه تر کند. دولت باید به بخش خصوصی 
به  واگذار شده  اعتماد کند و حداقل سرمایه در گردش واحدهای 
بخش خصوصی واقعی را تا حدودی تامین نماید تا قادر به تولید 
بهینه و با ظرفیت بالا باشد. شرکت هایی که تاکنون خصوصی شده اند 
ساختاری نه دولتی و نه خصوصی دارند و همین مسئله مشکل ساز 
شده است و این درحالی است که بالغ بر 7۰ تا ۸۰ درصد تولید فولاد 
کشور در اختیار همین واحدهای خصولتی است. رقابت کردن بخش 
خصوصی با شرکت های خصولتی که مواد اولیه مورد نیازشان را با 
قیمت مناسب و ارزان تر تهیه می کنند بسیار دشوار است چراکه 
بخش خصوصی بایستی مواد اولیه را با قیمت های آزاد و بعضا به 
سختی تهیه کند و در نتیجه ضرر کاملا متوجه بخش خصوصی است.

• احمد سعدی
مدیرعامل مجتمع فولاد البرز غرب
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واژه های عمومی و خصوصی در هر 
جامعه با فرهنگ و زبانی متفاوت 
باشد.  می تواند دارای معنای ویژه 
در  معانی  اختلافات  وجود  با 
تمایز  هنوز  گوناگون  فرهنگ های 
جوامع  در  بخش  دو  این  میان 
منازعات  بیشترین  دارای  مختلف 
نظری و عملی است. از این جهت 
میان  واقعی  تمایز  اوقات  گاهی 
در  که  نهادها  و  فعالیت ها  برخی 
در  یا  قراردارند  خصوصی  حوزه 
امری  )عمومی(  دولتــی  بخــش 
اختلافی است. گاهی اوقات ادعا می شود که این گروه نیمه خصوصی 
هستند و آن گروه شبه دولتی، بلکه گرایش های گروهی و سیاسی 

در آن نقش زیادی دارند.

بعد از جنگ جهانی دوم در بیشتر کشورهای اروپایی از قبیل فرانسه، 
انگلیس و ایتالیا صنایع ملی شدند، لیکن از سال 197۰ به بعد همان 
دولت ها به عدم کارایی مدیریت دولتی پی بردند و درصدد واگذاری 
از  بعد  از سال 1۳5۸  این شرایط  ما  برآمدند. در کشور  شرکت ها 
و  گذاران  قانون  تا  لیکن 2۰ سال طول کشید  افتاد  اتفاق  انقلاب 

دولت ها به فکر اجرای اصل 44 قانون اساسی بیافتند. 

لذا از سال 1۳۸۰ به خصوصی سازی نگاه جدی تری شده و طی 1۶ 
سال گذشته به گفته آقای عبدالله پور حسینی معاون وزیر اقتصاد 
و دارایی 171۳ شرکت در لیست خصوصی سازی قرار گرفته که 
حدود ۸45 شرکت واگذار شده و 17۶ شرکت منحل یا ورشکست 
شده اند و 21۸ شرکت از لیست خارج شده و بقیه در مسیر واگذاری 
هستند. لیکن در اینکه بگوییم چقدر این واگذاری ها موفق بوده اند 
بحث های فراوان وجود دارد و اکثر دست اندرکاران صنعت معتقدند 
عوض  شرکت ها  این  در  سهام  صاحبان  و  مدیریت  شکل  بیشتر 

شده اند. 

اندکی  جایگاه  از  واقعی  خصوصی  بخش  فولادی  شرکت های  در 
برخوردار است و در عوض حضور شبه دولتی ها نظیر شرکت های 
وابسته به ایمیدرو بسیار به چشم می آید. لذا بخش خصوصی خیلی 

در مدیریت این شرکت ها دخیل نیست. 

این موضوع در بیشتر کشورهای جهان سوم مرسوم است و دولت ها 
نه تنها بخش اعظم اقتصاد را در دست دارند بلکه در تعیین نرخ ارز، 
تدوین بدون برنامه مقررات صادرات و واردات، تعیین نرخ بهره بانکی 
و غیره دخالت زیاد دارند و حتی به اجرای زیر ساخت ها برای توسعه 
صنایع به خصوص صنایع فولاد که نیاز شدید به راه آهن، آب، برق و 
گاز دارند، تعهدی از خود نشان نمی دهند. پس واگذاری های سهام 
شرکت های فولادی در آینده با وجود این مشکلات راهگشای این 

صنعت نخواهد بود.

واگذاری شرکت های فولادی با وضعیت فعلی راهگشا نیست               

•  غلامرضا خلیقی
نائب رئیس هیئت مدیره فولاد 

غرب آسیا

در خصوصی سازی فولاد سود اقتصادی و اجتماعی در کنار هم دیده شود

که  زمانی  دولت ها  معمول  طور  به 
آنها  کنترل  قدرت  و  شده  بزرگ 
به  می شود  تضعیف  اجرا  حوزه  در 
استفاده  و  سازی  خصوصی  سمت 
خصوصی  بخش  سرمایه های  از 
از  بسیاری  بسا  چه  و  می روند 
کشورها در این زمینه پیشتاز بوده 
بنابراین  رفته اند.  سمت  این  به  و 
سازی  چابک  برای  راه  بهترین 
اقتصاد، رونق اقتصاد، ایجاد اشتغال 
ورود سرمایه ها، خصوصی سازی  و 
است. خصوصی سازی باید براساس 
یکسری قواعد صورت گیرد تا برمبنای آن اشتغال حفظ شده و رونق 
اقتصادی پایدار باقی بماند نه اینکه بدون استراتژی و در نظر گرفتن 

سیاست های کلان و کلی اقتصاد به جلو حرکت کنیم. 
باشد  قوانین کلی  قواعد و  براساس  بایستی  بنابراین خصوصی سازی 
که سیاست های کلی اقتصاد کشور هم مدنظر قرار دهد. چنانچه این 
اتفاق بیافتد قطعا سرمایه گذاران هم به سرمایه گذاری در حوزه تولید 
و  نیازمند حمایت دولت  زمینه،  این  در  اما حرکت  ترغیب می شوند 

ثبات قوانین است.

سرمایه گذارانی که به بخش های فولاد یا پتروشیمی ورود پیدا می کنند 
با توجه به حجم سرمایه گذاری و مدت زمان مورد نیاز اجرای طرح 
و دوره بازگشت سرمایه طولانی، نیازمند قوانین ثابتی هستند درحالی 
که متغیر بودن قوانین و مقررات مرتبط با اقتصاد ایران شرایط را برای 

سرمایه گذاری سخت می کند. 
در خصوصی سازی باید به این نکته توجه داشت که شرکت هایی نظیر 
فولاد، پتروشیمی و شرکت های مشاوره ای نیاز به سرمایه های حجیم و 
مدیریت های منسجم دارند و هر شخصی این سرمایه را ندارد درحالی 
که سود سپرده ها و سایر تجارت ها از سود تولید و صنعت بیشتر است 
و باید سود اقتصادی در کنار سود اجتماعی نظیر اشتغال دیده شود. 
در دنیا مشارکت در سرمایه گذاری و خصوصی سازی فولادی ها مطرح 
و  ندارد  تن وجود  میلیون  یا 5  مقیاس های 2  و می بینیم که  است 

واحدها به سمت مقیاس های 1۰ میلیون تن به بالا رفته اند.
از منظر کلی خصوصی سازی باید با در نظر گرفتن سود اجتماعی و 
در  استراتژی های کلان  و  و سیاست های کلی کشور  اقتصادی  سود 
راستای اقتصاد مقاومتی انجام شود تا در نهایت سبب قطع وابستگی 
کشور گردد. از سوی دیگر فردی که درقالب خصوصی سازی واحدی 
به وی واگذار می شود بایستی قدرت و قابلیت سرمایه گذاری را داشته 
باشد و بتواند به سمت صادرات پیش رود چراکه اگر واحدی به فکر 

صادرات و ورود به بازارهای صادراتی نباشد محکوم به شکست است. 

• عزیز قنواتی
مدیرعامل فولاد امیرکبیرکاشان
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اگر چه خصوصـی سازی  
می توانــــد  واقعــی 
بخـــــش  نجــــات 
شرکـــت هایـــی که 
هستند  مشـکل  دچار 
اجرای  در  لیکن  باشد 
خصــوصی  پروســـه 
سه  به  بایستی  سازی 
ویژه  نگاه  اصلی  رکن 

داشته باشیم:

از  هدف  صورتیکه  در  خصوصی سازی:  هدف   -1
خصوصی سازی ایجاد تغییر و تحول در روند تولید یا 
پیشبرد برنامه اقتصادی یک شرکت باشد، می توان به 
برنامه  یک  تهیه  و  آن شرکت  موجود  بررسی وضعیت 
مناسب جهت حل مشکلات و سودآور شدن آن اقدام 
نمود و به صورت کاملا هدفمند پروسه خصوصی سازی 
را چه از طرف سازمان خصوصی سازی و چه از طرف 

خریداران سهام ارائه شده، پیگیری و به نتیجه رساند.

2- ماهیت خریداران سهام در موضوع خصوصی سازی: 
چنانچه خریدارانی وارد چرخه خصوصی سازی بشوند 
مانند  باشند  نداشته  خصوصی  ماهیت  واقع  در  که 
به  متکی  صندوق های  و  گذاری  سرمایه  شرکت های 
شرکت  آن  اقتصادی  وضعیت  در  عملا  دولتی،  بخش 
که با تعیین اهدافی وارد پروسه خصوصی سازی شده، 
افتاد و فقط ظاهر عناوین مالکیتی آن  اتفاقی نخواهد 
بنگاه عوض خواهد شد که این امر نه تنها مشکلی را حل 

نخواهد کرد بلکه بعید نیست به مشکلات افزوده شود.

از کرسی های مدیریتی: در  بلوکی  ۳- سهم خریداران 
بلوک  جهت  واقعی  خصوصی  بخش  خریدار  صورتیکه 
مالکیت  میزان  با  متناسب  آیا  نماید،  اقدام  شده  ارائه 
می تواند در تصاحب کرسی در مدیریت و برنامه ریزی 
و اجرایی نمودن برنامه ها نقش ایفا نماید یا اینکه فقط 
مالک قسمتی از سهام یک شرکت می شود و کماکان 

سیستم مدیریتی آن مشابه قبل تداوم می یابد؟

بنابراین به نظر بنده چنانچه در پروسه خصوصی سازی به 
ویژه در فولاد به موارد مذکور توجه خاص نداشته باشیم، 
جریان خصوصی سازی از ریل خود خارج شده و طبیعتا ما 
را به مقصد منطبق با اهداف خصوصی سازی نخواهد رساند.

از  یکی  کشور  در  سازی  موضوع خصوصی 
مهمترین رکن ها است چون خصوصی سازی 
تصمیم گیری در واحدهای تولیدی را سرعت 
می شود.  آنها  پویایی  باعث  و  می بخشد 
مادامی که واحدهای تولیدی در کشور دولتی 
باشند و به صورت دولتی یا خصولتی اداره 
شوند این امکان در تصمیم گیری ها و سرعت 
از  یکی  ندارد.  وجود  سازی ها  تصمیم  در 
حسن ها و مزایایی که در خصوصی کردن 
شرایط  سازی  یکسان  دارد  وجود  واحدها 
عبارت  به  است  تولیدکنندگان  میان  در 
دیگر واحدها دیگر به پشتوانه دولت تولید 
از آن جهت مطرح  این موضوع  نمی کنند. 
می شود که واحدهایی وجود دارند که بدون در نظر گرفتن قیمت تمام شده، 
قیمت فروش و سودی که حاصل می شود تولید می کنند درحالی که واحدهای 
خصوصی چنین امکانی را ندارند. چنانچه این هدف حاصل شود بخش خصوصی 
قابلیت رقابت بهتر و بیشتری در بازار پیدا می کند و بخش خصوصی واقعی امکان 
میدان داری خواهد داشت که باعث افزایش توان رقابت فولاد کشور در سطح 
جهانی می شود. یکی از موانع مهمی که بر سر راه خصوصی سازی وجود دارد، 
برنامه ریزی ها، قانون ها و درمجموع مسائلی است که از لحاظ مالی یا از لحاظ 
قانونی، در این واحدها وجود داشته و باعث شده هیچ انگیزه ای برای سرمایه 
گذاران وجود نداشته باشد تا بخواهند این واحد را تحویل بگیرند و اداره کنند. 
بنابراین گام اول در خصوصی سازی حداقل در صنعت فولاد اصلاح قوانین و 

مقررات در جهت حمایت از بخش خصوصی است.

مفهومی که به عنوان خصوصی سازی تعریف 
شده و مطرح می شود در حد شعار است و در 
عمل اصلا به خصوصی سازی واقعی نزدیک 
نیستیم. در شرایط فعلی اگر بخش خصوصی 
واقعی قصد کار کردن و تولید داشته باشد 
با انواع مشکلات از سوی سازمان هایی نظیر 
اداره  و  اجتماعی  تامین  مالیاتی،  امور  اداره 
که  خصوصی  بخش  می شود.  مواجه  کار 
سرمایه گذاری را انجام داده، با این مشکلاتی 
که ایجاد می شود به جای سوددهی به عینه 
از بین رفتن سرمایه خود را می بیند. در این 
بین بانک ها هم به مشکلات تولیدکنندگان 
اضافه می کنند و بیشترین جرایم و بهره را برای تولید در نظر می گیرند درحالی 
که شاه کلید اداره بسیاری از واحدهای فولادی حداقل در بخش نورد نقدینگی 
و سرمایه در گردش است. در نتیجه بخش خصوصی رها شده و خود را تنها 
می بیند و هیچ پشتیبانی و حمایتی از سوی نهادهای ذیربط از آن ها نمی شود. 
بنابراین در شرایطی که وضعیت بازار در رکود است و ساخت و ساز و پروژه های 
عمرانی به صورت محدود اجرا می شود، نمی تواند سر پا باشد. همین مشکلات 
باعث شده واحدها با حداقل ظرفیت کار کنند و چه بسا با تداوم این روند باید 

شاهد تعطیلی همین ظرفیت ها در آینده نزدیک بود.

                              

               

گام نخست در خصوصی سازی فولاد، تدوین قوانین سه رکن اصلی در خصوصی سازی فولاد 
حمایتی باشد

بخش خصوصی فولاد تنهاست!

• محمدحسن پارسا
معاون بازاریابی و فروش مجتمع 

فولاد خراسان

• جهاندار شکری
مدیر عامل ذوب آهن بیستون

• تورج امینی
قائم مقام مدیرعامل مجتمع 

فولاد آریا ذوب
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نفس بخش خصوصی فولاد به شماره افتاده است

خصوصی سازی مخصوصا در بخش 
صنعت، زیرساخت هایی را نیاز دارد که 
متاسفانه در کشور ما هنوز فراهم نشده 
لازم،  زیرساخت های  از  یکی  است. 
حمایت های دولت است. در حال حاضر 
متاسفانه اولین قدمی که در خصوصی 
سازی باید برداشته شود همان بحث 
که  است  زیرساخت ها  و  حمایت ها 
بین بخش خصوصــی و خصــولتی 
آنکه  رغم  علی  نمی شود.  رعــایت 
قانون   44 اصل  اجرای  بر  مجلس 
دولت  سازی  کوچک  یعنی  اساسی 
تاکید بسیاری دارد اما همچنان رقابت 
ناسالمی بین بخش خصوصی و دولتی وجود دارد که منجر به عدم پیشرفت 
بخش خصوصی شده است. بخش خصوصی هم فقط توانسته در بحران ها و 

مشکلات، با راهکارهایی که ایجاد می کند خود را از بحران خارج نماید. 
زیاد  اندازه  تا  خصوصی  بخش  فولاد،  مخصوصا  و  صنعت  حوزه  در 
ضعیف واقع شده و نفسش به شماره افتاده است و هیچ متولی ندارد. به 

واسطه همین نبود متولی، بخش خصوصی فولاد شاهد رقابتی ناسالم با 
شرکت های دولتی است. درحالی که شرکت های دولتی از حمایت های 
زیادی برخوردارند و ضرر و زیان در آنها مطرح نیست، بخش خصوصی 

حتی مواد ولیه مورد نیازش را هم گران تر دریافت می کند.
امروزه یکی از مسائلی که باعث شده صنعت دچار افول شود و نتواند 
بازار صادراتی را گسترش دهد، دخالت های فولادسازان دولتی یا همان 
خصولتی هاست. بهترین راهکار این است که دولت بخش کوچک تری 
را در اختیار بگیرد و بخش بزرگ تر را به بخش خصوصی واقعی واگذار 
کند. تمرکز دولت باید به سمت گسترش زیرساخت ها برود تا مسیر برای 
بخش خصوصی هموارتر شود. امروز بخش خصوصی به دلایل متعدد قادر 
به صادرات محصولات نیست و البته با شرایط موجود و عدم رقابت با 

شرکت های دولتی مگر می تواند توان صادرات داشته باشد؟ 
متاسفانه در این دو بخش پارادوکس بسیار شدیدی ایجاد شده و قربانی 
آن هم بخش خصوصی است. راهکار می تواند اجرای صحیح اصل 44 
قانون اساسی و خصوصی سازی واقعی باشد. در غیر اینصورت شاهد 
قربانی شدن صنایع خواهیم بود و اگر همچنان دولتمردان سکوت اختیار 

کنند در آینده با بحران های بیشتری رو برو می شویم. 

• سید احمد رضوی نیک
رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل 

فولاد نیک صدرای توس

به اعتقاد من اصلا خصوصی 
واقعی در  به معنای  سازی 
ایران انجام نشده و تنها یک 
جابجایی و تبدیل از حالت 
بوده  خصولتی  به  دولتی 
واگذاری  هیچگونه  و  است 
واقعی  خصوصی  بخش  به 
واحدی  نگرفت.  صورت 
کشور  در  نمی توان  را 
واقعی  معنای  به  که  یافت 
خصوصی شده باشد و بعد 
از خصوصی سازی اجازه کار 
پیدا کرده و به سوددهی رسیده و ارتقا پیدا کرده باشد. در ایران 
واحد دولتی که خصوصی شده باشد محکوم به ورشکستگی 
است. تا زمانی که قانونی تحت عنوان مالیات بر ارزش افزوده 
وجود دارد، تولید در این واحدها محکوم به شکست است و هیچ 
تولیدی رونق نمی گیرد. این قانون باید هر چه سریع تر اصلاح 
شود تا تنها از مصرف کننده اخذ شود نه از تولیدکننده و تا زمانی 
که این گره باز نشود اتفاق مثبتی در حوزه تولید نخواهد افتاد.

اگر خصوصی سازی این است که دولت شرکت هایی را که اداره 
کردنشان سخت است و هزینه زیادی برایش به همراه دارد را به بخش 
خصوصی واگذار نماید، صحیح است اما به واسطه خصوصی سازی 
ناصحیح تمامی شرکت های واگذار شده تنها به شکل خصولتی 
آنها دیده می شود  اداره می شوند و همچنان حضور دولت در 
و جالب است که دولت هم دیگر بنگاهی برای واگذاری ندارد!

واگذاری ها فقط یک جابجایی از دولتی به خصولتی                
بود

شدن  خصولتی  کشور  در  سازی  خصوصی 
بنگاه ها را به همراه داشت و در نتیجه می توان 
وجه  هیچ  به  واقعی  سازی  خصوصی  گفت 
صورت نگرفته است. بایستی حمایت جدی 
تری از شرکت های خصوصی از سوی دولت 
صورت گیرد اما متاسفانه زمانی که شرکت ها 
خصوصی می شوند به جای حمایت، مشکلات 
به صورت چند برابر به این شرکت ها منتقل 
می گردد و به نحوی تمامی نهادها به سمت 

بنگاه خصوصی شده هجوم می برند. 

شرکت های خصوصی می توانند از منظرهای 
گوناگون نظیر اشتغال و جذب سرمایه کمکی برای دولت باشند و دولت بایستی 
در زمینه های مختلف مانند تامین اجتماعی، مالیات و مسائل بانکی از آنها حمایت 
نماید اما نه تنها سازمان های دولتی حمایتی نمی کند بلکه از جهات مختلف 
بنگاه ها را تحت فشار قرار داده و این شرکت ها را با چالش مواجه می کنند. در حال 
حاضرهیچ حامی برای بخش خصوصی وجود ندارد و قوانین موجود معمولا قوانین 
دست و پا شکسته ای هستند که موجب رونق فعالیت بخش خصوصی نمی شوند.

یکی از راهکارهایی که می توان ارائه داد، حمایت از بخش خصوصی از طریق تامین 
سرمایه در گردش به منظور روزآمد کردن صنعت با کمترین سود و بازپرداخت های 
طولاتی مدت است. از سوی دیگر باید قوانین گمرکی به نفع تولیدکننده بخش 
خصوصی باشد و تولیدکننده بخش خصوصی از یکسری معافیت ها بهره بگیرد. 
بسیاری از کشورهایی که به سمت خصوصی سازی گام برداشته اند کارخانه ها 
را با قیمت خیلی نازل به بخش خصوصی واگذار کردند اما با رویکردی که درباره 
خصوصی سازی در کشور وجود دارد، نمی توان به پیشرفت و رشد صنایع کشور 
امیدوار بود. دولت می بایست نگاه دوستانه ای به بخش خصوصی داشته باشد 
چراکه تولید با توجه به سختی هایی که دارد بدون حمایت دولت غیر ممکن است.

خصوصی سازی واقعی حمایت واقعی می خواهد!               

• حسن مصیب زاده
مدیرعامل ذوب آهن گمبرون

• کیوان رحیم منش
مدیر بازرگانی شرکت صنایع 

فولاد کرمان
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خصوصی سازی دولتی یا انتقال مشکلات با تغییر نام

آن  شاهد  اخیر  سال های  در  آنچه 
بودیم تغییر مالکیت ثروت های دولتی 
همراه با انتقال مشکلات جاری از یک 
بخش به بخش دیگر بوده و نه حل 
معضلات موجود در نظام بروکراسی 
بر  کار.  و  کسب  در  موجود  نظام  و 
این اساس شاید بتوان گفت مشکل 
ما  که  می شود  جا شروع  همین  از 
در پی حل مسئله نیستیم و اساسا با 
انتقال مسائل یا بهتر بگویم تغییر نام 
مالکیت سعی در پاک کردن صورت 

مسئله داریم! 

یکی از عمده اهداف مطرح شده در بخش دولتی می تواند تولید اقتصادی 
و بهره وری مناسب در کسب و کار مربوطه می باشد اما نادیده گرفتن 
عمر تجهیزات، نیروی انسانی بکار رفته و سرانه تولید از یک طرف و 
انتقال نقدینگی در برهه های زمانی بدون در نظر گرفتن نیاز واقعی 
صنعت در به روز شدن و اصلاح ساختار وضعیت کنونی از طرف دیگر 
به همراه چاشنی سیاست دستوری در کنترل مصنوعی بازار و بعضا 
آمارسازی، مشکلاتی را به وجود آورده است. حال اگر بخواهیم با این 
دیدگاه وارد اجرای پروژه خصوصی سازی شویم قطعا نتیجه ای بهتر 

از آنچه در سال های اخیر با آن روبرو بودیم را به دست نخواهیم آورد.

 تغییر دیدگاه از انتقال به حل معضلات موجود در صنعت و نگاه برون 
رفت از نظام بروکراسی پیچیده موجود لازمه خصوصی سازی واقعی 
است.  خصوصی سازی به عنوان ابزار منعطف در رفع مسائل می تواند 
موجب اصلاح ساختاری حاکم بر صنعت شود و درواقع می تواند به عنوان 
یک محور حرکت به سمت و سوی اصلاح عمل نماید. اما انتظار حل یک 
شبه تمام معضلات با تغییر مالکیت آن هم بدون حمایت حساب شده 
در مسائلی که دولت تاثیر غیر قابل انکاری دارد، انتظاری بیجا خواهد 
بود. ریشه یابی مسائل موجود، کار چندان مشکلی نیست چرا که تقریبا 
تمام مسائل صنعت ما بارها و بارها توسط تمام مسئولین مربوطه از رده 
کارشناسی تا کلان صنعت مطرح و از تریبون های مختلف به سمع و 
نظر تصمیم سازان استراتژیک در این بخش صنعتی رسانده شده است 
و چه بسا اگر برخی مصلحت اندیشی های ناحیه ای و جناحی نبود 
می بایست وضعیت بهتری را شاهد باشیم. خلاصه اینکه ایجاد بستر 
مناسب در انتقال مالکیت صنایع و ورود به هنگام دولت در نظارت و 
اجرای اصلاحات و همچنین در بسیاری از موارد کمک و نه مجری شدن 
می تواند در بهبود وضعیت صنعت در زمان واگذاری مثمر ثمر باشد. 
نکته ای که معمولا در این اجرا نادیده گرفته می شود می تواند سیاست 
برد - برد دولت باشد. دولت به دنبال انتقال مسئولیت اجرایی خود در 
صنعت و استفاده از راهکارهای مورد استفاده همراه با سرمایه گذاری 
بخش های خصوصی در صنایع با برگشت بازده متوسط در طول زمان 

می باشد. این امر در نقاط مختلف و نواحی جغرافیایی کشور متفاوت 
خواهد بود به عنوان مثال نحوه سیاست گذاری انتقال در مناطق آزاد 
یا شمال و جنوب کشور یا نواحی توسعه یافته صنعتی و کمتر توسعه 
یافته کاملا متفاوت خواهد بود و این امر به ما در انتقال و حل مسئله 
در بلند مدت و حرکت صنعتی در ایجاد زیرساخت های نواحی براساس 
مزیت های نسبی منطقه مذکور کمک خواهد نمود و نرخ توزیع صنعت 

در کشور را نیز متعادل خواهد نمود. 

حال آنچه در ارتباط با صنعت فولاد در مناطق آزاد جنوب که کارخانه 
فولاد کاوه جنوب را نیز شامل می شود می توان اشاره نمود شامل موارد 

ذیل است:

لزوم کاهش هزینه های مناطق آزاد به منظور ایجاد زمینه کسب . 1
و کار و توسعه سرمایه گذاری جهت استفاده از مزیت های نسبی 
موجود در امر صادرات که این امر شامل تجهیز و اصلاح منطقه 
در اموری همچون تکمیل زیرساخت ریلی و سهولت دسترسی 
برای جابجایی به هنگام مواد اولیه و محصولات تولیدی با در نظر 
گرفتن ظرفیت اسمی مجموعه کاربران. همچنین سرمایه گذاری 
برای زیرساخت های صنعتی منطقه آزاد که شامل آب صنعتی، 
جاده مناسب و تجهیز اسکه مناسب برای واردات و صادرات مواد و 

ماشین آلات و قطعات یدکی و ...

ایجاد و اعطای اعتبارات لازم جهت سرعت در امر تکمیل و اجرای . 2
طرح های افزایش ظرفیت و بهبود ساختاری سیستم برای ورود 
به بازارهای بزرگ و تکمیل حلقه های زنجیره ارزش و جلوگیری 
از اتلاف منابع. به عنوان نمونه می توان به معرفی فایناس های 
خارجی به شرکت هایی که الان فعال بوده و به ارز جهت تکمیل 
و اجرای پروژه های خود نیاز دارند اشاره کرد. این امر به نوبه خود 
می تواند باعث افزایش سرعت تکمیل و بهینه سازی صنایع موجود 
گردد. مورد دیگر ایجاد تسهیلات اعطایی معادل حجم صادرات 
امر صادرات و  به عنوان پشتیبان در  انجام شده و ورود دولت 
تسهیل نقل و انتقال ارز و کاهش زمان و ریسک موجود برای 

تولیدکنندگان پیشنهاد می گردد.

شمول کلیه زنجیره ارزش برای استفاده از معافیت های مالیاتی . ۳
و حمایت از مکانیزم های خدماتی در کلیه حلقه های زنجیره از 

معدن تا مشتری نهایی محصولات فولادی 

رفع بروکراسی موجود اداری و سرعت عمل در جابجایی اطلاعات . 4
و بسترسازی جهت نقل و انتقال اطلاعات که در این زمینه تجهیز 
منطقه ویژه به سیستم بانکی و صرافی آنلاین و ایجاد سایت اداری 
کلیه امور خاص منطقه ویژه در ایجاد سرعت عمل می تواند موثر باشد. 

بازبینی و اصلاح طرح توازن فولاد در کل کشور و ارزیابی اقتصادی . 5
طرح های قابل اجرا 

• عظیم مطهری زاد
مشاور فروش فولاد کاوه جنوب 

کیش
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خصوصی سازی فولاد از منظر سهامداران و ابعاد تکنولوژیک

خصوصی سازی در صنعت فولاد از 
چند منظر و با توجه به پارامترهای 
اعتقاد  به  قابل بحث است.  مختلف 
امر  در  مهم  و  اصلی  بعد  دو  من 
اول  دارد:  وجود  سازی  خصوصی 
ترکیب سهامدارانی است که بخش 
خصوصی را شکل می دهند و دیگری 
بعد تکنولوژیکی است و به این مسئله 
سازی  خصوصی  آیا  که  می پردازد 
توانست زنجیره ارزش تولید  فولاد را 
حفظ کرده و توسعه دهد و به رشد 

صنعت فولاد کشور کمک کند؟

1- در بعد ترکیب سهام داران این بحث منحصر به صنعت فولاد کشور 
اقتصادی هم می توان دید که عملا  بنگاه های  بلکه در سایر  نیست 
واگذاری سهام به بخش خصوصی به ویژه در سرمایه گذاری های بزرگ 
به آن معنایی که مدنظر بوده تا بخش خصوصی خود مالک و سرمایه 

گذار باشد، اتفاق نیفتاده است.

صنایع مادر نظیر فولاد که معمولا هزینه بر بوده، زود بازده نیستند و 
سرمایه زیادی لازم دارند به واسطه بازگشت سرمایه طولانی مدت از 

سوی سرمایه گذاران زیادی با رغبت مواجه نمی شوند.

از سوی دیگر چون سرمایه گذاران در ایران در حوزه ای مانند فولاد 
در برهه ای که خصوصی سازی صورت گرفت رشد نکرده بودند، در 
نتیجه سهامداران و دارندگان سهام پس از واگذاری، مجددا همچنان 

شرکت هایی وابسته به دولت هستند.

این امر شاید بتوان گفت هم حسن است و هم یک عیب محسوب 
می شود. حسن آن را می توان به اقتدار دولت و سیاستگذاری و برنامه 
ریزی برای توسعه صنعت فولاد با توجه به حضور و نفوذ وزارتخانه و 
دولت در آن دانست و عیب آن را هم می توان عدم شکل گیری چابکی 
برای سیستم خصوصی سازی عنوان کرد که برای رشد صنعت مدنظر 

بوده و نیاز است.  

و  شرکت ها  این  اداره  در  خصوصی  شرکت های  کار  و  ساز  اگرچه 
فولادسازی ها مانند ترکیب هیئت مدیره، سهامداران و انتخاب مدیرعامل 
غالب شد ولی به آن شدتی که در بخش خصوصی شاهد هستیم و منافع 
را می تواند تامین کند نبود و محدودیت ها با توجه به نوع سهامداری که 

در شرکت های خصوصی شده وجود دارد.

راهکاری که می توان برای واگذاری و خصوصی سازی صد در صدی 
ارائه نمود، طی کردن روندی تدریجی و رشد بخش خصوصی از طریق 
کنترل های لازم به صورت واقعی و واگذاری تدریجی سهام به صورت 
کنترل شده به آنهاست تا با این اقدام باعث رشد و تعالی این شرکت ها 

شویم. چنانچه به دلایل مختلف، محدودیت ها و فشارهای اقتصادی به 
بخش خصوصی تحمیل شود، به جهت مقاومت کمتر در برابر مشکلات، 
از اداره چنین شرکت هایی در شرایط خاص و فشارهای بیرونی و داخلی 
زمان  بنابراین  افت شرکت خواهد شد.  باعث  نتیجه  و در  برنمی آید 
واگذاری باید مناسب باشد یعنی زمانی باشد که بخش خصوصی رشد 
پیدا کرده و به تدریج این واگذاری صورت بگیرد. البته در شرایط خوب 
اقتصادی و بدون محدودیت ها شاید بهترین گزینه ای که می توان داشت 
اتصال به سهامداران حرفه ای در زمینه فولاد به صورت بین المللی 
باشد که می توانند با ورودشان به سهام شرکت های فولادی ایران، هم 
بحث تکنولوژی، هم صادرات و هم تضمین سرمایه را ارتقاء دهند. لذا 
اگر شرایط به خوبی فراهم شود، با حضور این سرمایه گذاران خارجی 
و مدیریت این سرمایه ها در داخل کشور، می توان علاوه بر بکارگیری 
تکنولوژی به روز، از بازارهای خارجی جهت تامین مواد اولیه و فروش 

محصولات بهره گرفت.

بعد  از  که  سازی  خصوصی  در  دیگر  کننده  تعیین  پارامتر  اما   -2
تکنولوژیکی باید به آن نگریست، زنجیره ای است که از معدن شروع 

شده و تا محصول نهایی ادامه دارد.

این زنجیره قبلا تحت مدیریت صد در صدی دولت بود اما در واگذاری ها، 
این زنجیره به نوعی از هم گسسته شد چراکه در مقطعی معادن به 
صورت مجزا به بخش خصوصی واگذار شدند و فولادی ها هم در برهه 

دیگری به صورت مجزا واگذار گردیدند. 

این از هم گسستگی در زنجیره تاکنون مشکلات زیادی را در استمرار و 
پایداری زنجیره ارزش فولاد بوجود آورده است. این نوع خصوصی سازی 
سبب شد هم  فولادسازان و هم شرکت های معدنی به صورت مجزا به 
فکر تکمیل زنجیره بیفتند و معدنی ها سرمایه های زیادی را برای تکمیل 

زنجیره ارزش خود صرف کردند.

البته تکمیل زنجیره با توجه به اینکه معدنی ها در ابتدای زنجیره بوده 
و دسترسی به مواد اولیه برای آنها راحت تر است و علاوه بر آن تامین 
مالی طرح ها به جهت امکان فروش مواد اولیه برای آنها به راحتی صورت 
می گیرد، در دسترس تر بود. تنها مشکلی که در توسعه طرح های سنگ 
آهنی ها وجود داشت مشکل آب و دسترسی به بازارهای هدف بود چون 

معادن عمدتا در مناطق کم آب و دور افتاده قرار دارند. 

در مقابل فولادسازان به دلیل دارا نبودن معدن، مجبور شدند به سراغ 
تملک معادن از طریق خرید سهام و گرفتن امتیازات از دولت بروند. 
برقراری است ولی  این زنجیره در حال  درمجموع اگرچه تعادلی در 
دوره گذاری که اتفاق افتاد باعث بروز چالش های فراوانی بین فولادی ها 
و معدنی ها شد. از این رو نیاز است دولت با توزیع امکاناتی که در اختیار 
دارد تعادلی بین فولادی ها و معادن برای حفظ این زنجیره به صورت 

کامل ایجاد کند.

• مرتضی آقاجانی
مدیرعامل شرکت مهندسی 

)MME( معادن و فلزات
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صنعت فولاد کشور مجموعه ای است 
بزرگ و در هم پیچیده از تمامی انواع 
دولتی،  شبه  دولتی،  مدیریت های 
خصوصی و حتی غیر شفاف بازاری. 
با این تفاسیر عدم وجود هماهنگی 
فراخور  به  بخش ها  تمامی این  بین 
نوع مدیریت باعث می شود تا کلیت 
این صنعت نتواند به هدف غایی خود 
که رسیدن به بالاترین میزان تولید و 

فروش است دست یابد.
برای برون رفت این مشکل از طریق 
خصوصی سازی باید ابتدا این تصمیم 
به شکل واقعی گرفته شده و مدیریت های شبه دولتی شبه خصوصی از 
لغتنامه این صنعت حذف گردد و تلاش شود که تمامی بخش های این 
زنجیره از مدیریت یکسان مبتنی بر عدم وابستگی به دولت و رانت دولتی 
بهره مند شوند. زمانی که این اتفاق رخ داده و تمامی شرکت ها تنها به 
درآمد واحد خود متکی باشند شاهد خواهیم بود که تولید پر هزینه، بی 
کیفیت و انحصاری جای خود را به تغییرات بنیادی داده و شرکت ها 
مجبور به پیشرفت و توسعه به روز خواهند بود تا بتوانند در این چرخه 
باقی بمانند. این بزرگترین دستاوردیست که یک صنعت در هر کجای دنیا 

می تواند به رسیدن به آن امیدوار باشد.
اما مشکلات بر سر راه این تغییر در کشور دقیقا همان مواردیست که در بالا 
اشاره شد که باید رفع شوند زیرا در سایه وجود این موارد خصوصی سازی به 
هیچ وجه صورت نخواهد گرفت، مشکلات اقتصادی، سیاسی و اجتماعی.
مشکلات اقتصادی: در صنعت فولاد ایران مشکلات اقتصادی و پولی 
بسیار بزرگ و تاثیر گذارند. مشکلاتی از قبیل نظام مالیات غیر شفاف، 
غیر کاربردی و گاها کمر شکن برای تولید کنندگان و درآمد زا برای 
دلالان و واسطه ها، عدم دسترسی همگانی فعالین این صنعت به سرمایه 
گذاری ها و کمک های دولتی یکسان و شفاف، عدم وجود سیاست های 

قیمت گذاری شفاف و محکم برای تمامی مصرف کنندگان نهایی.
مشکلات اقتصادی مذکور هر کدام به نوعی در بخش های مختلف نمود 
داشته و عملا رغبت خصوصی سازی را کاهش می دهد، به عنوان مثال 
مشاهده می شود که بسیاری از شرکت های بزرگ کشور به نوعی با 
مشکلات مربوط به صندوق های بازنشستگی فولاد درگیر بوده و حل 
آنها امروز تنها در گرو کمک ها دولتی است. با این توصیفات سرمایه گذار 
خصوصی هیچ رغبتی به ورود نداشته و اگر قصد ورود به این صنعت را 
داشته باشد ترجیحش بر این است تا با راه اندازی و شروع کسب و کار 

جدید این کار را انجام دهد.
راهکار حل مشکلات فوق از نظر نگارنده وابسته به رفع موانع و مشکلات 
سیاسی و اجتماعی توامان است که باعث می شود شرکت ها علاوه بر دسترسی 
به نظام اقتصادی شفاف به بازارهای مصرف جهانی نیز دسترسی داشته 
باشند تا بتوانند سریع تر مشکلات مالی به وجود آمده را حل و فصل نمایند.
لازم است تا دولت جهت همکاری با بخش خصوصی در این صنعت 
در ابتدا با تسهیل امور مالیاتی و گمرکی در جهت بازار سازی جهانی 

مشوق هایی را ارائه نماید و از سوی دیگر برای به روز رسانی و پیشرفته تر 
نمودن بخش های مختلف صنعت با هدف تولید بیشتر با هزینه کمتر نیز 

مراودات ارزی و گمرکی را با تسهیلات بیشتر انجام دهد.
نظام مند نمودن و نظارت بیشتر بر مالیات دریافتی از کلیه بخش های 
این صنعت نیز از راهکارهای مهمی است که می تواند ضمن شفاف سازی 
به رقابت های منفی در بین تولید کنندگان این صنعت نیز پایان ببخشد 
و همگان را مجبور به ارائه قیمت های واقعی و منطقی در جهت تولید و 

فروش با تراز مثبت نماید.
مشکلات سیاسی: نظر به اینکه امروز صنعت فولاد کشور یکی از 
را  تراز صادراتی کشور  و  بوده  ترین صنایع کشور  ارزآور  و  مهمترین 
می تواند به جهت مثبت سمت و سو دهد و از سوی دیگر میزان مصرف 
فولاد در کشور بسیار کمتر از میزان تولید است، لذا باید به فکر بازارهای 
جهانی بود که مهم ترین راهگشا و یا مهم ترین سد در دستیابی به این 
هدف سیاست های خارجی کشور و سهولت و امنیت نقل و انتقال مالی  
این حوزه است. زمانی که بخش خصوصی بدون پشتوانه و با اتکا به 
ظرفیت های خود بخواهد وارد بازار جهانی شود و سود و زیان تجارت 
خود را ارزیابی کند، همین عوامل کمک بسیار زیادی خواهند بود تا یک 

معامله را سود آور و یا زیان ساز کنند.
موضوع دیگر سیاست های داخلی و منطقه ای کشور است که مدیریت 
دولتی به راحتی می تواند با استفاده از مصوبه ها و تصمیمات داخلی از آنها 
عبور کند اما بخش خصوصی در این مورد دست و پا بسته تر بوده و عملا 
در بن بست قرار می گیرد. نمونه این موارد را در سیاست های متفاوت 
زیست محیطی دولت و فشار بر بخش خصوصی وشبه دولتی می بینیم.

مشکلات اجتماعی: با توجه به سابقه عمدتا تیره خصوصی سازی 
اقتصادی در سالیان  بنگاه های  از صنایع و  در کشور که در بسیاری 
گذشته شاهد بوده ایم، یکی از عوامل مقاوم در این موضوع، فشار افکار 
و نگرانی های اجتماعی است که احساس میکنند ممکن است خصوصی 
این  در  امروز  که  باشد  برای کسانی  این مشکلات  بروز  باعث  سازی 
بنگاه های اقتصادی مشغول به کارند و یا به نوعی کارشان در گیر با این 
شرکت هاست لذا همواره این مقاومت از سوی بدنه کارگری و اجتماعی 

خصوصا در شرکت های دولتی و شبه خصوصی مشاهده می شود.
از موارد دیگر مشکلات اجتماعی می توان به عدم سرمایه گذاری از سوی 
اقشار مختلف جامعه در بخش ساخت و ساز و عدم توانایی دولت در رونق 
بخشی به پروژه های عمرانی اشاره نمود که باعث میشود عملا میزان 
سرانه مصرف فولاد در کشور هر ساله کاهش یابد. دلیل این موضوع هم 
هزینه های بسیار زیاد جاری دولت است که در بدنه اجتماعی از طریق 

یارانه و بدنه دولت با توجه به حجیم بودن آن پرداخت می گردد.
برای حل موارد فوق تنها راه حل سمت و سو دادن به هزینه های دولت 
و ایجاد کسب و کارهای جدید در اجتماع است که در صورت کم شدن 

درآمد کاذب خانوار از طریق ایجاد شغل و تولید جبران شود.
درنهایت لازم است یادآور گردد که سیاست دولت در مدیریت دولتی و 
شبه دولتی و افزایش سهم آن در صنعت فولاد نه تنها کمکی به رونق این 
صنعت نمی کند که به مرور زمان باعث کندی حرکت و ازکار افتادگی 

چرخ این صنعت مهم در کشور خواهد شد.

• آیدین فتحی
مدیر عامل گروه صنعتی پرشین فولاد

خصوصی سازی فولاد و مشکلات سیاسی، اجتماعی و اقتصادی
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• حسام ادیب
رئیس هیئت مدیره گروه دانش بنیان 

پاترون

بسیاری  گذشته  سال های  طی  در 
سازی  خصوصی  لزوم  خصوص  در 
و  شده  گفته  سخن  فولاد  صنعت 
طبق  خود،  برنامه های  با  نیز  دولت 
به  اقدام  اساسی،  قانون   44 اصل 
دولتی  شرکت های  سهام  واگذاری 
تعاونــی  خصوصـــی،  بخـــش  به 
است.  نموده  عمومی غیردولتی  و 
سهام شرکت های فولادساز دولتی در 
بورس عرضه شده و خریداران عمدتا 
شرکت های سرمایه گذاری وابسته به 
دولت یا صندوق بازنشستگی یا سازمان 
اند.  شده  غیره  و  اجتماعی  تامین 
اما هدف از برنامه خصوصی سازی در ایران چه بود؟ طبق اسناد منتشره، 
هدف از خصوصی موارد زیر بوده است: شتاب بخشیدن به رشد اقتصادی 
تامین عدالت  به منظور  مالکیت در سطح عموم مردم  ملی، گسترش 
اجتماعی، ارتقاء کارایی بنگاه های اقتصادی و بهره وری منابع مالی و انسانی 
و فناوری، افزایش رقابت  پذیری در اقتصاد ملی، افزایش سهم بخش های 
خصوصی و تعاونی در اقتصاد ملی، افزایش سطح عمومی اشتغال، تشویق 
مردم به پس انداز و سرمایه گذاری و بهبود درآمد خانوارها، تغییر نقش 
دولت از مالکیت و مدیریت مستقیم بنگاه ها به سیاستگذاری و هدایت و 
نظارت، توانمندسازی بخش های خصوصی و تعاونی در اقتصاد و حمایت 
بنگاه های  آماده سازی  بین المللی،  بازارهای  در  رقابت  در جهت  آنها  از 
داخلی جهت مواجهه هوشمندانه با قواعد تجارت جهانی، توسعه سرمایه 
ارتقاء استانداردهای ملی و  پایه و متخصص و توسعه و  انسانی دانش 

انطباق نظام های ارزیابی کیفیت با استانداردهای بین المللی.
از  قبل  تا  که  است  آن  انجام شده  اقدامات  و  قانون  این  دیگر  معنای 
خصوصی سازی، احیانا رشد اقتصاد ملی شتاب مناسبی نداشته، مالکیت 
در سطح عموم مردم به منظور تامین عدالت اجتماعی گسترش نداشته، 
کارایی بنگاه های اقتصادی و بهره وری منابع مالی و انسانی و فناوری 

مناسب نبوده و غیره و غیره.
سوال اساسی این است که حالا پس از 12 سال از اجرای قانون خصوصی 

سازی، آیا اهداف فوق محقق شده است؟
قاعدتا پاسخ به این سوال بایستی با تحقیقی همراه باشد که شاخص های 
مرتبط با اهداف ذکر شده در قانون خصوصی سازی را، قبل و بعد از 
اجرای قانون را بسنجد. طبیعتا انتظار می رود که تهیه کننده گزارش 
و مجری این تحقیق نباید ذینفع آن باشد و از آنجا که چنین مرجع و 
گزارشی در دسترس نیست، کارشناسان اقدام به گمانه زنی و تحلیل های 
شخصی، بدون آمار و ارقام می کنند. بر همین اساس دیدگاه شخصی 
برای  آماری لازم  مبنای  متاسفانه  که  است  این شرح  به  نیز  اینجانب 
آن وجود ندارد و حسب مشاهدات و تجربیات شخصی ارائه می گردد.

با  دولتی  نیمه  به خصوصی سازی، جایگزینی سازمان های  نقد  اولین 
دولت در مالکیت شرکت هاست که هر چند با متن قانون مغایرت ندارد 
ولی با روح و انتظاری که از خصوصی سازی می رفت همخوانی ندارد. 
نقطه مقابل این اتفاق، تجربه ورود یک بخش کاملا خصوصی به یکی از 
بزرگترین فولادسازان کشور بود که یک بلوک قابل توجه سهام آن شرکت 

توسط شخص حقیقی خریداری شد و مطمئنا با همین اشارات، خواننده 
این مطلب متوجه ماجرا می شود. نتایج آن ماجرا را نیز همه می دانند. 
البته مردم جامعه نیز با خصوصی سازی شرکت های فولادی قادر به 
خرید سهام آن در حد وسع خود از طریق بورس بوده و هستند ولی 
مسئله اصلی، مالکیت عمده سهام و نحوه مدیریت شرکت های فولادی 
است که عملا به دست بخش خصوصی واقعی نیافتاده است. از طرف 
دیگر به دلایل مختلفی، حاکمیت در انتخاب هیئت مدیره این شرکت ها 
مداخله می نماید. با این وضعیت، چگونه می توان انتظار داشت رویکرد 
مدیریتی شرکت های فولادی پس از خصوصی سازی تغییر کرده باشد؟ 
آیا واقعا کارایی این شرکت ها در بهره وری منابع مالی، انسانی و فناوری 
تغییر کرده است؟ بعید می دانم به جز مدیران و بدنه این شرکت ها، 
کسی اعتقادی به این بهبود متوسط این شرکت ها داشته باشد. البته 
برخورداری از منابع و امکانات مختلف در رشد این شرکت ها تاثیر زیادی 
داشته و کسی منکر رشد ابعادی آنها نیست. از طرفی توان صادراتی، 
دریافت جایزه های بین المللی، جابجا نمودن رکوردهای تولیدی و موارد 
دیگر، باعث شده راه بر نقدهای سازنده بسته شود اما اگر بخواهیم به طور 
منصفانه، این شرکت ها را با شرکت های واقعا خصوصی مقایسه کنیم، به 

دو سوال کلیدی باید پاسخ دهیم. 
خصوصی  واقعا  بخش  آیا  وری،  بهره  شاخص های  در  نخست:  سوال 
وضعیت بهتری دارد یا بخش نیمه دولتی؟ و سوال دوم: در صورت سلب 
امکانات و منابعی که شرکت های نیمه دولتی از آنها برخوردارند و بخش 
واقعا خصوصی آنها را ندارد، آیا باز هم شرکت های نیمه دولتی می توانند 

سرپا بایستد؟ 
پاسخ به سوال اول قاعدتا این است که شاخص های بهره وری بخش 
واقعا خصوصی از نگاه ناظر بی طرف، بهتر است و پاسخ به سوال دوم 
هم منطقا این است: خیر. حتی با یک حساب سرانگشتی هم می توان 
شاخص های بهره وری از قبیل نفر ساعت به ازای هر تن فولاد تولیدی، 
مصرف انرژی به ازای هر تن محصول و نسبت مالی مثل نسبت بدهی به 

حقوق صاحبان سهام و غیره را مقایسه نمود. 
این حرف به مذاق بسیاری خوش نمی آید ولی اگر امروز در هر وضعیتی 
هستیم، نپذیریم که مسیر غلطی در حال طی شدن است، ممکن است 
روزی متوجه آن شویم که دیگر فرصت جبران وجود نداشته باشد. به 
نظر می رسد دولت از بخش خصوصی می ترسد و تمایلی ندارد بخش 
خصوصی رشد کند که این با روح خصوصی سازی همخوانی ندارد. در 
عین حال انگیزه و برنامه ای جهت تغییر این وضعیت و رویکرد دولت 
یا حتی تدوین یا بهبود قوانین کنترلی جهت خصوصی سازی واقعی 
هم مشاهده نمی شود. در نتیجه شخصا معتقدم با این وضع بهتر است 
خود را یکدله کنیم و بگذاریم مدیریت و مالکیت در دست دولت بماند و 
مردم را گرفتار نکنیم. بگذاریم بخش دولتی، از سنگ آهن و گاز و برق 
سوبسید دار استفاده کند، فولاد را با همین منابع صادر کند، عده ای 
را به کار بگمارد و آمار بیکاری را کاهش دهد و در دنیا به عنوان یک 
تولیدکننده بزرگ فولاد شناخته شویم و خلاصه دست از نزاع فرسایشی 
بین بخش دولتی و نیمه دولتی و خصوصی برداریم. این نزاع به نفع هیچ 
کس نیست. باید خود را یکدله کنیم. حالا که زور بخش واقعا خصوصی 

نمی رسد، همه چیز را یک دست دولتی کنیم!

خصوصی سازی فولاد ایران در بوته نقد



گـــــزارش

62

ان
یر

د ا
ولا

ن ف
دگا

کنن
ید

تول
ن 

جم
ه ان

ری
ش

ن

مراسم گرامیداشت بیست وپنجمین سالروز افتتاح شرکت فولاد مبارکه با 
حضور دکتر کرباسیان معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس هیئت 
عامل ایمیدرو، استاندار اصفهان، نماینده مبارکه و جمعی از نمایندگان 
اصفهان در مجلس شورای اسلامی، امام جمعه و فرماندار شهرستان 
مبارکه، رئیس اتاق بازرگانی اصفهان، مدیران بخش های خصوصی و 
دولتی استان، مدیرعامل، معاونان، مدیران، کارشناسان و کارکنان فولاد 
مبارکه در سالن همایش های مجتمع نگین نقش جهان برگزار شد.

کرباسیان: فولاد مبارکه 350 هزار فرصت شغلی ایجاد کرده است

از تلاش هایی که در  قدردانی  مراسم دکتر کرباسیان ضمن  این  در 
فولاد مبارکه انجام گرفته است، با اشاره به جایگاه و اهمیت صنعت 
المللی در سال 2۰1۶،  بین  فولاد در جهان تصریح کرد: در صحنۀ 
شاهد 2 میلیارد دلار تجارت معدن و صنایع معدنی بودیم که 4۳درصد 
این تجارت فقط به فولاد اختصاص داشته و 57 درصد آن مربوط به 

سایر فرآورده های معدنی بوده است.
رئیس هیئت عامل ایمیدرو با تاکید بر نقش اشتغال زایی صنعت فولاد 
افزود: به طور مشخص در چرخۀ تولید فولاد مبارکه به طور مستقیم 
و غیرمستقیم بیش از ۳5۰ هزار فرصت شغلی ایجاد شده است که 

درخور توجه و تقدیر است. 
وی در همین خصوص با اشاره به اقدامات فولاد مبارکه در راه اندازی 
کارخانۀ گندله و کنسانتره سنگان اظهار داشت: بهره برداری از این 

کارخانه و سایر طرح های مشابه ضمن اینکه به کامل شدن زنجیرۀ 
رونق  بخش  در  اساسی  تحول  منطقه  این  در  کرده،  کمک  فولاد 

اقتصادی و اشتغال زایی ایجاد نموده است.
دکترکرباسیان از برنامه ریزی هدفمند تولید، کامل بودن زنجیره تولید 
و همت بلند نیروی انسانی این شرکت به عنوان مهمترین نقاط قوت و 
عوامل مؤثر در کسب موفقیت های این شرکت یاد و تصریح کرد: سایر 
صنایع نیز باید از این ویژگی ها که فولاد مبارکه را متمایز کرده است، 

الگوبرداری کنند.

مهر علیزاده: در توسعه فولاد مبارکه همچون دوران ساخت به 
جوانان اعتماد شود

به  اشاره  با  اصفهان  استاندار  این همایش دکتر مهرعلیزاده  ادامۀ  در 
دوران ساخت فولاد مبارکه گفت: این شرکت با حمایت و نگاه بلند 
ساخته  شیرمردانی  وافر  تلاش  و  الله هاشمی رفسنجانی  آیت  مرحوم 
شد که در دوران سخت جنگ تحمیلی در برابر آینده کشور احساس 

مسئولیت کردند.
آبی  منابع  از  بهینه  استفادۀ  بخش  در  مبارکه  فولاد  اقدامات  وی 
را  شهری  پساب های  تصفیۀ  و  آوری  جمع  طرح های  اجرای  و 
مبارکه  فولاد  اینکه  داشت:  اظهار  باره  این  در  و  دانست  تقدیر  قابل 
مصرف  در  است  توانسته  خود  تولید  برابری  سه  افزایش  رغم  علی 
ارزشمند  و  مهم  بسیار  کند،  جویی  صرفه  درصد   75 حدود  آب 

غول فولاد ایران 25 ساله شد

ورود فولاد مبارکه به باشگاه 100 میلیونی
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است؛  حیات  مایۀ  آب  که  باشیم  داشته  نظر  در  باید  ضمنا  است. 
پژوهش های  انجام  با  زمینه  این  در  که  است  شایسته  بنابراین 
یابیم. دست  آب  بهینۀ  استفادۀ  برای  کارآمدتر  راهکاری  به  بیشتر 
نیروی  از  استفاده  بر  پایانی سخنان خود  استاندار اصفهان در بخش 
جوانان تأکید کرد و افزود: در مسیر ساخت فولاد مبارکه به جوانان آن 
روز اعتماد شد و این نتیجۀ درخشان به بار آمد. اگر امروز هم در توسعه 
فولاد مبارکه و به طور کلی در توسعه کشور به جوانان اعتماد و از آنها 
پشتیبانی کنیم، به یقین در سال های بعد به پیشرفت های بیشتری 

دست خواهیم یافت.
مهر علیزاده همچنین از مدیرعامل فولاد مبارکه به عنوان یک مدیر 
تمامی توان  یاد کردو گفت: دکتر سبحانی  دلسوز  و  فداکار  توانمند، 
مدیریت و تجربۀ خود را در جهت ارتقای هرچه بیشتر تولید، کیفیت و 

توسعۀ صنعت فولاد گذاشته است که قابل تقدیر است.

سعیدی: از ظرفیت ها و تجارب فولاد مبارکه برای احیای زاینده 
رود استفاده شود

در ادامۀ این برنامه خانم مهندس سعیدی، نماینده مردم مبارکه در 
مجلس شورای اسلامی نیز طی سخنانی ضمن تبریک سالروز افتتاح 
فولاد مبارکه گفت: دستیابی به این میزان تولید و سودآوری بیانگر این 
است که کارکنان و مدیران این شرکت دلسوز بوده اند؛ از این رو از تک 
تک کارکنان، مدیران و همۀ کسانی که در زنجیرۀ تولید این شرکت 

نقش دارند، تشکر می نماییم.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اهمیت نقش آب گفت: 
در فولاد مبارکه تجارب خوبی در بحث مصرف بهینۀ آب وجود دارد 
که می توان از آن استفاده کرد؛ این در حالی است که در جلسه ای با 
وزیر محترم نیرو بر احیای زاینده رود و استفاده از ظرفیت های فولاد 

مبارکه در این زمینه تأکید شد.

سهل آبادی: فولاد مبارکه نگین انگشتری صنعت فولاد ایران است
عبدالوهاب سهل آبادی رئیس خانۀ صنعت، معدن و تجارت ایران و 
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی اصفهان نیز در این 
همایش فولاد مبارکه را نگینی درخشان بر انگشتری صنعت فولاد کشور  
لقب داد و  با بیان اینکه در حال حاضر فولاد مبارکه افتخاری برای 
ایران و در عرصۀ بین المللی نیز شناخته شده است، از دکتر کرباسیان

و دکتر سبحانی خواست تا تجارب فولاد مبارکه در حوزه های مختلف 
صنعتی، اجتماعی، محیط زیست و غیره در سایر شرکت های کشور 

نیز به کار گرفته شود.

کنون  تا  برداری  بهره  ابتدای  از  مبارکه  فولاد  تولید  سبحانی: 
بیش از 100 میلیون تن بوده است

گروه  مدیرعامل  بهرام سبحانی  دکتر  همایش  این  آغازین  بخش  در 
فولاد مبارکه نیز ضمن ارائۀ گزارش کاملی از عملکرد و دستاوردهای 
شرکت گفت: فولاد مبارکه در تقویم خود دو دورۀ بسیار مهم ساخت 
و بهره برداری را دارد که بدون شک اهمیت دوران ساخت آن کمتر از 

زمان بهره برداری نیست.

وی ضمن قدردانی از تلاش همۀ مدیران و کارکنان شرکت تصریح کرد: 
اینکه امروز فولاد مبارکه  به بزرگترین فولادساز کشور و خاورمیانه و 
بزرگترین تولیدکنندۀ آهن اسفنجی دنیا مبدل گردیده و در 25 سال 
عمر خود بیش از 1۰۰ میلیون تن فولاد تولید کرده، بدون شک حاصل 
از  شرکت  این  کارکنان  همۀ  همدلی  و  تلاش  و  دولتمردان  حمایت 

دوران ساخت تا به امروز است.

افتخارات کسب شده در فولاد  دکتر سبحانی خاطرنشان کرد: همۀ 
مبارکه را به ملت شریف ایران تقدیم می نماییم.

گفتنی است در این همایش از تمبر یادبود ربع قرن تلاش و سرآمدی 
فولاد مبارکه و 1۰ عنوان کتاب تجربیات این شرکت در مسیر سرآمدی 

رونمایی شد.
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کاهش عوارض صادراتی فولاد در چین یک اقدام صوری است
اقدام چین در کاهش عوارض صادراتی 
اقدام  یک  فولاد  زنجیره  محصولات 
چینی  صادرکنندگان  برای  صوری 

است. 
سال  در  چین  فولاد  تولیدکنندگان 
2017 حدود 30 درصد افت صادرات 
را تجربه کردند و وضعیت در ماه های 
پایانی سال به سمت بحرانی تر شدن 
پیش رفت. صادرات فولاد چین در ماه 
دسامبر 2017 به کمتر از 6 میلیون 
ماه در سال های  است که صادرات همین  در حالی  این  و  تن رسیده 
2016 و 2015 به ترتیب 8 میلیون تن و 10.5 میلیون تن بوده است! 
روند افت صادرات ماهانه فولاد چین بیشتر ناشی از تقاضای بالای مصرف 

فولاد داخل این کشور است.
از  بالاتر  چین  داخلی  بازارهای  در  فولاد  قیمت های  حاضر  حال  در 
قیمت های صادراتی این کشور بوده و همزمان اعمال تعرفه های تنبیهی 
این  فولادسازان  تا  باعث شده  از سوی سایر کشورهای مصرف کننده 
کشور بر روی بازار داخل متمرکز شوند که اثر آن بر روی افت صادرات 
همزمان  سال 2018  در  وضعیت  این  تداوم  است.  مشهود  کشور  این 
پیش  مورد  درصدی   1 )کاهش  چین  فولاد  تولید  افت  بینی  پیش  با 
بینی موسسه پلاتس( باعث می شود تا حتی با کاهش عوارض صادرات 
چین، در کوتاه مدت و با توجه به محدودیت تولید اعمال شده بر روی 
مجدد  حضور  شاهد   )26+2 )سیاست  زمستان  فصل  در  فولادسازان 

چینی ها در بازارهای جهانی نباشیم. 
می کند.  عمل  متفاوت  عوارض  کاهش  این  اثر  مدت  دراز  در  البته 
بیشتر دولت چین  انتظار می رود در سال 2018 شاهد سخت گیری 
و بانک ها در تامین نقدینگی بازار باشیم که عامل کاهش شتاب رشد 
سرمایه گذاری آن کشور خواهد شد و به تبع آن، تقاضای محصولات 
فولادی در بخش های مختلف محدود شده و لذا فولادسازان چین را به 
سمت صادرات و بازارهای جهانی حرکت می دهد. این روند از بعد از ماه 
مارس )نوروز 97( که محدودیت های تولید فولاد چین برچیده می شود، 

مشهودتر خواهد بود.

تنش  عامل  چین  صادرات  رشد  که  الزامی است  نکته  این  ذکر  البته 
بین المللی این کشور و آمریکا و اروپا خواهد شد و انتظار دعوا بر سر 
افزایش تعرفه واردات فولاد از چین مجددا از سر گرفته می شود. شاید 
بتوان اقدام چین در فصل زمستان در کاهش عوارض صادراتی را یک 
با تنش دانست چراکه کاهش تعرفه های  سیاست پیشگیرانه و مقابله 
عامل  چین،  فولاد  تولید  رشد  با  همزمان  تابستان  فصل  در  صادراتی 

اعتراض کشورهای رقیب و فولادسازان آن ها می شود.
از سوی دیگر تاثیر کاهش تعرفه فولاد در بازار داخلی ایران را نیز موثر بر 
هیچ یک از بخش های فولاد نیست چراکه بلافاصله پس از کاهش تعرفه، 
هنوز  علاوه  به  بودیم.  جهانی  بازارهای  در  فولاد  قیمت  افزایش  شاهد 
سیگنالی مبنی بر هجوم فولاد چین به بازارهای جهانی گزارش نشده و 

وضعیت همچنان روندی کاهشی دارد.
درمقابل تغییر تعرفه واردات فولاد ایران که اخیرا شاهد آن بودیم، عامل 
افزایش رقابت پذیری صنایع مصرف کننده فولاد ایران در مقابل رقبای 
بین المللی است. آمار نشان می دهد که در برخی موارد، شاهد قیمت های 
بالاتر محصولات فولادی در داخل کشور نسبت به قیمت های بین المللی 
هستیم که به صلاح نیست و به شخصه موافق این کاهش تعرفه ها هستم 
و معتقدم سیاست دولت در این زمینه حامی منافع تولیدکننده و مصرف 

کننده در درازمدت خواهد بود. 

 امیر صباغ 
)مدیر اقتصادی و توسعه 
سرمایه گذاری ایمیدرو(
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غلتک های کامپوزیتی جایگزینی برای غلتک های چدنی
یک راهکار کاهش هزینه های تولید در خطوط نورد

با  که  می دهد  نشان  اخیر  مطالعات 
ایجاد تغییرات اندک در خطوط نورد 
بهبود  شاهد  می توان  طویل  مقاطع 
ظرفیت  افزایش  کیفیت،  همزمان 
کاهش  همه  از  تر  مهم  و  تولید 
باشیم.  محصول  شده  تمام  قیمت 
یکی از موثرترین این راه ها استفاده 
از غلتک های ضد سایش کامپوزیتی 
به جای غلتک های چدنی است. این 
چنین  می توانند  چگونه  غلتک ها 
تاثیر شگرفی را در خطوط تولید بگذارند؟ دلیل اصلی توجه نوردکاران 

دنیا به این مقوله چیست؟
با توجه به بازار رقابتی نوردکاران ارائه محصول با کیفیت در اولویت اول 
امروز نوردکاران قرارگرفته است. بدون شک ارائه محصول با کیفیت 
بدون کاهش هزینه های تمام شده در بازار فولادی مقرون به صرفه 
نخواهد بود. لذا امروزه بیش از هر دوره ی دیگر اهمیت تکنولوژی های 
هدف  این  به  رسیدن  برای  است.  رفته  بالا  صنعت  این  در  دنیا  روز 
نوردکاران در بخش مقاطع طویل توجه ویژه ای به قلب این خطوط 
هزینه های  حلی  راه  کردن  پیدا  با  تا  دارند  نهایی  استندهای  یعنی 
نگهداری این استندها را کاهش داده و در عین حال کیفیت محصول 

خود را به بالاترین درجه و در بالاترین سرعت تولید برسانند.
پژوهش انجام شده نشانگر این است که یکی از مؤثرترین راه حل ها، 
تعویض غلتک های چدنی با غلتک های کامپوزیتی است. غلتک های 
تنگستن  رینگ های  و  از یک شفت مرکزی  کامپوزیتی که متشکل 
کاربیدی است می تواند در حین بالا بردن کیفیت محصول نهایی با 
توجه به کاهش زمان تعویض غلتک منجر به بالاتر رفتن تولید سالانه 

از5 الی 11 درصد بسته به ظرفیت تولید شود. 
باید توجه داشت که هزینه های مربوط به افزایش ظرفیت تولید صرفا 
و  شد  خواهد  سایشی  قطعات  و  انرژی  مصرف  هزینه های  به  منوط 
این هزینه ها تنها 25 درصد کل هزینه های مربوط به تبدیل یک تن 
شمش به میلگرد را شامل می شود و تغییری در هزینه های دیگر چون 

هزینه های زیرساختی و تعداد اشخاص نخواهد داشت. 
طی مطالعات انجام شده مشخص شده است که بازگشت سرمایه بسته 

به ظرفیت تولید از 1 تا 6 ماه خواهد بود.

دلیل  به  شود،  استفاده  اولیه خطوط  طرح  در  تکنولوژی  این  از  اگر 
کاهش زمان های خاموشی خط، ساعت های بیشتری از خط می توان 

استفاده کرد. 
بنابراین برای رسیدن به میزان همسان تولید سالانه می توان از کوره 
با ظرفیت پایین تر نسبت به روش های پیشین طراحی خطوط نورد 

استفاده کرد.
حال  عین  در  و  کاربرد  پر  بسیار  کامپوزیتی  غلتک های  تکنولوژی 

حساس است و هر شرکت تولید کننده طراحی خاص خود را دارد. 
نحــوه ی قرار گرفتن رینگ های تنگستــن کاربیــدی بر روی شفت 
مرکزی برای هر شرکت صاحب این تکنولوژی متفاوت بوده و لذا با 
توجه به اینکه این کالا یک کالای استراتژیک در صنعت نورد میلگرد 

بوده است انتخاب شرکت اهمیت بیشتری پیدا می کند.
انتخاب  ایران که همواره در  برتر صنعت میلگرد در  تولید کنندگان 
به روزترین تکنولوژی ها اولین بوده اند به سمت شرکت های صاحب نام 
آلمانی چون شرکت کارک )KARK( رفته اند و به دنبال بهبود وضعیت 

این صنعت در ایران هستند.
)تیتان(  نگر  تاب  تیران  نمایندگی شرکت  با  ایران  شرکت کارک در 
حضور دارد و توانسته است خدمات به مراتب مداوم و سریع تررا برای 

مشتریان خود در ایران داشته باشد.
شرکت کارک آلمان با بیش از 40 سال سابقه ی کار در صنعت فولاد 
و راه اندازی این نوع غلتک ها در بیش از 40 کشور دنیا به ویژه در 
اروپا امروزه یکی از معتبرترین  شرکت های دنیا در این صنعت است 

که توجه نوردکاران ایرانی را به خود جلب کرده است. 
کنندگان  تولید  بزرگترین  از  یکی  اکنون  هم  که  است  ذکر  به  لازم 
صنعت نورد میلگرد در حال راه اندازی این تکنولوژی در خطوط خود 
است که مورد توجه بزرگترین کارخانجات میلگردی کشور قرار گرفته 

است.

پیشنــهاد می شــود بـــرای اطلاعات بیشتـــر به آدرس 
ســـایت www.kark.de و یا با نمایندگی ایران شرکت کارک 

)شرکت تیتانwww.titanir.com( ارتباط برقرار کنید.

 مارال ساربان زاده
مهندس پروژه های نورد

ANNUAL  CAPACITY INCREASED PRODUCTION PAY-BACK

500.000 t/y + 28.800 t/y + 5.8 % 5 months
650.000 t/y + 54.780 t/y + 8.4 % 2.6 months
800.000 t/y + 76.310 t/y + 9.5 % 2 months

1.000.000 t/y + 115.680 t/y + 11.6 % 1.2 months
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هیئت  رئیس  کرباسیان،  مهدی  دکتر 
اعضای  با  جلسه  از  ایمیدرو  مدیره 
موضوع  پیرامون  آهن  سنگ  انجمن 
روی  بر  صادراتــی  عــــوارض  وضع 
حال  در  گفت:  و  داد  خبر  سنگ آهن 
سنگ  تولیدکنندگان  انجمن  حاضر 
عوارض صادراتی مخالف  با وضع  آهن 
است درحالی که با تفکری که در وزارت 
دارد،  وجود  تجارت  و  معدن  صنعت 

وضع تعرفه را لازمه تامین نیاز واحدهای داخلی می داند.

وی افزود: حاصل جلسه با انجمن سنگ آهن، گزارشی بود که به وزیر 
صنعت معدن و تجارت تقدیم شد و طبق نظر وزیر قرار شد کمیته ای 
تشکیل و مجموع نظرات و ابعاد مربوط به این موضوع را جمع آوری 

کند و طی گزارش دیگری جهت تصمیم گیری به وی ارائه شود.

کرباسیان این را نیز عنوان کرد: وزیر صنعت، معدن و تجارت معتقد 
با  باید  وارداتی  تعرفه  و  صادراتی  عوارض  هرگونه  وضع  برای  است 
انجمن های تخصصی و مربوطه گفت وگو شده و نظر آنها در رابطه با 

آن اخذ گردد.
معتقد  هم  بورس  در  آهن  سنگ  عرضه های  درخصوص  کرباسیان 
است بورس کالا با شفافیتی که در معاملات ایجاد می کند می تواند به 
اختلافات بین فولادی ها و سنگ آهنی ها در بحث عرضه و خرید پایان 
دهد گفت: ایمیدرو از عرضه سنگ آهن در بورس کالا برای صنایع داخلی 
علاوه بر عرضه های صادراتی که صورت می گیرد، استقبال می کند.

وی افزود: اعتقاد ما این است که فروش داخلی سنگ آهن هم از طریق 
بورس کالا صورت گیرد. 

کرباسیان این را نیز خاطرنشان کرد: شفافیتی که بورس در روند عرضه، 
تقاضا و قیمت ایجاد می کند می تواند عاملی باشد بر اینکه شاهد عرضه 

سایر اقلام زنجیره از قبلی گندله و کنسانتره در بورس باشیم.

بورس کالا یکی از راهکارهای مناسب 
برای به تعادل رساندن و بالانس عرضه 
و تقاضای اجزای زنجیره فولاد در کشور 

است.
انجمن  رئیس  اکبریان،  مهرداد 
با  گو  و  گفت  در  ایران  سنگ آهن 
چیلان یکی از مشکلاتی که واحدهای 
کنسانتره  نظیر  آهن  سنگ  فرآوری 
تولیدکنندگان  و  سازان  گندله  سازان، 
آهن اسفنجی با آن مواجه هستند را عدم تناسب و نحوه قیمت گذاری 
و بعضا پرداخت مبالغ معاملات دانست و گفت: روشی که دولت پیش 
گرفته و نرخ های دستوری که برای محصولات سنگ آهن اعلام کرده 
را کارآمد نمی دانیم و شاید علت اینکه بسیاری از کارخانجات کنسانتره 
سازی با مشکل خرید سنگ آهن مواجه اند یا گندله سازان مشکل 

خرید کنسانتره دارند ناشی از همین قیمت های دستوری باشد.
وی افزود: بهترین مسیر برای شفافیت قیمت، بورس کالا است و به 
همین دلیل طی جلساتی با مدیران بورس کالا، این مسئله را مطرح و 
مذاکراتی را با آنها داشتیم. همچنین راهکارهایی در این جلسات ارائه 
شد. علاوه بر مدیران بورس، با اعضای انجمن سنگ آهن نیز مذاکراتی 

را جهت متقاعد کردن آنها برای عرضه در بورس داشتیم.
اکبریان خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه عرضه کنندگان سنگ آهن 
در کشور بسیار متفاوت هستند و از عرضه کننده قدرتمند و بزرگ با 
تولید سالانه بالا تا تولیدکنندگان کوچک و متوسط در آنها وجود دارد، 
از مدیریت بورس درخواست شد تا سازوکاری را در بورس فراهم کنند 
قابلیت عرضه در بورس  تامین کنندگان بزرگ و هم کوچک  تا هم 
و  تجارت  و  معدن  وزارت صنعت،  از  دیگر  از سوی  باشند.  داشته  را 
معاونت معدنی این وزارتخانه درخواست شد تا قیمت گذاری را از حالت 

دستوری خارج و به شفافیت قیمت از طریق بورس منتقل نمایند.

وضع تعرفه و عوارض در انتظار تصمیم وزیر
در تلاشیم تمامی حلقه های زنجیره فولاد را از طریق 

بورس کالا عرضه کنیم

بورس کالا و تعادل در عرضه و تقاضای اجزای زنجیره فولاد

•  دکتر مهدی کرباسیان
رئیس هیئت مدیره ایمیدرو

•  مهرداد اکبریان
رئیس انجمن سنگ آهن ایران
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سجاد غرقی، عضو هیئت مدیره انجمن 
سنگ  عرضه  خصوص  در  آهن  سنگ 
آهن در بورس اظهار داشت: با در نظر 
گرفتن این مسئله که در بهبود فضای 
کسب و کار استفاده از مکانیزم بورس 
سنگ  عرضه  شده،  بینی  پیش  کالا 
سالی  چند  صادراتی  رینگ  در  آهن 
است که صورت می گیرد و می توان در 
رینگ داخلی نیز با بهره گیری از ماده 
37 قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر 

عرضه ها در بورس کالا گنجانده شود.
وی افزود: در بورس، عرضه ها در فضایی که کشف قیمت پایه آن کاملا 
مبتنی بر قیمت های بازار است و عرضه و تقاضای واقعی تعیین کننده 
قیمت ها است می باشد. همچنین عرضه در بورس، امکان صادرات با 
قیمت های شفاف و رقابتی و بدون دخالت را فراهم می کند حال آنکه 
وضع عوارض صادرات و یا عرضه در بازار خارج از بورس حکمرانی خوب 

در زنجیره تولید را زیر سوال خواهد برد.
عضو هیئت مدیره انجمن سنگ آهن در خصوص وضع تعرفه صادرات 
برای سنگ آهن گفت: یکی از مهم ترین مباحث در حوزه سنگ آهن 
بحث تامین مالی است و موضوع مشخص این است که وضع عوارض 
کمکی به توسعه و اشتغال بخش معدن نمی کند. این در حالی است 
که تنها راه تامین مالی بسیاری از واحدهای معدنی در شرایط کنونی 
استفاده از ارز ناشی از صادرات است؛ چرا که دسترسی به تسهیلات با 
نرخ بهره مناسب و سرمایه های خارجی چندان مقدور نیست. بر همین 
اساس اینکه جلوی صادرات این حوزه را با وضع عوارض بگیریم مداخله 
در نظام عرضه و تقاضا در کل زنجیره تولید است که گرچه نتایج آن به 
نفع یک بخش است اما برای بخش دیگر ضررهای زیادی را به همراه دارد.
غرقی در توضیح بند 2 ماده 37 قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر 
گفت: در این بند آمده اگر وضع عوارض منجر به تعطیلی واحدها و 

کاهش تولید و سطح اشتغال شود، نباید عوارض مذکور را وضع کرد. 
این در حالی است که طی دو سال گذشته از نزدیک به 190 پروانه 
بهره برداری معدنی، 156 واحد فعال بودند که 12 واحد آن مقیاس 
را  مابقی  و  بودند  دولتی  نیمه  نهادهای  یا  و  دولت  اختیار  در  بزرگ 

واحدهای معدنی با مقیاس کوچک و متوسط شامل می شدند. 
وی تعطیلی و یا کاهش ظرفیت تولید این واحدها را به دو دلیل عدم 
وجود مکانیزم های حمایتی از معادن سنگ آهن و وضعیت بازارهای 
جهانی دانست و گفت: در بند الف ماده 2 آیین نامه اجرایی ماده 37 
قانون مذکور وضع عوارض در شرایطی ممکن است که مازاد عرضه 
کم  دلیل  به  واحدها  برخی  که  است  حالی  در  این  و  باشیم  نداشته 
عیار بودن سنگ آهن تولیدی، مصرف داخلی ندارند. ضمن اینکه در 

خصوص گندله و کنسانتره نیز با مازاد عرضه مواجه هستیم.
عضو هیئت مدیره انجمن سنگ آهن در بیان راهکار موجود در صادرات 
شفاف و بدون دخالت در بخش سنگ آهن گفت: این ماده به دولت 
اجازه داده است تا برای فرآوری مواد خام و تبدیل کالاهای با ارزش 
افزوده پایین داخلی و وارداتی به کالاهای با ارزش افزوده بالا از انواع 
مشوق های لازم همچون ظرفیت های بورس کالای ایران استفاده کند.

وی ادامه داد: طبق تبصره 2 آیین نامه اجرایی ماده 37، تشخیص مازاد 
عرضه در بازار داخل جهت انتفاع از معافیت صادراتی برای کالاهای 
پذیرفته شده در بورس کالای ایران از جمله سنگ آهن منوط به سه 

نوبت عرضه متوالی به قیمت متناسب است.
بستر  از  استفاده  و  قانونی  ماده  این  با کمک  غرقی خاطرنشان کرد: 
بورس کالا می توان شرایط بازار را به خودی خود به سمت پیاده سازی 
سیستم عرضه و تقاضا و برقراری مکانیزم بازار هدایت کرد. ضمن اینکه 
براساس آن می توان امکانی را فراهم کرد تا به لحاظ قیمتی و به دلیل 
تقاضای موجود در زنجیره تولید، بسیاری از واحدها محصولات خود را 
در داخل بفروشند و نیاز بازار داخلی را به مواد اولیه تامین کنند که در 

نهایت، تحقق این امر بهبود قیمت ها را نیز به همراه دارد.

عرضه سنگ آهن خارج از بورس، حکمرانی در زنجیره 
تولید را زیر سوال می برد

•  سجاد غرقی
عضو هیئت مدیره انجمن سنگ آهن

خطر  به  را  معدنی  صنایع  طرح های  توسعه  روند  تعرفه  وضع 
می اندازد

رئیس انجمن سنگ آهن در بخش دیگری از صحبت خود به موضوع 
عوارض صادرات سنگ آهن هم اشاره داشت و گفت: بحث تعرفه دیگر 
به موضوعی قدیمی تبدیل شده است و سال هاست که وزارت صمت 
پیشنهاد وضع عوارض صادرات بر سنگ آهن را مطرح می کند و برای 
سال آینده 15 درصد را پیشنهاد داده اند ولی تصمیم گیر نهایی در این 
زمینه، شورای عالی اقتصاد است. این شورا هنوز این مسئله را بررسی 

نکرده و تصمیم نهایی را اتخاذ نکرده است.

وی ادامه داد: با تغییر وزیر این شانس برای سنگ آهنی ها فراهم شد 
که با ارائه مستندات و دلایل صحیح، بتوانند وزیر و معاونین وی را قانع 
نمایند که اخذ تعرفه نه تنها تاثیری بر وضعیت سنگ آهنی ها و کمک 
به ارزش افزوده بیشتر نخواهد کرد بلکه روند توسعه واحدهای صنایع 
معدنی نظیر کنسانتره و گندله را به خطر بیاندازد. درخواست ما این 
است که این عوارض وضع نشود البته در چند وقت اخیر وزیر محترم، 
با  عوارض  موضوع  مطرح شدن  برای  ای  جلسه  برگزاری  درخواست 
حضور تشکل ها بررسی گردد و در تصمیم گیری از مشورت انجمن ها 

و تشکل های تخصصی استفاده گردد.
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که  معاملاتی  مهم  ابرازهای  از  یکی 
و  داخلی  عرضه های  برای  کشور  در 
کالاست.  بورس  دارد  وجود  صادراتی 
در  این  از  پیش  تا  آهن  سنگ  عرضه 
رینگ صادراتی انجام می شد اما عرضه 
داخلی نیز موضوع مهمی است که باید 
به آن پرداخته شود. بورس های کالایی 
برای  موثر  و  مهم  راهکارهای  از  یکی 
کاهش  همینطور  و  قیمت  شفافیت 
مداخله دولت در بازار می باشند. یکی از موانع عمده ای که در کشور 
برای توسعه معدن و سرمایه گذاری وجود داشته و دارد، مداخله دولت 
در قیمت گذاری سنگ آهن و محصولات سنگ آهنی است. به طور 
کلی این مسئله و مداخله های دولت در قیمت گذاری ها با رویکردهای 
اقتصاد کلان کشور و سیاست های کلی در تناقض است بنابراین بورس 
مکانیزم خوبی برای کشف قیمت می باشد. نکته دیگر، بهبود سیستم 
که  ای  عدیده  مشکلات  است.  اهن  سنگ  بازار  حقوقی  و  قراردادی 
بین تامین کنندگان و خریداران وجود دارد بیشتر ناشی از سیستم 
قراردادی است. متاسفانه سیستم قراردادی به گونه ای است که مسئله 
پرداخت و حقوق تولیدکننده در آن به کلی نادیده گرفته شده چراکه 
ضمانت های حقوقی کافی در آنها دیده نشده تا بتوانند استیفای حقوق 
پرداخت ها  شیوه  و  پرداخت  تکلیف  بورس  در  که  حالی  در  نمایند. 
روشن است و به فعالان بازار کمک می کند که از نظام حقوقی بهتری 
بهره مند شوند. نکته سوم، مسئله نقدینگی و تامین مالی بورس هاست. 
در شرایط کنونی به جهت مشکلاتی که خریداران در نقدینگی و تامین 
مالی دارند این معضل را به تولیدکننده انتقال می دهند و در نتیجه بر 
روی تولید، اشتغال و وضعیت سرمایه گذاری در حوزه فرآوری تاثیر 
می گذارند بنابراین بورس با سازوکارهایی که دارد این مشکل را مرتفع 

می کند. این سه نکته برای شرکت های سنگ آهنی از اولویت بالایی 
برخوردار است. 

از طرفی بورس به بهبود رقابت پذیری بازار سنگ آهن در ایران کمک 
می کند و به خریداران این امکان را می دهد که مبتنی بر روند عرضه 
در بورس کالا، سیستم تامین مواد اولیه خود را تنظیم کنند. همچنین 
عرضه در بورس فشار رقابتی در بازار ایجاد می کند که منجر به بهبود 
بهره وری در شرکت های فولادی می شود. آسیب شناسی درخصوص 
تولید  پایین شرکت های  وری  بهره  که  نشان می دهد  فولاد  زنجیره 
فولاد در ایران فشار بسیاری را هم به صنایع بالادست و هم پایین دست 
وارد آورده است. چنانچه ساختار بهتری طراحی و تعریف شود می تواند 
فشار رقابتی ایجاد نماید تا خریداران نیز به سمت بهبود سیستم ها، 
روش ها، نظام مدیریت، منابع انسانی، بهره وری سرمایه و ماشین آلات 

و درمجموع تمامی پارامترهای موثر بر قیمت تمام شده گام بردارند.
در وضعیت فعلی تنها شاهد فشارها و مداخله دولت برای حمایت از 
شرکت های فولادی هستیم چون فولادی ها به جهت وسعت و بزرگی، 
نقش مذاکره ای بیشتری با دولت دارند و در تمام سال های گذشته از 
همین ابزار استفاده نموده اند. تا زمانی که بخش خصوصی در بخش 
معدن فعال نبود شاید می شد به صورت دستوری قیمت ها را کنترل 
به شرکت های  دستوری  طور  به  را  وری  بهره  از  ناشی  فشار  و  کرد 
بالادست و پایین دست منتقل کرد اما با رویکرد جدیدی که در اقتصاد 
ایران هست تداوم این روند منجر به فرار سرمایه از بخش معدن خواهد 
شد و فرار سرمایه هم به معنای کاهش اکتشاف، تولید و بعد هم تاثیر 
بر فولادسازان در میان مدت و بلند مدت به جهت تامین مواد اولیه 
آنهاست. در نتیجه بهتر آن است که فولادسازان هم سیستم بورس را 

بپذیرند.

بورس بهترین راهکار برای استیفای 
حقوق سنگ آهنی ها

• علیرضا سیاسی راد
دبیر انجمن سنگ آهن ایران
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مدیره  هیئت  عضو  احرامیان،  بردیا 
شرکت نورد فولاد صنعتي و ساختماني 
آهن  سنگ  عرضه  مزایای  درباره  یزد 
چیلان  خبرنگار  به  کالا  بورس  در 
گفت: عرضه سنگ آهن در بورس کالا 
ماهیتاً کار منطقی است اما باید شاهد 
عرضه تمامی بخش های زنجیره شامل 
کنسانتره و گندله نیز از طریق بورس 
باشیم تا به نحوی فشارهایی که اجازه 
شفافیت قیمتی را نمی دهد یا منجر به قیمت های دستوری می شود 
برداشته شود. بنابراین عرضه سنگ آهن در بورس کالا می تواند قدم 

موثری در راستای همان شفافیت قیمتی باشد.
احرامیان عنوان کرد: یکی از مواردی که می تواند جذابیت بورس کالا 
برای صنایع بیشتر کند، در نظر گرفتن سابقه شرکت ها در روند اخذ 
تضامین است که اگر مورد اجرایی شود، بورس کالا در راستای تبدیل 
به ایجاد شاخص قیمت گذاری در بازارها با سرعت بیشتری حرکت 

خواهد کرد.
عضو هیئت مدیره شرکت نورد فولاد صنعتي و ساختماني یزد درباره 
از وضع عوارض  به چیلان گفت: هدف  عوارض صادرات سنگ آهن 
صادرات بر روی سنگ آهن جلوگیری از صادرات این ماده معدنی است 
اما قیمت های جهانی، هزینه های حمل و تقاضای بازار به خودی خود 

جلوی صادرات عیارهای پایین و حتی عیارهای متعارف را گرفته است؛ 
بنابراین دیگر نیازی به وضع عوارض نخواهد بود. مهم این است که اگر 
قیمت سنگ آهن در یک بازار شفاف مثل بورس کالا کشف شود به 

طور طبیعی با قیمت جهانی هماهنگ خواهد بود.
وی افزود: آمارهای صادراتی نشان می دهد صادرات سنگ آهن با عیار 

پایین کاهشی بوده و اکنون عمده صادرات به صورت کنسانتره است.
احرامیان با بیان اینکه متاسفانه در بحث عوارض به یک موضوع توجه 
نمی شود و آن نوع سنگ آهنی است که صادر می گردد اظهار داشت: 
سنگ آهن صادراتی ایران از نوعی است که در داخل کشور مصرف 
استفاده  به عبارت دیگر سنگ آهن هماتیتی در داخل کشور  ندارد 
و  نگرفته  صورت  زیادی  کار  آن  فرآوری  روی  بر  چون  ندارد  زیادی 
لذا بهتر است که این نوع سنگ آهن صادر گردد. پس وضع عوارض 
در  استفاده  امکان  که  محصولات  نوع  این  صادرات  فرصت  می تواند 
داخل برای آنها فراهم نشده را از بین برده و سود حاصل از این تجارت 

را از کشور بگیرد.
عضو هیئت مدیره نورد فولاد یزد تصریح کرد: وضع تعرفه علاوه بر از 
بین بردن سود حاصل از تجارت سنگ آهن، برخی فرصت ها را معادن 
درمقابل  وضعیت ضعف  در  را  معادن  و  می گیرد  متوسط  و  کوچک 
فولادی ها قرار می دهد. قطعا اگر سنگ آهن در بازار داخل به قیمت 
جهانی فروخته شود، عرضه کننده هم تمایل به فروش داخلی خواهد 

داشت.

شفافیت قیمتی با عرضه سنگ آهن 
در بورس کالا 

• بردیا احرامیان
عضو هیئت مدیره شرکت نورد فولاد صنعتي و ساختماني یزد



مدیرعامل دانیلی پرشیا در 
گفت و گو با چیلان تحلیل کرد

فشار به بازار فولاد از 
جانب چین
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 کارخانه دانیلی پرشیا 12 اردیبهشت ماه سال جاری در شهرک 
این  از  هدف  شرکت،  این  مسئولان  و  شد  افتتاح  اشتهارد  صنعتی 
زمینه  ایرانی در  تولیدکنندگان  رقابتی  توان  بهبود  را  سرمایه گذاری 
محصولات فولادی و فلزات غیرآهنی از طریق ارائه خدمات بهینه و 
تولید کالاهای داخلی مطابق با کیفیت جهانی گروه دانیلی عنوان کردند.
میشائل کوتین )Micheal Cottin(  مدیرعامل دانیلی پرشیا در ایران 
در گفت و گو با چیلان ضمن تشریح فعالیت های شرکت در ایران از 
دلایل انتخاب اشتهارد برای توسعه و احداث پلنت گفت. وی همچنین 
از روند مبهم و البته تا حدی با ثبات بازار فولاد در سال آتی گفت و 
اشاره ای به تجربه کار با شرکت های خصوصی و دولتی در دنیا داشت. 

  چرا کارخانه به جای اصفهان در اشتهارد احداث شد؟
احداث کارخانه ای از سوی دانیلی در اصفهان شایعه است در واقع 
قرار بود کارخانه ای که اکنون در اشتهارد راه اندازی شده در اصفهان 
احداث شود اما با توجه به تغییر شرایط، بهتر دیده شد که کارخانه 
که  است  این  اشتهارد  مزیت های  از  یکی  تاسیس شود.  اشتهارد  در 
تامین کنندگان کوچکی در استان های همجوار نظیر کرج در اطرافمان 

هستند و این مزیت بزرگی برای ما است.

  چرا دانیلی واحد خود را در نزدیکی آب های آزاد احداث 
نکرد؟

یا  نظیر خراسان  مناطق شمالی کشور  از  مشتریانی  دانیلی  واقع  در 
آذربایجان دارد، از اینرو احداث واحد در بندرعباس برای دسترسی این 
مشتریان سخت تر خواهد بود. با این وجود حمل در ایران خیلی گران 
باید پلنت در ناحیه ای احداث شود که دسترسی برای  نیست پس 

تمامی مشتریان راحت تر باشد و در مدت زمان کمتری کالا را تحویل 
داده یا تحویل بگیرند.

  بازار فولاد ایران و جهان را در سال جدید میلادی چگونه 
پیش بینی می کنید؟

است  این  من  انتظار  ایران  و هم  یعنی هم جهانی  بخش  دو  هر  در 
که رشد مصرف زیادی را شاهد نخواهیم بود. به عقیده من چینی ها 
همچنان بازار فولاد را تحت فشار قرار خواهند داد البته با توجه مسائل 
یا  را کاهش دهند  تولید  باید  یا  آنها  این کشور،  زیست محیطی در 
سرمایه گذاری زیادی در حوزه محیط زیست نمایند. با این حال طی 
جلساتی که با مدیران مجموعه طی ماه ها و هفته های اخیر داشتیم 
هیچ یک بر توسعه گسترده در حوزه فولاد اعتقادی ندارند چراکه روند 

را گنگ و غیر شفاف می دانند.

 لطفا تجربه خود از کار با شرکت های خصوصی و دولتی را 
بیان فرمایید.

در اروپا اکثر شرکت ها خصوصی هستند. برای مثال آرسلورمیتال بزرگترین 
تجربه  به شخصه  است.  کاملا خصوصی  اروپا، یک شرکت  فولادساز 
شرکت های فولادساز دولتی را در روسیه، چین و ونزوئلا داشتم و روند 
پیشبرد کارها و قراردادها با شرکت های دولتی دشوارتر و زمان بر تر است.

 تجربه شما از کار در ایران چگونه است؟
دانیلی از حضور در بازار ایران خرسند است تا نه تنها به صنعت فولاد 
بلکه به صنعت نفت، آب، کشتی سازی و واگن سازی هم کمک نماید. 
امسال خبرهای زیادی از دانیلی خواهید شنید و قراردادهای جدیدی 

منعقد خواهد شد که در وقت مناسب اطلاع رسانی می شود.

70

ان
یر

د ا
ولا

ن ف
دگا

کنن
ید

تول
ن 

جم
ه ان

ری
ش

ن



مدیرعامل صبا فولاد خلیج فارس در 
گفت و گو با چیلان خبر داد:

تولید و صادرات 
بریکت گرم 
در اختیار صبا فولاد 
خلیـج فارس
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 مرتضی یزدخواستی مدیرعامل صبا فولاد خلیج فارس در گفت و گو 
با چیلان ضمن تشریح فعالیت های این شرکت از بدو تاسیس گفت: 
آذر  در  پارس(  ایسار  فولاد  )شرکت  فارس  خلیج  فولاد  صبا  شرکت 
ماه سال ۸۳ تاسیس شد و فعالیت خود را برای احداث یک کارخانه 
و 4.5  اسفنجي  آهن  تن  میلیون  نهایی 4.5  به  ظرفیت  فولادسازی 
فلزی  و  معدنی  صنایع  ویژه  منطقه  در  اسلب  و  بیلت  تن  میلیون 

خلیج فارس در 2۰ کیلومتری غرب بندرعباس متمرکز کرد.

 جانمایی صحیح در منطقه ویژه خلیج فارس
مدیرعامل صبا فولاد خلیج فارس عنوان کرد: منطقه ویژه خلیج فارس 
و  تخلیه  تجهیزات  جاده ای،  ریلی،  بندری،  امکانات  داشتن  دلیل  به 
که  گهر  گل  آهن  معادن سنگ  به  نزدیکی  و  معدنی  مواد  بارگیری 
علاوه بر سنگ آهن و کنسانتره سنگ آهن، تولید کننده عمده گندله 
از اهمیت ویژه ای  نیز می باشد و وجود منابعی مانند آب، برق، گاز 

برخوردار است.

تغییر مدیریت از هندی ها به صندوق بازنشستگی
ماه  آبان  تا  فارس  فولاد خلیج  کرد: شرکت صبا  عنوان  یزدخواستی 
87 توسط مدیران هندی اداره می گردید اما در نهایت از 25 آبان ماه 
به شرکت سرمایه گذاری صندوق بازنشستگی کشور واگذار شد و نام 
شرکت براساس مصوبه مجمع عمومی به شرکت صبا فولاد خلیج فارس 

تغییر یافت. 

طرح های فولادسازی، ریخته گری و آهن اسفنجی صبا فولاد
صبا فولاد خلیج فارس در نظر دارد در فاز اول پروژه خود یعنی واحد 
فولادسازی به  ظرفیت 1.5 میلیون تن در سال، شامل یک واحد تولید 
آهن اسفنجی 1.5 میلیون تن در سال و یک واحد ذوب ریخته گری 
)تولید بیلت( به ظرفیت 1.5 میلیون تن در سال را در دو مرحله اجرا 

کند. 

وی توضیح داد: در شهریور ماه سال 88 قرارداد واحد احیا به ظرفیت 
1.5 میلیون تن در سال آهن اسفنجی قالبی )بریکت )HBI(( و شارژ 
منعقد   EPC به صورت  ایریتک  با شرکت  به کوره ذوب   ،Hot DRI

گردید و سایر امور مربوطه به فعالیت های فاز اول از جمله پیگیری 
انعقاد قرارداد فولادسازی نیز در حال اجرا می باشد.

در اختیار داشتن تکنولوژی تولید بریکت گرم
مدیرعامل صبا فولاد خلیج فارس عنوان کرد: تکنولوژی تولید بریکت 
گرم به عنوان نخستین شرکت در کشور، سومین کشور در خاورمیانه و 
نهمین کشور در دنیا در اختیار کارخانه صبا فولاد خلیج فارس است و 
بریکت گرم تولید شرکت صبا فولاد خلیج فارس در بندرعباس متعلق 
به صندوق بازنشستگی کشوری است. برای نخستین بار در کشور است 
که آهن اسفنجی به شکل بریکت گرم در این کارخانه تولید می شود. 

یک  تولید  سالانه  کارخانه  این  ظرفیت  افزود:  یزدخواستی  مرتضی 
میلیون و 500 هزار تن بریکت گرم است.

وی گفت: ماندگاری بالا و مقاومت در برابر اکسید شدن و زنگ زدگی 
از مهمترین ویژگی های بریکت گرم است و این نوع بریکت شناخته 
شده ترین محصول جهت حمل و نقل آسان و ایمن آهن اسفنجی در 

سطح جهان به شمار می رود. 

 صادرات نخستین محموله بریکت گرم
مدیرعامل صبا فولاد خلیج فارس با اعلام این خبر که نخستین محموله 
بریکت گرم تولید شده در این کارخانه از مجتمع بندری شهیدرجایی 
گرم  بریکت  محموله  نخستین  داشت:  اظهار  شد  صادر  بندرعباس 
تولیدی کشور که در این کارخانه و به دست متخصصان ایرانی تولید 

شده از بندر شهید رجایی صادر شد. 
یزدخواستی افزود: این محموله 25 هزارتنی، به ارزش پنج میلیون و 
500 هزار دلار به مقصد کشور های سوریه، هند و عمان بارگیری شد و 
پیش بینی می شود تا پایان سال 150 هزار تن بریکت گرم از هرمزگان 

صادر شود. 



نایب رئیس هیئت مدیره گروه 
معادن امیرسنگان پارسیان:

دولت نبایند خود را 
شریک بخش خصوصی 

بداند
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با  و  شده  واقع  سنگان  منطقه  در  پارسیان  سنگان  امیر  شرکت   
تولید بیش از 500 هزار تن سنگ آهن جزء معادن پلاسری کشور 
به شمار می آید. در حال حاضر بیش از 50 درصد از تولید شرکت به 
کارخانجات داخلی فروخته می شود و مابقی راهی بازارهای صادراتی 
می گردد. این شرکت احداث واحد کنسانتره خود را در دو فاز  500 
هزار تنی آغاز نموده که نهایتا بالغ بر یک میلیون تن کنسانتره تولید 

خواهد کرد. 
نشریه چیلان در راستای نقش اطلاع رسانی تخصصی، گفت و گویی 
معادن  گروه  مدیره  هیئت  رئیس  نایب  معصومی،  فرزانه  خانم  با  را 
امیرسنگان پارسیان صورت داده است. معصومی در این مصاحبه، علاوه 
بر معرفی شرکت به این نکته تأکید کرد که محدودیت و دخالت در هر 
حلقه زنجیره فولاد باعث کاهش سرمایه گذاری در آن بخش می شود.

  جایگاه سنگ آهن در تحقق اهداف چشم انداز فولاد از 
نظر شما چیست؟

ما در مورد اولین حلقه زنجیره تولید فولاد یعنی سنگ آهن صحبت 
می کنیم. این تعریف نشان از اهمیت سنگ آهن و معادن مربوط به 
آن دارد، شاید بهتر باشد از مشکلات نگوییم و در مورد مزیت کشور در 
بخش معادن سنگ آهن صحبت شود. ذخایر معدنی طبیعی کشور بعد 
از کشف، جزو ثروت های کشور محسوب می گردند که البته با توجه 
به مدل اقتصادی کشور ما، شاید کم اهمیت ترین حلقه زنجیره همین 

سنگ آهن و اکتشافات مربوط به آن می باشد. 

معادن سنگ آهن کشور براساس یک اتفاق ساده و بر اثر افزایش تقاضا 
در بازارهای جهانی  بدون وابستگی به کمک های دولتی و با همت 
بخش  در  پروازی ها  بلند  برای  راهی  توانست چراغ  بخش خصوصی 
فولاد کشور گردد که بر اساس این همت در بخش خصوصی کشور و با 

در نظر گرفتن این مزیت طبیعی، افق 1404 طراحی شد. 

  آسیب شناسی شما از این وضعیت چیست؟

از دیدگاه بنده افق 1404 در صنعت فولاد کمی دور از ذهن و دست 
نیافتنی است و دلایل آن به شرح ذیل می باشد:

عدم هماهنگی در اعطای مجوزهای ساخت کارخانجات مربوط . 1
به تک تک حلقه ها و زنجیره  ها، اولین آسیب شناسی در این 
صنعت می باشد که تاکنون پالایش نگردیده و این ناهماهنگی در 
مراحلی که کارخانجات به بهره برداری می رسند مشهود گردیده 

است.

ایجاد واحدهای صنعتی مربوطه در نقاطی که به لحاظ جغرافیایی . 2
این  احداث  با  متناسب  لازم  ساخت های  زیر  به  دستیابی  و 

کارخانجات نیست.

نداشتن اراده واحد در اکتشافات و تولید معادن سنگ آهن که در . 3
خور تولید 160 میلیون  تن سنگ آهن در افق 1404 باشد. اگر 
ما به این باور اعتقاد داشته باشیم که به همه اهداف چشم انداز 
دستیابی پیدا کنیم بنابراین مهمترین کار ایجاد جاذبه و مزیت 
در بخش سرمایه گذاری در تولید و اکتشافات معادن سنگ آهن 
می باشد که البته این همت در تمامی ارکان دولتی دیده نمی شود.

نداشتن زیر ساخت لازم در تمامی طول زنجیره فولاد از جمله . 4
کمبود آب، شبکه برق و لجستیک متناسب با تولید در چشم انداز.

فولاد . 5 تولید  تن  میلیون   55 با  آخر  در  اینکه  همه  از  مهمتر 
می خواهیم چه کنیم؟

سند  چالش های  بزرگترین  از  یکی  را  مصرف  بازار    
چشم انداز می دانید؟

شاید همه موارد فوق در مقایسه با مورد آخر )شماره 5( کم اهمیت به 
نظر می رسد. دلیل این اما و اگرها این سوال است که آیا مازاد نیاز 55 
میلیون تن فولاد را می خواهیم صادر کنیم؟ یا بهتر بگویم آیا می توانیم 
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در بازار صادرات جهانی رقیب بزرگترین کشور تولیدکننده فولاد جهان 
یعنی چین باشیم؟

یا اینکه باید به این فکر کنیم در چند سال آینده کشور ما دست به یک 
کار خارق العاده می زند و می تواند 55 میلیون تن را در داخل مصرف 
برای مصرف 55  که  است  اساسی  این همان مشکل  متاسفانه  کند. 
میلیون تن فولاد کشور وجود دارد و راه بسیار زیادی در پیش است. با 
این وجود درصورتی که برنامه ریزی ساختاری در بخش عمرانی کشور 
انجام پذیرد می توان امیدوار بود که سرنوشت زنجیره فولاد هم مثل 

صنعت خودرو و صنعت سیمان در کشور نشود.

  درخواستی که بخش خصوصی به ویژه معدنداران از دولت 
دارند، چیست؟

همه   از  کشور  در  معدنی  مواد  کنندگان  تولید  درخواست  بیشترین 
دولتمردان، ثبات در تصمیم گیری و کارشناسی تصمیمات ماخوذه 
است. سرمایه گذاری در تولید معادن  یک امر کوتاه مدت نیست که 
دست خوش سعی و خطا شود یا بهتر بگویم سرمایه گذار لابراتور جهت 

عکس العمل به دستور العمل های خلق الساعه نیست. 

در  انگیزه  ایجاد  و  کار  و  کسب  فضای  در  بخشیدن  بهبود  برای 
مزیت های  می بایست  دولت  معدنی،  مواد  تولید  در  سرمایه گذاری 
لازم جهت حضور آنها در این بخش را فراهم نموده و امتیازات خاص 
برای آن ها در نظر بگیرد. این نکته حائز اهمیت است که محدودیت و 
دخالت در هر حلقه زنجیره فولاد باعث کاهش سرمایه گذاری در آن 

بخش می شود.

 انتقاد بخش خصوصی این است که هر آنچه به بخش خصوصی واگذار 
آن  اتفاقاً  شد و دولت دخالتی، چه مثبت چه منفی در آن نداشت، 

بخش مسیر عرضه و تقاضای خود را پیدا کرد و سرمایه گذاری بلند 
مدت در آن بخش بسیار موفق بود.

سالیان سال است دولت های مختلفی که در کشور امور اجرایی را در 
دست  می گیرند، به اولین چیزی که فکر می کنند ایجاد درآمد از محل 
واسطه گری و گرفتن عوارض از بخش های خصوصی فعال می باشند. 

هر جا که یک بخش به صورت خودجوش موفق بود و توانست قدم های 
بردارد و سودآور شود دولت ها  اشتغال در کشور  ایجاد  برای  مثبتی 
در آن زمان خود را به عنوان یک شریک تجاری کوتاه مدت معرفی 
می نمایند و بزرگترین آسیب به لحاظ سرمایه گذاری بلند مدت به آن 

بخش وارد می شود.

  تعریف عوارض بر روی صادرات سنگ آهن تا چه میزان به 
صنعت سنگ آهن کشور اثرگذار بوده است؟

بخش خصوصی با کارشناسی های متعدد که در تمام بخش های تولید 
سنگ آهن  و کنسانتره و گندله تجربه کرده است به صراحت می گوید: 
عوارض بر صادرات سنگ آهن و کنسانتره و گندله عوارض بر تولید 
است و عوارض بر تولید بالا بردن قیمت تمام شده تولید سنگ آهن را 
به همراه دارد و متخصصین این امر می دانند که بالا رفتن هزینه باعث 

کاهش ذخیره در معادن می شود. 

هر چه که این قیمت تمام شده بالا برود، عیار حد بازآوری ماده معدنی 
به صرفه  تولید مقرون  پائین متاسفانه جهت  و عیار حد  رفته  بالاتر 
نخواهد بود، بنابراین درصد قابل توجهی سنگ آهن استخراج نخواهد 
گرفتن  برای  بنابراین  شد.  خواهد  خارج  اکتشافات  گردونه  از  و  شد 
مبالغی جزیی و کوتاه مدت در یک تفکر غلط سنتی منابع کشور را 

هدر ندهیم.



مدیریت جهادی  در فولاد امیرکبیر کاشان
معــــــرفی

74

ان
یر

د ا
ولا

ن ف
دگا

کنن
ید

تول
ن 

جم
ه ان

ری
ش

ن

 دی ماه 96، ماهی به یادماندنی برای فولاد امیرکبیر کاشان بود. 
یک ماه طلایی که ابتدا و انتهای آن دو عنوان افتخار آفرین برای این 

شرکت به همراه داشت. 

 EFQM اخذ تقدیرنامه سطح 4 ستاره
نخستین  در  و  ماه  این  ابتدای  در 
بنیاد  رسمی سرآمدی  ارزیابی  دوره 
مدیریت کیفیت اروپا )EFQM( در 
ایران ، شرکت فولاد امیرکبیر کاشان 
 4 سطح  تقدیرنامه  اخذ  به  موفق 
نیز  و   EFQM سرآمدی  ستاره 
برنده جایزه جانبی نشان سرآمدی 

EFQM گردید.

تقدیرنامه  این  کسب  از  پس 
عامل  مدیر  قنوانی  عزیز  ارزشمند، 
این شرکت  از واحدهاي ارزیابي شده 
توسط ارزیابان بنیاد  EFQM اروپا قدردانی کرد و ضمن ارائه گزارش 
مختصري از روند اعطاء تقدیر نامه و تشکر به جهت تلاش های پرسنل 
تعالي  ارزیابی   جهت  تا  نمود  درخواست  واحدها  کلیه  از  شرکت، 
سازماني که در روزهای پایانی دی ماه برگزار می شود، آمادگي لازم 

را داشته باشند.
قنواتی در جمع کارکنان شرکت اظهار داشت: با توجه به اینکه شرکت 
فولاد امیرکبیر کاشان به عنوان سازمانی سرآمد انتخاب  گردیده است، 
جهت تداوم و استمرار این افتخار  می بایست محتوای مدل EFQM را 
در سازمان اجرایي و حفظ کرد تا به یک سازمان سرآمد و متعالي در 

مدل کسب و کار  در سطح بین الملل برسد.

انتخاب مدیر عامل شرکت به عنوان مدیر جهادی کشور

روزهای پایانی دی ماه 96 هم یک عنوان ارزشمند دیگر به مجموعه 
همایش  چهارمین  در  کرد.  اضافه  کاشان  امیرکبیر  فولاد  افتخارات 
ملی مدیریت جهادی کشور، عزیز قنوانی مدیر عامل این شرکت به 
در  که  است  حالی  در  این  شد.  انتخاب  کشور  جهادی  مدیر  عنوان 
دکتر  و  جمهور(  رئیس  محترم  )معاون  نوبخت  دکتر  از  مراسم  این 
قاضی زاده هاشمی)وزیر محترم بهداشت، درمان و آموزش پزشکی( هم 

به عنوان مدیران جهادی تقدیر و تشکر گردید.

 چهارمین همایش ملی مدیریت جهادی کشور در تاریخ 25 دی ماه 
1396 در محل سالن بین المللی همایش های صدا و سیما با شعار 
»مدیریت جهادی لازمه تحقق اقتصاد مقاومتی و پیشرفت« و  با قرائت 
پیام حضرت آیت الله العظمی نوری همدانی از مراجع تقلید عظام و 
نایب رئیس محترم مجلس شورای  با حضور دکتر مسعود پزشکیان 
اسلامی، دکتر نوبخت معاون محترم رئیس جمهور و رئیس سازمان 
محترم  وزیر  دکتر شریعتمداری  دولت،  و سخنگوی  بودجه  و  برنامه 
صنعت معدن و تجارت، دکتر قاضی زاده هاشمی وزیر محترم بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی، دکتر سعیدی کیا وزیر محترم اسبق راه و 
شهرسازی، دکتر امیر پوردستان جانشین محترم کل فرمانده ارتش 
انجمن مدیریت جهادی کشور و  ایران،  سردار سپهر رئیس محترم 
دکتر نوابی معاون محترم وزیر صنعت، معدن و تجارت برگزار گردید 

و در آن از مدیران جهادی کشور در حوزه های مختلف تجلیل شد.



گسترش  شرکت  عامل  مدیر  نوایی  حسن  مهندس    
فناوری خوارزمی در گزارشی که به چیلان ارائه داده، جزئیات راه اندازی 
همزمان کاتالیست های ریفورمینگ در ریفورمرهای سه شرکت فولاد 

مبارکه، فولاد خوزستان و فولاد سبزوار را تشریح کرده است...

همان طور که مخاطبان فرهیخته چیلان اطلاع دارند، شرکت گسترش 
کاتالیست های  تولید  به هدف خود جهت  توجه  فناوری خوارزمی با 
مورد استفاده زنجیره تولید آهن اسفنجی در واحدهای احیاء مستقیم، 
اقدام به تولید کاتالیست های ریفرمینگ کرده است. پس از بارگذاری 
این کاتالیست ها در ریفرمر مدول 1 احیاء  و عملکرد موفقیت آمیز 
در  دیگر  ریفرمر  سه  به  نوبت  بار  این  خوزستان،  فولاد  مجتمع  دو 
مجتمع های فولاد مبارکه اصفهان، شرکت فولاد خوزستان و شرکت 

پارس فولاد سبزوار رسید.

y  مجتمع فولاد مبارکه اصفهان در دی ماه سال 1۳9۶ اقدام به
بارگذاری کاتالیست های مورد نیاز خود در ریفرمر مدول C نمود 
خود  اولیه  اندازی  راه  مراحل  کاتالیست ها  این  اکنون  هم  که 
مدول،  این  شدند.  سرویس  وارد  گاز،  تزریق  با  و  کرده  را طی 
یک واحد با ظرفیت تولید ۸۰۰ هزار تن آهن اسفنجی در سال 
است که به همین منظور حدود 14۰ تن کاتالیست در ریفرمر 

تولید گاز احیایی با تعداد 4۳2 تیوب بارگذاری شد. کلیه مراحل 
بارگذاری کاتالیست ها و تست های افت فشار تیوب های پر شده 
از کاتالیست ها توسط کارشناسان فنی این شرکت تحت نظارت 

قرار گرفت و اطلاعات مربوطه داده برداری و ثبت گردید.
y  به طور همزمان، ریفرمر مدول زمزم 1 شرکت فولاد خوزستان

نیز پس از بارگذاری از هر سه نوع کاتالیست تولیدی این شرکت، 
راه اندازی گردید. این ریفرمر دارای 4۶۸ تیوب ۸ اینچ بوده و 
ظرفیت تولید ۸۰۰ هزار تن آهن اسفنجی در سال را دارد و مقدار 

14۰ تن کاتالیست در این ریفرمر بارگذاری شد.
y  ملی شرکت  استانی  طرح  هشت  جمله  از  سبزوار  فولاد  طرح 

فولاد می باشد که ظرفیت تولید سالانه ۸۰۰ هزار تن محصول 
آهن اسفنجی در سال را دارد. بارگذاری کاتالیست ها در ریفرمر 
این شرکت در تیرماه 1۳9۶ انجام گردید و با توجه به نیاز به 
آن  اندازی  راه  قسمت ها،  سایر  تجهیز  و  نصب  مراحل  تکمیل 
به دی ماه امسال موکول شد. در حال حاضر این کاتالیست ها 
چرخه  وارد  گاز  تزریق  و  اندازی  راه  اولیه  مراحل  طی  از  پس 
سرویس شده و تولید آهن اسفنجی برای اولین بار در ریفرمر این 
شرکت با کاتالیست تولیدی شرکت دانش بنیان گسترش فناوری 
خوارزمی با موفقیت انجام گرفت. لازم به ذکر است کلیه مراحل 
ریفرمر  در  استفاده  مورد  ریفرمینگ  کاتالیست های  بارگذاری 
فناوری  گسترش  شرکت  توسط  سبزوار  فولاد  پارس  شرکت 
بارگذاری  فنی  کارشناسان  تیم  اعزام  و  گردید  خوارزمی انجام 
کاتالیست ها از سوی شرکت گسترش فناوری خوارزمی موجب 
شد تا علاوه بر مستندسازی دقیق و ثبت داده های مربوط به 
فرآیند بارگذاری، اطمینان لازم جهت شارژ بهینه و حداکثری 
تیوب ها برای واحد بهره بردار حاصل گردد. با توجه به کیفیت 
با حساسیت توسط شرکت  بارگذاری که  فرآیند  بالای  و دقت 
 )Bulk Density( خوارزمی انجام شد، بیشینه دانسیته توده ای
کاتالیست ها در تیوب های ریفرمر بدست آمد که این مسئله بر 
روی تناژ تولید، عملکرد ریفرمر، عمر کاتالیست ها و حتی طول 

عمر لوله های ریفرمر تاثیر مثبتی دارد.

تصویر کاتالیست خنثی)راست(، نیمه فعال )وسط(، و فعال)سمت چپ( مورد استفاده در ریفرمر شرکت فولاد سبزوار
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خصوصی سازی در زنجیره ارزش فولاد ایران
از تجربه تا راهکار

خــصوصی  موفق  تجربه  مشاهده 
در  دولت ها  سهم  کاهش  و  سازی 
تصدی گری های اقتصادی در بسیاری از 
کشورهای جهان از یک طرف و افزایش 
داخل  در  دولت  حجم  بیشتر  چه  هر 
کشور از طرف دیگر باعث شده است تا 
اقتصادی کشور  و تصمیم گیران  دولت 
به این امر عنایت و توجه ویژه ای داشته 

باشند. 

از  کشور  در  سازی  خصوصی  بحث 
سال های بعد از جنگ تحمیلی در قالب 
سیاست های اصلاحی در دستور کار قرار 
بزرگی در راستای تحقق آن  اقدامات  تا دهه 80 شمسی  اما  گرفت 
ابلاغ سیاست های کلی  با  به خصوص  و  از دهه 80  نگرفت.  صورت 
اصل 44، روند آن شدت یافت که نمونه بارز آن واگذاری سهام برخی 
قالب  در  دولتی  بنگاه های  و  کارخانجات  و  صنعتی  شرکت های  از 

شکل گیری سهام عدالت بود. 

اما بر خلاف آنچه که انتظار می رفت، به جای کاهش اختیارات دولت 
اقتصادی،  تصدی گری های  در  بخش خصوصی  مشارکت  افزایش  و 
بنگاه های شبه دولتی با کارایی بسیار پایین پدیدار شدند که نه انسجام 
بخش دولتی را دارا بودند و نه کارآمدی بخش خصوصی را که علت 
اصلی این مسئله انتقال مالکیت بدون واگذاری مدیریت این بنگاه ها 
بود. نتیجه این روش خصوصی سازی ناکارآمد، افزایش عدم توازن و 
تعادل در مدیریت هدفمند کارخانجات و بنگاه های مذکور به لحاظ 

موارد زیر شده است:

اعمال مدیریت یکپارچه و جامع نگر در حفظ و استمرار تولید و . 1
ارتقاء بهره وری

اتخاذ تصمیم مقتضی به لحاظ انجام توسعه های ضروری و اجرای . 2
پروژه های جدید

تامین منابع مالی موردنیاز افزایش سرمایه در صورت عدم کفایت . 3
تخصیص کل سود شرکت ها برای توسعه بنگاه ها 

با این سابقه ی ناکارآمد، سهامداران خصوصی شریک با سهام عدالت 
نیز دیگر تمایلی به مشارکت در تامین منابع مالی مورد نیاز توسعه 
سرمایه گذاری ها و اجرای پروژه های جدید و یا حتی روزآمد نمودن 
سطوح تکنولوژی و بازسازی و نوسازی کارخانجات مذکور با همراهی 

سهام عدالت را ندارند. 

همچنین تجربه نشان داده است که حمایت های دولتی نیز در این راه 

وجود نخواهد داشت و فضا و شرایط برای فعالیت های اقتصادی بخش 
خصوصی به نحو مناسب فراهم نشده است.

با عنایت به مطالبی که بیان شد در مقوله خصوصی سازی در زنجیره ی 
زیر  اساسی  موارد  به  توجه  تا صنعت،  معدن  از  فولاد  و  آهن  ارزش 

ضروری است:

الف- در بخش معدن

1. در حال حاضر پروانه بهره برداری معادن بزرگ سنگ آهن در اختیار 
 IMPASCO( ایمیدرو و شرکـــت تهیــه و تولید مواد معدنی ایـــران
IMIDRO &( یعنی دولت قرار دارد، به این معنا که مالکیت و پروانه 

بهره برداری در اختیار این شرکت های بزرگ بورسی و موفق کشور که 
میلیون ها سهامدار فعال در بازار سرمایه دارند، قرار ندارد و به همین 

دلیل باید هم بهره مالکانه و هم حقوق دولتی پرداخت نمایند. 

از طرفی در راستای تعمیم سیاست های اقتصاد مقاومتی در حوزه معدن 
و صنایع معدنی که عملًا باید پس از حوزه نفت و پتروشیمی جایگاه 
با  باید  دهد  اختصاص  خود  به  ملی  ناخالص  تولید  رشد  در  را  دوم 
ایران  اقتصاد  در  معدن  توانایی های بخش  دولت  حمایت های جدی 

را افزایش داد.

چنانچه پروانه بهره برداری به شرکت های بزرگ معدنی مانند چادرملو 
توسعه  پتانسیل  و  هستند  برخوردار  کامل  اهلیت  از  که  گهر  گل  و 
از پرداخت بهره مالکانه معاف شوند  واگذار شود و  هم دارند مجدداً 
و مشابه همه کشورهای دنیا فقط حقوق دولتی پرداخت نمایند، بر 
توانمندی های لازم آن ها برای توسعه پایدار افزوده شده و قادر خواهند 

بود تا:

در ایجاد زیر ساخت ها مشارکت نمایند، به عنوان مثال نیروگاه  �
احداث نمایند.

در تکمیل زنجیره ارزش صنعت فولاد از معدن تا صنعت سرمایه  �
گذاری نمایند.

به توسعه اشتغال مولد و پایدار بپردازند. �

طرح های زیر بنایی بهداشت شهری و تصفیه خانه ایجاد نمایند  �
شهر های  فاضلاب  شبکه های  اجرای  محل  از  آب  تامین  در  و 

صنعتی مشارکت نمایند. 

2. در برنامه ششم توسعه اقتصادی کشور بر ارتقاء سهم معدن و صنایع 
معدنی تاکید شده است و به همین منظور برنامه های راهبردی نیز 

تعریف شده است که از مهمترین آن ها موارد ذیل می باشند:

اسدالله فرشاد
)مدیرعامل شرکت آهن و 

فولاد غدیر ایرانیان(
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سرمایه گذاری در راستای توسعه زیر ساخت ها در بخش های  �
اکتشافات و استخراج معدنی

تکمیل زنجیره ارزش در معادن و صنایع معدنی و بهبود مستمر  �
فضای کسب و کار در بخش معدنی

ارتقاء بهره وری و رعایت کلیه الزامات زیست محیطی �

بهره مندی از تکنولوژی های جدید برای اکتشاف و استخراج و  �
تجهیز معادن و فرآوری

3. حل مشکلات و دشواری های بخش خصوصی به منظور:

3-1- مشارکت هر چه بیشتر در سرمایه گذاری های لازم برای انجام 
اکتشافات و تجهیز معادن و انجام سرمایه گذاری های مورد نظر در 

صنایع معدنی

3-2- ایجاد مناسبات لازم برای بهره مندی از تسهیلات بانکی خارجی 
و داخلی و تامین منابع مالی

3-3- حل برخی از مشکلات مندرج در مفاد بخشنامه های دولتی که هر 
چند وقت بر حاکمیت بر معادن تاکید موکد نموده و همه سرمایه گذاران 
بخش خصوصی را به فعالیت در این بخش سرمایه بر مردد می نماید.

ب- در بخش صنعت آهن و فولاد

هم اکنون در بخش صنایع بزرگ آهن و فولاد ایران مشارکت اشخاص 
حقیقی و بخش خصوصی در سرمایه گذاری های جدید و بزرگ بسیار 
پایین است. در ابعاد شرکت های بزرگ فولادی ایران از قبیل فولاد 
مبارکه، فولاد خوزستان، ذوب آهن اصفهان، فولاد خراسان، فولاد آلیاژی 
ایران، فولاد هرمزگان، فولاد کاوه جنوب و شرکت های بزرگ دیگری 
مانند شرکت های معدنی و صنعتی گل گهر و چادرملو و شرکت های 
در  یزد  و  استان های کرمان  در  اخیر  در سه سال  )که  میدکو  تابعه 
تکمیل زنجیره ارزش آهن و فولاد به طور مستمر توسعه های برنامه 
ریزی شده ای را به انجام می رسانند( عزمی جدی وجود دارد و ابعاد 
این سرمایه گذاری ها در هر یک از پروژه ها و شرکت های فوق الذکر 
عمدتاً بالغ بر پانصد میلیون یورو می باشد و بنابراین بخش خصوصی 
ندارد. را  مذکور  موارد  در  موثری  و  امکان حضور عمده  عملًا  واقعی 

تسهیلات  به  دسترسی  بدون  و  تنهایی  به  موجود  خصوصی  بخش 

توانایی خرید سهام مدیریتی شرکت های دولتی واگذار  بانکی حتی 
شده توسط سازمان خصوصی سازی را نیز ندارد. تجربه حضور ناموفق 
بخش خصوصی در فولاد خوزستان یا گروه ملی صنعتی فولاد ایران نیز 

فراموش ناشدنی است.

بخش خصوصی موجود علاوه بر اینکه عدم توانایی تصاحب و یا مالکیت 
سهم مدیریتی شرکت های فولادی بزرگ که برای تولید بیش از سه 
میلیون تن در سال قبلا سرمایه گذاری کرده اند را ندارد، همچنین 

توانمندی لازم برای مدیریت بنگاه های مذکور را نیز ندارد.

به  خصوصی  بخش  ترغیب  و  مطروحه  مشکلات  حل  برای  بنابراین 
حضور پر رنگ تر در صنایع فولاد باید به این نحو اقدام نمود:

و . 1 کوچک  شرکت های  و  کارخانجات  از  سازی  انجام خصوصی 
متوسط و به صورت تدریجی صورت پذیرد.

توسعه بخش خصوصی مقدم بر اجرای خصوصی سازی صورت گیرد.. 2

بیشتر واگذاری ها به صورت سهام عدالت و رد دیون بوده است . 3
که این اقدام خصوصی سازی محسوب نمی شود.

شرکت های . 4 و  کارخانجات  مدیریت  برای  لازم  توانمندی های 

دولتی ایجاد گردد و به این ترتیب اهلیت لازم برای واگذاری ها 
محقق خواهد شد.

با . 5 مالکیت  و  مدیریت  واگذاری  و  لازم  ابزار  و  هدف  تعیین  با 
همدیگر، خصوصی ساز ی موفق به انجام می رسد.

از آنجایی که شرکت های بزرگ در اختیار بخش خصوصی قرار . 6
نگرفته اند، در خصوص اندازه بهینه مالی و تجاری آن ها تصمیم 

گیری شود.

شود . 7 ارائه  واقعی  بخش خصوصی  از  مشخصی  و  دقیق  تعریف 
تا خصوصی سازی منجر به ایجاد بخش شبه دولتی و استفاده 

نامطلوب از منابع و امکانات نگردد. 

در این صورت میتوان به ارتقاء سهم بخش خصوصی در صنعت فولاد و 
افزایش کارایی و کارآمدی این صنعت نیز امیدوار بود.
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صنعت فولاد اندونزی؛ توسعه و فرصت ها 1 

1. Indonesia Steel Industry : Development & Opportunities, THE INDONESIA IRON AND STEEL INDUSTRY ASSOCIATION, 83th OECD 

Steel Committee Meeting, Sep 29, 2017, Paris. 

ترجمه: محمدحسین نشاطی
)شرکت مهندسی ارکان تدبیر صنایع(

نمای کلی - صنعت فولاد

• اقتصاد 
در سال 2016 اندونزی رشد اقتصادی 5/02 درصدی را در مقایسه 
با رشد 4/88 درصد در سال 2015 تجربه کرد. در سال 2016 سهم 

بخش صنعت در رشد اقتصادی ملی 20/5 درصد بود. 
از 48/40 در  روند صعودی  PMI )شاخص مدیریت خرید(  شاخص 
ماه جولای 2016 به 49/00 در دسامبر 2016 را نشان داد و در ماه 

می 2017 دوباره به 50/60 افزایش یافت.

• پیش بینی مصرف داخلی فولاد
در سال 2016 مصرف فولاد اندونزی، 12/7 میلیون تن بود و پیش 
بینی شده است در سال 2025، به رقم 21/4 میلیون تن برسد که 
نیازمند سرمایه گذاری بیشتر در بخش فولاد، به ویژه فولاد خام است.

• بودجه زیربنایی
سیاست فعلی دولت اندونزی توسعه زیربناها از جمله بزرگراه ها، راه 
آهن، بنادر، فرودگاه ها و دیگر پروژه های زیربنایی در کل استان های 
اندونزی با هدف افزایش ارتباط در اندونزی می باشد. 37 پروژۀ اولویت 
دار و 248 پروژۀ استراتژیک ملی وجود دارد که از طریق دستورات 
ریاست جمهوری ابلاغ شده است. دولت 35 میلیارد دلار برای توسعه 
زیربناها بودجه تخصیص داده و از بخش خصوصی نیز دعوت کرده 
دولتی  بودجه  کند. جذب  اندونزی شرکت  در  زیربناها  توسعه  در  تا 
APBN  برای بخش زیربنایی نیز از تنها 8 درصد در سال 2014 به 

15/2 درصد در سال 2016 افزایش یافت و دوباره در سال 2017 به 
18/6 درصد در حال رشد بوده است.

فرصت صنعت فولاد 

y  مصرف سرانه فولاد اندونزی از 45 کیلوگرم به ازای هر نفر در
سال 2015 به 84 کیلوگرم به ازای هر نفر تا سال 2020 افزایش 

خواهد یافت.
y  این افزایش مصرف فولاد از طریق تاثیر چند برابری آن می بایستی

تمام ذینفعان صنعت فولاد را بهره مند سازد.

y  اندونزی سومین واردکننده فولاد در جهان است، 11 میلیون تن
در سال 2016 برای همه محصولات فولادی.

y  بخش عمده مصرف کننده فولاد در اندونزی، بخش ساخت و ساز
است که حدود 78 درصد از کل مصرف فولاد را به خود اختصاص 
داده است. به دنبال آن به ترتیب بخش خودرو با سهم حدود 8 
درصد، بخش نفت و گاز با سهم 7 درصد و سایر بخش ها هم با 

مجموع سهم 7 درصد قرار دارند.
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y  محرک بخش ساخت و ساز در اندونزی عمدتا پروژه های زیربنایی
دولت برای تقویت اقتصاد است.

y  2018 برای زیربناها در سال )APBN( تخصیص بودجه دولتی
به 455 تریلیون IDR )معادل 35 میلیارد دلار( و 17/36 درصد 

افزایش نسبت به سال جاری خواهد رسید.

توسعه صنعت فولاد- سیاست و نقشه راه

شرایط فعلی )سال 2017(:
ظرفیت
y تولید آهن : 6/7 میلیون تن در سال
y تولید فولاد : 11/7 میلیون تن در سال
y نورد : 15/6 میلیون تن در سال

هدفگذاری سال 2020:
ظرفیت
y تولید آهن : حداقل 25 میلیون تن در سال
y تولید فولاد : حداقل 21 میلیون تن در سال
y نورد : حداقل 20 میلیون تن در سال

نتیجه گیری
اندونزی چشم انداز بلندی در صنعت فولاد دارد با:. 1

داخلی  ناخالص  تولید  دنبال 5/3 درصد رشد  به  فولاد  الف- مصرف 
)GDP( تا سال 2025 رشد خواهد کرد.

ب -پیش بینی رسیدن مصرف فولاد اندونزی به 21/4 میلیون تن در 
سال تا سال 2015  

اولویت دادن دولت اندونزی به پروژه های زیربنایی، با تخصیص . 2
بودجه ای به مبلغ به 455 تریلیون IDR )معادل 35 میلیارد 
دلار( در سال 2018 که این برنامه به افزایش مصرف فولاد کمک 

زیادی خواهد کرد.
بخش عمده مصرف کننده فولاد اندونزی بخش ساخت و ساز . 3

است که 78 درصد کل مصرف فولاد اندونزی را تشکیل می دهد. 
پس از آن بخش خودرو با 8 درصد سهم قرار دارد. وزارت صنایع 
برای  بالا  افزوده  ارزش  با  فولاد  محصولات  توسعه  از  اندونزی 

پشتیبانی از بخش ساخت و ساز حمایت می کند.
افزایش 10 میلیون تن به ظرفیت تولید فولاد خام تا سال 2025 . 4

با استفاده از تکنولوژی کوره بلند )BF( یا کوره قوس الکنریکی 
)EAF( برای تامین مصرف کارخانه های نورد مورد نیاز است. 
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• شیرین نیکو حرف
) کارشناس آمار و اطلاعات 

انجمن تولید کنندگان فولاد ایران(

تولید فولاد میانی و کل محصولات فولادی طی نه ماهه سال 95 و  96
واحد: هزار تن

تولید، واردات، صادرات، مصرف و روند قیمتی 
فولاد ایران در 9 ماهه اول 96

روایت آماری چیلان از 9 ماه 
پر نوسان فولاد ایران

در 9 ماهه سال 9۶ تولید فولاد میانی کشور رشد 1۶ درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته را ثبت کرد و به بیش از 1۶ میلیون تن  �
رسید. 

5۳ درصد از تولید فولاد میانی ایران در 9 ماهه سال جاری متعلق به بیلت و بلوم و 47 درصد متعلق به اسلب بوده است. به عبارت دیگر  �
در این مدت، حدود ۸/5 میلیون تن بیلت و بلوم و بیش از 7/5 میلیون تن اسلب تولید شده است.

کاهش تولید میلگرد ایران همچون ماه های پیش تداوم یافت به طوری که تولید این محصول در 9 ماهه سال 9۶  با ۸  درصد افت به 4/۶  �
میلیون تن رسید و پیش بینی می شود تا پایان سال به حدود ۶/2 میلیون تن برسد.

تولید آهن اسفنجی کشور با ثبت رشد 22 درصدی نسبت به 9 ماهه سال 95 به بیش از 1۶/5 میلیون تن رسیده است، یعنی حدود ۳  �
میلیون تن افزایش تولید نسبت به مدت مشابه!

رشد تولید ورق گرم در بخش خصوصی شدت گرفته است. همچنین تولید ورق سرد در بخش خصوصی بیش از 2 برابر شده و به ۶25 هزار  �
تن رسیده است. با این حال سهم بخش خصوصی از کل تولید ورق سرد حدود ۳5 درصد است.

تولید نبشی و ناودانی در 9 ماهه سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته بیش از 2 برابر شده است. �
حدود ۶۰ درصد تولید محصولات فولادی مربوط به انواع ورق است �
تولید بخش خصوصی در همه محصولات رشد یافته است، آن هم رشد حداقل بالای 2۰ درصد! این در حالی است که فقط در تولید میلگرد  �

است که به دلیل رکود بازار و نبود تقاضا، نوردکاران مجبور به کاهش 4 درصدی تولید خود شده اند و بخش خصوصی شده هم 1۶ درصد 
تولید خود را کم کرده است.

برای نخستین بار، تولید ورق گرم در بخش خصوصی، نیم میلیون تن شد! �
بخش خصوصی در حال دستیابی به سهم 5۰ درصدی از تولید شمش فولادی در کشور است. اکنون این سهم بیش از 4۸ درصد شده است! �
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صادرات فولاد ایران در 9 ماهه سال جاری ۸۰ درصد رشد داشته و به بیش از 4/۶ میلیون تن رسیده است. �
صادرات آهن اسفنجی، ورق گرم، بیلت و بلوم ،اسلب و میلگردهای کلاف رشد سه رقمی نسبت به مدت مشابه سال گذشته را به ثبت  �

رساندند.
صادرات بیلت و بلوم نسبت به 9 ماهه سال گذشته حدود ۸۰۰ هزار تن بیشتر شده است. �
صادرات آهن اسفنجی حدود 5 برابر شده به 517 هزار تن رسیده است! �
صادرات ورق گرم به تدریج در حال بازگشت به روزهای گذشته است که یکی از دلایل آن می تواند کاهش تعرفه واردات ورق گرم زیر ۳  �

میلیمتر به 1۰ درصد باشد.
حدود 4۰۰ هزار تن میلگرد شاخه و کلاف از کشور صادر شده که در این میان، صادرات میلگردهای کلاف بیش از 4 برابر شده و به 19۳  �

هزار تن رسیده است.
صادرات اسلب با 1۳4 درصد رشد نسبت به مدت مشابه سال گذشته، از 2 میلیون تن عبور کرد! �
واردات ورق گرم زیر ۳ میلیمتر 5۰ درصد کاهش داشته است. �
9۰ درصد واردات فولاد به کشور، ورق است. کمتر از 1۰ درصد از صادرات فولاد ایران مربوط به مقاطع طویل است. �
در مجموع صادرات زنجیره فولاد از مرز ۶ میلیون تن در سال جاری گذشت. �
فقط 21 هزار تن شمش در 9 ماه وارد کشور شده است.  �
4۰ هزار تن میلگرد شاخه وارد کشور شده که جای تعجب دارد! فعالان بازار میلگرد معتقدند این میلگردها از شرکت آرسلورمیتال وارد کشور  �

شده و پس از تغییر نام و برچسب تولیدکننده، از کشور صادر شده است!
بیش از ۸۰۰ هزار تن ورق های سرد و پوشش دار در 9 ماهه سال جاری وارد کشور شده است. این در حالی است که بیش از 2 میلیون تن  �

ظرفیت خالی در ورق سرد و تقریبا 1/5 میلیون تن هم ظرفیت استفاده نشده در ورق های گالوانیزه وجود دارد!

واردات و صادرات فولاد میانی و محصولات فولادی طی نه ماهه سال 95 و  96
واحد: هزار تن
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سهم فولاد میانی و محصولات فولادی از تولید، واردات و صادرات فولاد  در نه ماهه سال 96
واحد: هزار تن

مصرف ظاهری فولاد میانی و محصولات فولادی طی نه ماهه سال 95 و  96
واحد: هزار تن
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سهم کشورها از واردات فولاد میانی و محصولات فولادی ایران طی 9 ماهه نخست 1396

سهم کشورها از صادرات فولاد میانی و محصولات فولادی ایران طی 9 ماهه نخست 1396
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روند قیمت داخلی و جهانی شمش  طی 9  ماهه نخست سال 96

روند قیمت داخلی و جهانی میلگرد طی 9 ماهه نخست سال 96

بازگشت اختلاف قیمت شمش داخلی ایران با قیمت های جهانی به ۶۰ دلار ابتدای سال �
بر خلاف رویه معمول دنیا، شمش داخلی ایران ارزان تر از شمش صادراتی است. دلیل این اتفاق، مازاد ظرفیت عرضه نسبت به تقاضای  �

شمش و همچنین کشش پایین در قیمت فروش محصولات طویل فولادی در داخل کشور است.

همگامی قیمت میلگرد ایران و جهان در صعود. تجربه ماه های پیش نشان داده میلگرد داخلی ایران به دلیل مازاد شدید عرضه و تعدد  �
تولیدکنندگان، قادر به تداوم بلند مدت این همگامی نیست!

فرصت طلایی برای صادرات محصولات طویل فولادی ایران! اختلاف قیمت میلگرد داخلی ایران و قیمت های جهانی به بیش از ۶۰ دلار در  �
پایان آذرماه رسیده است و این یعنی واحدهای نوردی نباید این فرصت طلایی را از دست بدهند.
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روند قیمت داخلی و جهانی اسلب طی 9 ماهه نخست سال 96

روند قیمت داخلی و جهانی ورق گرم طی  9 ماهه نخست سال 96

قیمت اسلب در ایران 25 دلار ارزان تر از دنیاست! �
قیمت جهانی اسلب و قیمت داخلی آن در بورس کالا، تقریبا همگام با یکدیگر تغییر کرده اند و به این رویه ادامه می دهند. �

قیمت ورق گرم نازک عرضه شده در بورس کالا تقریبا با قیمت بازار داخلی آن )بدون احتساب مالیات بر ارزش افزوده( برابری می کند. �
فاصله قیمت ورق گرم داخلی با قیمت های جهانی نسبت به ابتدای سال کمتر شده است. �




































